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POCIĄGI RETRO
Fotografie: Zbigniew Sułkowski, Dariusz Ociepka

Ty2-953 w Limanowej.

Tr12-25 w skansenie w Chabówce.

Pociąg retro na stacji w Limanowej

Między Męciną, a Pisarzową.
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Poci¹gi retro
W 1991 r na linii Chabówka � Nowy S¹cz ostatecznie za-

koñczy³a siê eksploatacja parowozów, a parowozownia w Cha-
bówce mia³a ulec likwidacji. Tak siê nie sta³o, bo w wyniku dzia-
³añ ludzi dobrej woli, których nie sposób tu wymieniæ, zosta³a
przekszta³cona w Skansen Taboru Kolejowego. Do dzi� zgroma-
dzono ok. 100 ró¿nego rodzaju pojazdów szynowych, z których
po³owa jest zdolna do ruchu w sk³adach poci¹gów retro. A te uru-
chamiane s¹ jako kursuj¹ce sezonowo lub na specjalne okazje i
zamówienia. Maszyny z Chabówki �gra³y� te¿ w kilkudziesiêciu
filmach. Sceny do wielu z nich, w tym tak¿e do filmu �Katyñ�,
krêcone by³y na linii Chabówka - Nowy S¹cz. Oczywi�cie, ¿e
szczególnie atrakcyjne s¹ poci¹gi z parowozami, których utrzy-
manie w stanie gotowo�ci do ruchu jest trudnym wyzwaniem.
Dlatego liczba czynnych parowozów w skansenie waha siê zwy-
kle w liczbie 5 � 8. W po³owie obecnego roku spad³a do czterech
w wyniku �koñca wa¿no�ci kot³a� parowozu Ol 49 i niespodzie-
wanej awarii �flagowego� parowozu Chabówki - zakopiañskiego
ciê¿kiego tendrzaka polskiej produkcji OKz 32 z 1934 r.

Aktualnie czynne parowozy to: dwa poniemieckie Krieg-
slok (lokomotywy wojenne) Ty2 nr 911 i 953, kto wie czy w
tej chwili nie jedyne czynne z liczby ok. 7000 zbudowanych w
latach 1942 � 44. PKP po 1945 r. eksploatowa³y ich ok..1700.
Kolejnymi czynnymi s¹ piêkny �austriak� Tr 12 � 25 i malutka
polska �Ferrumka� TKh 49 � 1. Finalizowane s¹ naprawy z na-
dziej¹ uruchomienia przed koñcem roku dwóch parowozów -
polskiego TKt 48 i austriackiego Ol 12 wyprodukowanego w
1912 r. Tym samym liczba czynnych parowozów wzro�nie do
sze�ciu. A nie da siê wykluczyæ, ¿e bêdzie ich wiêcej, bo w skan-
senie ci¹gle siê co� pozytywnego dzieje i przybywa ekspona-
tów na ko³ach. A inne czynne maszyny to szwedzki elektrowóz
osobowy EP 03 - 01 z 1951 r ( cenny dla koneserów, bo PKP
eksploatowa³y ich tylko 8 ) i polski towarowy ET 21 � 65 z
1960 r. M³odszym eksponatem jest wêgierski wagon motoro-
wy SN 61 z 1971 r, a najmniejszym je¿d¿¹cym drezyna samo-
chodowa Warszawa M - 203 z prze³omu lat 1950/60.

Skansen dysponuje te¿ interesuj¹cym zestawem dobrze
odrestaurowanych wagonów ( najstarsze pochodz¹ z koñca XIX
wieku ) z których zestawiaæ mo¿na ciekawe sk³ady historycz-
nych poci¹gów, zarówno towarowych jak osobowych.

A najciekawsze cykliczne imprezy kolejowe w naszym
regionie to Parowozjada pod koniec lipca (w ostatniej uczest-
niczy³o 10 parowozów z kraju i zagranicy) jesienny Poci¹g do
Przyjemno�ci na trasie Nowy S¹cz � Chabówka i Sylwester z
parowozem na linii Chabówka � Zakopane � Chabówka.

Podobnych imprez by³oby wiêcej, gdyby w³adze lokal-
ne wykaza³y wiêksze zainteresowanie.

Zbigniew Su³kowski

Br 03 w Rabce Zaryte.                                                           Fot. Dariusz Ociepka

Przystanek Mêcina Podgórze.                                        Fot. Zbigniew Su³kowski.

�Czysta robota�.                                                                    Fot. Dariusz Ociepka
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Ma³a obwodnica bardziej realna
Rozmowa z burmistrzem Markiem Czeczótk¹
- Panie burmistrzu jak obecnie wygl¹-
da sytuacja z obwodnic¹ limanowsk¹?
- Chcia³em zacz¹æ od tego, ¿e nieprawd¹
jest, i¿ ja i pan przewodnicz¹cy nie chcie-
li�my du¿ej obwodnicy w zwi¹zku z tym,
i¿ pan przewodnicz¹cy jest szefem Kon-
gregacji Kupieckiej i handel limanowski
by umar³. Niestety, nie dano nam szans
wyboru. Powiedziano, ¿e do 2015 roku
albo ma³a obwodnica albo ¿adna.

- I bêdzie ma³a obwodnica?
- Na spotkaniu z dyrektorem Rapciakiem
z GDDKiA w Krakowie Rada Miasta
podjê³a uchwa³ê o aprobacie budowy
ma³ej obwodnicy, która ma powstaæ w
latach 2007-2012.

- A wiêc prace zaczn¹ siê w tym roku?
- Ju¿ w poprzednim roku zosta³ og³oszo-
ny przetarg na wykonanie koncepcji i do-
kumentacji technicznej, koszt tego to ok.
2 mln z³otych. 17 wrze�nia do Urzêdu
Miasta projektanci przywie�li do konsul-
tacji spo³ecznej dwie koncepcje ma³ej
obwodnicy. Mieszkañcy Limanowej
przez dwa tygodnie mieli mo¿no�æ zg³a-
szania swoich uwag. 24 wrze�nia odby³o
siê spotkanie z twórcami koncepcji. Od-
powiadali na pytania osób zainteresowa-
nych i na koniec dnia mieli spotkanie z
radnymi i przewodnicz¹cymi osiedli.

- Wybrano jedn¹ z koncepcji?
- Jedna koncepcja to by³o to rozwi¹zanie
ze skrzy¿owaniami w Sowlinach, nad
BPH i pod dworcem PKS i na wylocie na
Gwizdówce za pomoc¹ �wiate³, druga kon-
cepcja proponowa³a ronda. Wszystko
wskazuje na to, ¿e zostanie wybrana no-
wocze�niejsza metoda, z bardziej p³ynnym
ruchem, czyli ronda. O nienajlepszym
rozwi¹zaniu ze �wiat³ami mog³a przeko-
naæ siê Mszana Dolna, gdzie w dni prze-
silenia komunikacyjnego tworz¹ siê ki-
lometrowe korki. Obecnie, je¿eli GDD-
KiA przyjmie za³o¿enia, jakie zosta³y
przedstawione w koncepcjach i wyrazi
zgodê, projektanci przyst¹pi¹ do projek-
tu technicznego, uzyskania zezwolenia i
rozpisania przetargu. Powinno siê to od-
byæ do koñca przysz³ego roku. Warun-
kiem, oczywi�cie, jest pozytywne usto-

sunkowanie siê Warszawy do przedsta-
wionego projektu. Pierwszy etap obwod-
nicy, czyli rondo w Sowlinach, ulica Pi³-
sudskiego, Jana Paw³a i Kopernika do
dworca PKS, by³by wykonany z pocz¹t-
kiem roku 2009. Tam w zasadzie wszyst-
ko odbywa siê na obecnej trasie. Zmie-
nione zostan¹ tylko koncepcje ruchu,
zniesiony zostanie parking przy drodze
obok szpitala, jest tylko pro�ba mieszkañ-
ców, ¿eby w okolicach przedszkola i szko-
³y w Sowlinach zrobiæ jakie� miejsca po-
stojowe. Trzeba te¿ wygospodarowaæ
nowy pas ruchu z jednej i drugiej strony
ul. Pi³sudskiego do w³¹czania siê do ru-
chu. W tym samym czasie projektowa³o-
by siê drugi etap, czyli wyj�cie wiaduk-
tem poza dworzec PKS, nad ulic¹ MBB i
pó�niej wyjazd na Gwizdówkê. Tam dalej
jest ju¿ ³atwiej, poniewa¿ teren jest w
wiêkszo�ci pusty, zarezerwowany. S¹dzê,
¿e rozpoczêcie tego drugiego etapu by-
³oby mo¿liwe w drugiej po³owie 2010 r.,
a zakoñczenie gdzie� w 2012 r. Pieni¹dze
na ca³o�æ inwestycji pochodziæ bêd¹ z bu-
d¿etu pañstwa. Przed trzema laty mówi³o
siê o kosztach rzêdu 60 mln z³otych, obec-
nie jest to ju¿ ok. 100 mln z³. Miasto w
zasadzie nic do tego nie dok³ada.

- Ma³a obwodnica cokolwiek usprawni
ruch w Limanowej?
- Ma³a obwodnica odci¹¿y przede wszyst-
kim ruch w centrum miasta. Powinna te¿
usprawniæ ruch w Sowlinach, zmoderni-
zowaæ drogê od tej strony miasta.

- Podobno bêd¹ potrzebne bariery
d�wiêkoszczelne.
- Tak, niestety badania �rodowiskowe
wykaza³y, ¿e ekrany d�wiêkoch³onne
musz¹ byæ przy du¿ych osiedlach w Sow-
linach. S¹ proponowane i okna d�wiê-
koszczelne i ekrany, tam gdzie nie bêd¹
mog³y byæ okna powstan¹ ekrany.

- Wiadomo jak bêd¹ wygl¹daæ ekrany?
- Oczywi�cie mo¿liwo�ci s¹ ró¿ne: i prze-
zroczyste, i drewniane, i betonowe. Zoba-
czymy, jakie zaproponuje projektant. Nie
s¹dzê, ¿eby powsta³y tam ekrany betono-
we, bo zrobi³by siê z tego nie³adny tunel.

- Za PKS z obwodnic¹ jest problem.

Konieczne jest wyburzenie kilku do-
mów. To dla niektórych ¿yciowy dramat.
- Jest tam problem kilku domów i je¿eli
koncepcja zostanie przyjêta, to bêd¹ pro-
wadzone rozmowy z mieszkañcami w
sprawie wykupu tych domów.

- Ile ich jest?
- Dok³adnie nie wiadomo. W projekcie
zaznaczono domy, które s¹ w strefie
uci¹¿liwo�ci, ale je¿eli mieszkañcy bêd¹
chcieli, to bêd¹ mogli w nich zostaæ. Ale
jest te¿ kilka, które s¹ bezpo�rednio na
trasie i co do nich nie ma w¹tpliwo�ci.

- Mieszkañcy nie protestuj¹?
- Czê�æ protestuje, czê�æ nie. Niektórzy
nawet przychodz¹ z pro�b¹ o wykup, gdy
ich domy znajduj¹ siê w strefie uci¹¿liwo-
�ci. Nie ma takiej inwestycji w �rodku mia-
sta, która by pogodzi³a wszystkich miesz-
kañców. Wszyscy uwa¿aj¹, ¿e obwodnica
powinna byæ, ale nie tam gdzie oni miesz-
kaj¹. I trudno siê dziwiæ, bo dla niektórych
domy s¹ dorobkiem ca³ego ¿ycia, niektó-
rzy tam siê urodzili, mieszkali przez dwa,
trzy pokolenia. Niestety, gdyby�my w ten
sposób patrzyli na sprawê, nigdy nic by-
�my nie zbudowali. Nawet buduj¹c du¿¹
obwodnicê trzeba bêdzie wyburzyæ 18 do-
mów, a du¿a obwodnica w tym kszta³cie,
który by³ dotychczas proponowany i tak nie
odci¹¿y³aby Sowlin, bo ruch z Tarnowa
musi i�æ przez Sowliny. Ta obwodnica musi
byæ inaczej planowana, tak aby zaczyna³a
siê gdzie� w okolicach mostu w M³ynnem.
Obawiam siê, ¿e wolnych terenów, gdzie
obwodnica mog³aby i�æ jest niewiele. To
nie jest droga, która mo¿e byæ krêta, bo
jest ona drog¹ krajow¹, szybkiego ruchu i
musi spe³niaæ pewne parametry.
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- Nie ma obaw, ¿e w rejonie ulic Pi³sud-
skiego, Jana Paw³a ruch bêdzie bardziej
natê¿ony?
- Nie bêdzie wiêkszy, bo sk¹d? Chcemy
jeszcze zmodernizowaæ ulicê Czecha,
¿eby czê�æ kierowców pojecha³a têdy.
Chcemy te¿ dla osiedla Nad Torami, S³o-
necznego stworzyæ ma³y objazd, który
schodzi³by do ronda pod PKS, ¿eby miesz-
kañcy nie musieli zje¿d¿aæ do ul. Pi³sud-
skiego. Natomiast ruch na Pi³sudskiego na
pewno wiêkszy nie bêdzie. Mo¿e byæ tyl-
ko usprawniony, bo zmieni siê nawierzch-
nia, bêdzie te¿ �rodkowy pas do skrêcania.

- Ulica Pi³sudskiego bêdzie musia³a byæ
poszerzona?
- Prawdopodobnie nie, wystarczy rezygna-
cja z parkingu przy drodze. W zasadzie przy
drodze krajowej takich parkingów nie robi
siê. Przy szpitalu jest du¿y parking, do szko-
³y �dwójki� i ogólniaka mo¿na wjechaæ, w
najgorszej sytuacji jest przedszkole.

- Ma³a obwodnica mo¿e wp³yn¹æ nega-
tywnie na turystykê. Wielu przejezdnych
zatrzymywa³o siê choæby w Rynku.

- Taki czasami jest wp³yw obwodnicy. Ale
my�lê, ¿e Limanowa jest na tyle atrakcyj-
na, ¿e kto�, kto bêdzie chcia³ siê tu za-
trzymaæ, co� zje�æ, kupiæ, zjedzie z g³ów-
nej trasy. Choæ nie oszukujmy siê, na pew-
no wp³ynie to na ruch w centrum. W Brze-
sku, po powstaniu obwodnicy widaæ by³o
od razu w restauracjach, w sklepach, na
rynku, mniejsz¹ ilo�æ ludzi.

- Na ile jest pewne, ¿e obwodnica bê-
dzie zatwierdzona?
- Wydano ju¿ na ni¹ trochê pieniêdzy. Jest
ona w planie GDDKiA na lata 2007 �
2013, tylko czy akurat GDDKiA przekona
siê do proponowanego projektu, czy trze-
ba bêdzie nanie�æ jeszcze poprawki, co�
przedyskutowaæ, tego nie wiemy. Takie
zmiany mog¹ powodowaæ jakie� przesu-
niêcia. Czekamy na studium wykonalno-
�ci. My�lê, ¿e decyzja bêdzie w tym roku.

- Czy po konsultacjach z mieszkañcami
jakie� zmiany ju¿ naniesiono?
- Projektanci bêd¹ analizowaæ uwagi
mieszkañców i je�li co� siê da zmieniæ,
bêd¹ staraæ siê to uj¹æ.

- Du¿o mieszkañców by³o zainteresowa-
nych projektem obwodnicy?
- My�lê, ¿e Urz¹d odwiedzi³o kilkadzie-
si¹t osób. Przede wszystkim byli to
mieszkañcy bezpo�rednio zainteresowa-
ni obwodnic¹, ale te¿ osoby z innych re-
jonów miasta.

- Mieszkañcy mog¹ zablokowaæ budo-
wê obwodnicy?
- Jest teraz nowa ustawa, która du¿o u³a-
twia, ale je¿eli bêdzie du¿y protest miesz-
kañców, to GDDKiA w³a�ciwie mo¿e po-
wiedzieæ, ¿e rezygnuje z Limanowej. Ma³a
obwodnica jest wynikiem dreptania kilku
burmistrzów i starostów po kolei, ¿eby
obwodnica wesz³a do bud¿etu. Je¿eli nie
bêdzie mo¿liwo�ci jej wykonania, to bê-
dziemy czekaæ na 2015 rok i trzeba bêdzie
zaczynaæ od nowa chodzenie za du¿¹ ob-
wodnic¹. Nale¿y sobie jednak zdawaæ spra-
wê z tego, ¿e du¿a obwodnica bêdzie przy-
najmniej dziesiêæ razy dro¿sza, a na to trze-
ba bêdzie szukaæ �rodków.

- Dziêkujê za rozmowê.

Jolanta Bugajska

Jak g³osowano w Limanowej
Mieszkañcy Limanowej g³osowali w 12

okrêgach wyborczych. Spo�ród 11696 uprawnio-
nych do g³osowania, do urn wyborczych przysz³o
6902 mieszkañców. Tak wiêc frekwencja wybor-
cza w mie�cie wynios³a 59,01%. Liczba odda-
nych g³osów wa¿nych wynios³a 6792. Wyniki
g³osowania w podziale na komitety wyborcze na
terenie miasta Limanowa s¹ nastêpuj¹ce:

Do Sejmu RP: Prawo i Sprawiedliwo�æ �
3042 g³osy tj. 44,79%; Platforma Obywatel-
ska RP � 2053 g³osy tj. 30,23%; Polskie Stron-
nictwo Ludowe � 874 g³osy tj. 12,87%; Lewi-
ca i Demokraci � 503 g³osy, tj. 7,41%; Liga
Polskich Rodzin � 242 g³osy, tj. 3,56%; Sa-
moobrona RP � 41 g³osów, tj. 0,60%; Polska
Partia Pracy � 37 g³osów, tj. 0,54%.

Do Senatu: PiS � 5799 g³osów, tj. 52,70%;
PO � 3578 g³osów, tj. 32,51%; LiD � 1388 g³o-
sów, tj. 12,62%; Unia Polityki Realnej � 239
g³osów, tj. 2,17%.

Najwiêksz¹ liczbê g³osów do Sejmu RP
zdoby³ na terenie Limanowej Wies³aw Janczyk
(PiS) - 1236 g³osów (ogó³em w okrêgu 10696
g³osów). Podajemy pozosta³¹ liczbê g³osów ja-
kie otrzymali kandydaci do Sejmu RP z terenu
powiatu limanowskiego:

Marian Wójtowicz (PO) � 963 g³osy (2312),

Bronis³aw Dutka (PSL) � 728 g³osów (8764), Tadeusz Patalita (PO) � 380
g³osów (6968), Stanis³aw Rakoczy (LPR) � 201 g³osów (1407), Jan Kubatek
(LiD) � 137 g³osy (284), Franciszek Dziedzina (PSL) � 60 g³osów (1492),
Ewa Filipiak (PiS) � 50 g³osów (2827), Jan Palki (PiS) 25 g³osów (1274).

Pos³ami na Sejm RP z Ziemi Limanowskiej zostali: Bronis³aw Dutka
(PSL) 8764 g³osów oraz Wies³aw Janczyk (PiS) 10696 g³osów.

Wyniki do Sejmu RP partii politycznych uzyskane na tere-
nie miasta Limanowa
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Biesiadne Grillowanie

Chleb nasz powszedni
Ju¿ po raz czwarty w Limanowej ob-

chodzono �wiêto Chleba organizowane
przez Cech Rzemios³a i Przedsiêbiorczo-

�ci. Na rynku stanê³y stoiska, na których
swoje wyroby prezentowa³o jedena�cie
piekarni i cukierni z powiatu limanowskie-
go. Degustuj¹cych kusi³y dziesi¹tki ró¿no-
rodnych wyrobów, przyrz¹dzanych wed³ug
przekazywanych z pokolenia na pokolenie
receptur, ale i te¿ wymy�lnych, nowocze-
snych formu³. Pieczywo nêci³o dekoracyj-
no�ci¹, oryginalnym kszta³tem, aromatem,
chrupko�ci¹ i smakiem. Wszystkie wyro-
by stara³y siê o tytu³ najsmaczniejszego
chleba 2007 r. Na �wiêto przyby³y w³adze
powiatu, miasta, gminy, limanowskich in-
stytucji i organizacji, a przede wszystkim
mieszkañcy. Go�ciom odwiedzaj¹cym ry-
nek czas umila³y zespo³y regionalne �Li-
manowianie� i �Spod Kicek�, orkiestra z
Tymbarku oraz komentarze prowadz¹ce-
go imprezê Mariana Wójtowicza.

Górskie wêdrowanie
ku pamiêci profesora

Ju¿ po raz trzynasty na trasy Beskidu
S¹deckiego i Gorców ruszyli mi³o�nicy
górskiej turystyki, czcz¹c w ten sposób pa-

Smaczny boczu�, ziemniaczki w ko-
szulkach, karczek i pieczarka z grilla, ogó-
rek z beczki, ¿ur my�liwski, pikantna grzan-
ka, opiekane jab³uszka, ale i szyja szefo-
wej oraz smocza krew to tylko niektóre z
przysmaków serwowanych podczas Bie-
siadnego Grillowania. Obok Limanow-
skiego Domu Kultury w szranki stanê³o
piêæ dru¿yn: z Zespo³u Szkó³ Samorz¹do-
wych nr 3, Urzêdu Miasta, Stowarzysze-
nia Miast Partnerskich wspólnie ze szko³¹
Ekonomik, Kongregacji Kupieckiej oraz
grupa wolontariuszy. Ka¿da dru¿yna chcia³a
przyci¹gn¹æ g³odomorów, którzy za zaku-
pione kupony oraz wolne datki, mogli
skosztowaæ wybranych specja³ów. Zdobyte
w ten sposób ponad 5,7 tys. z³ zosta³o prze-
znaczone na pomoc niepe³nosprawnym
dzieciom z Limanowej. Organizatorem
Biesiadnego Grillowania, które zakoñczy-
³o lato w mie�cie, by³ miejscowy oddzia³
Krakowskiej Kongregacji Kupieckiej i
Wydzia³ Promocji Urzêdu Miasta. Patro-
nat medialny nad imprez¹ sprawowa³o m.in.
�Echo Limanowskie�.
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miêæ profesora Józefa Staniszewskiego.
Tradycyjny dwudniowy rajd górski orga-
nizowany przez I Liceum Ogólnokszta³c¹-
ce w Limanowej przyci¹gn¹³ w tym roku
ponad 300 uczestników z 3 szkó³ �rednich
i 7 gimnazjów powiatu limanowskiego.
Najwiêksz¹ popularno�ci¹ cieszy³a siê trasa
na Lubogoszcz i choæ pi¹tkowy deszcz nie-
co skropi³ piechurów, humory dopisywa-
³y. M³odzie¿ wêdruj¹c, zdobywa³a punkty
za kulturê na szlaku, zaanga¿owanie w przy-
gotowanie konkursów i wieczornych
ognisk, wyposa¿enie apteczek i umiejêt-
no�æ udzielania pierwszej pomocy. Najwiê-
cej punktów i tym samym I miejsce w�ród
szkó³ �rednich zdobyli gospodarze � I LO
w Limanowej, w�ród gimnazjów najlepsi
byli tury�ci z ZSS nr 3 w Limanowej. Na-
grodê za najciekawsz¹ nazwê zdobyli �Pre-
kambryjscy Tuputacy�.

W sobotê, ju¿ przy piêknej s³onecz-
nej pogodzie, na zmêczonych zdobywców
szczytów w budynku I LO czeka³a grochów-
ka, a tak¿e puchary i nagrody wrêczane przez
w³adze miasta, powiatu i dyrekcjê szko³y.

Rajd po�wiêcony jest pamiêci na-
uczyciela matematyki i fizyki, który pra-
cowa³ w I LO w latach 1947-75. Profesor
nie tylko by³ wspania³ym pedagogiem, ale
i mi³o�nikiem pieszej turystyki oraz pasjo-
natem fotografii.

I LO pozyska³o
13 tys. na wycieczki

I Liceum Ogólnokszta³c¹ce w Lima-
nowej jest obok Gimnazjum nr 3 w Rabie
Ni¿nej, jedyn¹ placówk¹ w powiecie lima-
nowskim, która zdoby³a dofinansowanie do
wycieczek edukacyjnych dla dzieci i m³o-

dzie¿y do miejsc pamiêci narodowej w ra-
mach programu Ministerstwa Edukacji Na-
rodowej �Podró¿e historyczno - kulturowe
w czasie i przestrzeni�. Warto zauwa¿yæ, ¿e
szko³a jako jedyna w województwie ma³o-
polskim zdoby³a akceptacjê a¿ czterech
wniosków i w³asnych projektów wycieczek.
Dziêki temu m³odzie¿ klas drugich mia³a
mo¿liwo�æ przy niewielkim nak³adzie w³a-
snych �rodków zwiedziæ ziemiê kieleck¹
szlakiem literackim oraz przyrodniczo-ku-
luralnym, a tak¿e powiat limanowski, kryj¹-
cy niedoceniane bogactwo. Wkrótce kolejni
uczniowie wyrusz¹ te¿ do Krakowa szla-
kiem M³odej Polski. W sumie na realiza-
cjê czterech wycieczek I LO pozyska³o z
ministerstwa prawie 13 tys. z³.

Ma³opolski Poci¹g
do Przyjemno�ci

Ma³opolski Poci¹g do Przyjemno�ci
to nie lada atrakcja dla dzieci, lecz rów-
nie¿ dla osób starszych,  dla których by³ to

swego rodzaju �powrót do przesz³o�ci�.
Poci¹g wyruszy³ w swoj¹ podró¿ ze stacji
Nowy S¹cz i zatrzymywa³ siê w 7 znanych
miejscowo�ciach: Marcinkowice, Lima-
nowa, Tymbark, Dobra, Kasina, Mszana
Dolna, Rabka Zdrój. Na limanowski dwo-
rzec przyby³ punktualnie o godzinie 11.24,
a uczestnicy przejazdu zostali hucznie przy-
witani zarówno przez w³adze powiatu li-
manowskiego, miasta Limanowa, jak rów-
nie¿ t³um mieszkañców Limanowej.
Oprócz ró¿norodnych atrakcji dla ducha,
organizatorzy zapewnili podró¿uj¹cym
równie¿ co� dla cia³a. By³y kosze z owo-
cami, tradycyjny chleb ze smalcem, a w
tle przygrywa³ Zespó³ Regionalny �Spod
Kicek�. (�) Ma³opolska, jak ju¿ zapew-
ne wiadomo, to region z bogatymi trady-
cjami i kultur¹. Maj¹c �wiadomo�æ tego
bogactwa tradycji, czujemy potrzebê jej po-
kazania. Z tej w³a�nie potrzeby zrodzi³a siê
idea przejazdów poci¹giem do przyjem-
no�ci, który zgromadzi³ tutaj nas wszyst-
kich(�)�- mówi³ podczas swojego wyst¹-
pienia starosta limanowski Jan Pucha³a .

III Jesienny Piknik
z warsztatami

Na placu przed Limanowskim Do-
mem Kultury odby³ siê III Jesienny Piknik
z warsztatami. Tym razem by³y to spotka-
nia z dziedzictwem kulturowym w regio-
nie, odbywaj¹ce siê pod has³em �PRZE-
STRZEÑ I FORMA�. W pikniku wziê³y
udzia³ osoby niepe³nosprawne, cz³onko-
wie Ko³a Plastycznego Limanowskiego
Domu Kultury, m³odzie¿ z limanowskich
szkó³ i Liceum Plastycznego w Nowym
Wi�niczu. Swoje warsztaty i prace zapre-
zentowali arty�ci rze�biarze regionu lima-
nowskiego: Marian Wójtowicz, Aleksan-
der Majerski, Kazimierz  Basta.
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Celem warsztatów, jak powiedzia³a
Gra¿yna Kurek, by³a �integracja spo³ecz-
na osób niepe³nosprawnych z lokaln¹ spo-
³eczno�ci¹. Tym razem zaprosili�my lokal-
nych artystów rze�biarzy, którzy prezentuj¹
swoje prace i swój warsztat twórczy�. Pod-
czas pikniku m³odzie¿ niepe³nosprawna
wraz z m³odzie¿¹ z limanowskich i s¹dec-
kich szkó³ wykonywa³a rze�bê ��wiatowi-
da�. Praca polega³a na rze�bieniu w suro-
wych ceg³ach zaprojektowanych elemen-
tów, które zosta³y w etapie koñcowym z³o-
¿one i bêd¹ stanowiæ rze�bê. Stanie ona w
siedzibie Stowarzyszenia �Remedium� w
Tymbarku.

Punkt widokowy
na Ostrej

28 sierpnia odby³o siê oficjalne od-
danie do u¿ytku punktu widokowego wraz
z altank¹ przy drodze powiatowej Limano-
wa-Kamienica w miejscowo�ci Roztoka.
W uroczystym odbiorze tej inwestycji
wziêli udzia³ przedstawiciele samorz¹du
powiatu limanowskiego, a tak¿e wykonaw-
cy tej inwestycji Grzegorz Zaj¹c w³a�ci-
ciel firmy ZIBUD, która wykona³a utwar-
dzenie placu i wy³o¿enie nawierzchni z
kostki brukowej oraz Mieczys³aw Chlipa-
³a wykonawca altanki.

Szko³a muzyczna
stoi otworem

Pañstwowa Szko³a Muzyczna w Li-
manowej zmienia swój image. Od nie-
dawna ma w³asn¹ salê kameraln¹ idealn¹
do organizacji koncertów dla ponad 100
widzów. Powsta³a ona dziêki �rodkom
wypracowanym przez placówkê, ma no-
woczesny wygl¹d, koncertowe o�wietle-
nie, scenê i dobrej jako�ci fortepian.
Szko³a Muzyczna ma ju¿ tak¿e salê per-
kusyjn¹ z prawdziwego zdarzenia uloko-
wan¹ w piwnicach, by æwicz¹cy nie zak³ó-
cali zajêæ innych muzyków. U³atwieniem
dla wszystkich podje¿d¿aj¹cych pod pla-
cówkê jest te¿ powiêkszony parking.

- Otwieramy siê na potrzeby klien-
tów, odbiorców muzyki � deklaruje dy-
rektor szko³y Wincenty Curzyd³o. � Bê-
dziemy organizowaæ koncerty np. dla m³o-
dzie¿y szkó³ �rednich, które nie tylko za-
prezentuj¹ muzykê w okre�lonym stylu,
ale te¿ wzbogac¹ wiadomo�ci i odbiór
dziêki prelekcjom.

Szko³a Muzyczna w tym roku przy-
gotowuje siê do organizacji XIV Prze-
gl¹du Instrumentów Strunowych. Do Li-
manowej przyjad¹ wiolonczeli�ci,
skrzypkowie, gitarzy�ci z ca³ej po³u-
dniowej Polski, a tak¿e ze S³owacji i
Ukrainy. Muzycy z Limanowej sami
tak¿e mog¹ chwaliæ siê sukcesami.
W tym roku Micha³ Mazgaj, uczeñ Ja-
nusza Grabowskiego, zdoby³ drug¹ na-
grodê na Miêdzynarodowym Festiwalu
Akordeonowym w Przemy�lu, Klaudia
Rapacz, uczennica Haliny Dyczek, uzy-
ska³a trzeci¹ nagrodê w Concours Mu-
sical de France, Agata Podchorodziec-
ka, uczennica El¿biety Szymochy, zdo-
by³a drugie miejsce na Ogólnopolskim
Konkursie M³odych Instrumentalistów
w Ja�le, na tym samym konkursie To-
masz Wiêcej, uczeñ Paw³a Janczego,
uzyska³ trzeci¹ nagrodê. Zdobyciem
wyró¿nienia zakoñczy³ siê dla Anny
�liwy, uczennicy S³awomira Szymochy,
Konkurs Skrzypcowy w ̄ ywcu.

Oferta LDK
LDK w kolejnym sezonie zajêæ w pra-

cowniach, klubach i na kursach zaprasza
wszystkich, którzy chc¹ pog³êbiæ swoje za-
interesowania, zmierzyæ siê ze swoimi wy-
obra¿eniami o w³asnych umiejêtno�ciach,
umiliæ sobie jesienne i zimowe wieczory.
Do sta³ych naszych propozycji w tym se-
zonie dok³adamy dwie nowe, a to:

- Rytmiczna Grupa Folklorystyczna
dla dzieci w wieku 5-12 lat. Grupa ta w na-
szym zamierzeniu ma przyj¹æ formê, po
kilku miesi¹cach pracy, Dzieciêcego Ze-
spo³u Folklorystycznego, z którym  zajê-
cia poprowadz¹ p.p. Michalina Wojtas �

wieloletni instruktor Zespo³u �Lachy� i
Dorota Jêdrzejek � muzyk i tancerka Ze-
spo³u �Limanowianie�.

- Dzieciêca Grupa Teatralna, któr¹
chcemy reaktywowaæ po kilkuletniej prze-
rwie, to propozycja zajêæ dla dzieci w wie-
ku 7-10 lat.

Zapraszamy 23 listopada o godz.
1800 na koncert jazzowy w wykonaniu
krakowskiego zespo³u GRAVITY QU-
ARTET w sk³adzie: Adam Kawañczyk �
tr¹bka, Marek Pi¹tek � gitara, Rafa³ Ma-
zur � akustyczna gitara basowa, Mieczy-
s³aw Górka � perkusja.

Specjalistyczny Gabinet Chirurgii
Urazowej, Ortopedii i Okulistyki

tel. (0-18) 337 40 26
Lekarz Magdalena Wrona

Badania okulistyczne
Limanowa, ul. Rynek 12

Lekarz Micha³ Wrona
Badania ortopedyczne doros³ych i

dzieci
Badania USG narz¹du ruchu (sta-

wów biodrowych dzieci)

Limanowa, ul Rynek 12
Maszana Dolna, ul Pi³sudskiego 25

(tel. 0-18 331 00 73)

Wiadomo�ci na stronach: 6, 7, 8 przygoto-
wali: Jolanta Bugajska, Stanis³awa Obrzut,
Stanis³aw Ociepka, Justyna Tokarczyk.

Podziêkowanie

Serdecznie dziêkujê Ordynatoro-
wi Oddzia³u Wewnêtrznego Szpitala w
Limanowej Panu dr. Markowi Karpiñ-
skiemu, zastêpcy ordynatora Panu Ja-
nuszowi Chodorowskiemu, Panu dr.
Ryszardowi Kaimowi, Panu Stefanowi
Kowalczykowi - za szybkie wykonanie
specjalistycznych badañ, które zosta³y
przeprowadzone profesjonalnie. Dziê-
kujê wszystkim p.p. lekarkom i leka-
rzom za lecznie mnie jako pacjentki, a
nie jako przypadku.

Dziêkujê Pani Irenie Kwit, Pa-
niom pielêgniarkom i asystentkom za
uprzejmo�æ, pomoc i opiekê.

Z powa¿aniem Irena Machowicz
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Jubileusz 40�lecia pracy

W dniu 5 wrze�nia 2007 roku odby-
³o siê uroczyste spotkanie z okazji Jubi-
leuszu 40�lecia pracy zawodowej Fran-
ciszka Dziedziny wicestarosty limanow-
skiego. Jubilatowi gratulacje i ¿yczenia
z³o¿yli m.in. Jan Pucha³a starosta lima-
nowski, Boles³aw ̄ aba cz³onek Zarz¹du
Powiatu Limanowskiego, Stanis³aw G¹-
ga³a prezes Zarz¹du firmy Gold Drop, a
tak¿e Mieczys³aw Zelek prezes SKR Uja-
nowice. Tak wspania³y jubileusz sk³ania
do przemy�leñ nad biografi¹ tej niezwy-
k³ej osoby. Zatrudniony 1 wrze�nia 1967
roku w Gromadzkiej Radzie Narodowej
w Mszanie Górnej przez ówczesnego
przewodnicz¹cego W³adys³awa Trybuna.
W latach 1970-1972 odbywa³ zasadnicz¹
s³u¿bê wojskow¹. Po powrocie z wojska
od 1 stycznia 1973 roku t. j. od chwili
powstania gmin, zatrudniony zosta³ na sta-
nowisku g³ównego ksiêgowego gminy
Mszana Dolna, gdzie pracowa³ do 1975
roku. Po po³¹czeniu gminy z miastem
Mszana Dolna w latach 1976-1990 pra-

cowa³ w Zjednoczonym Stronnictwie Lu-
dowym, od 2 maja 1990 do 26 listopada
w Banku Spó³dzielczym w Mszanie Dol-
nej pocz¹tkowo jako wiceprezes Zarz¹du
Banku, pó�niej, gdy zosta³ radnym powia-
tu limanowskiego, tzn. w latach 1998-
2006, jako kierownik Sekcji Operacyjno
� Kasowej Banku Spó³dzielczego. Od 27
listopada 2006 roku stanowisko wicesta-
rosty Limanowskiego.

W trakcie swojej 40-letniej pracy
zawodowej ukoñczy³ policealne studia
ekonomii i rachunkowo�ci przedsiê-
biorstw rolnych, a tak¿e dwa kierunki stu-
diów na Wydziale Prawa i Administracji
Uniwersytetu Jagielloñskiego w Krako-
wie. Pe³ni³ i pe³ni wiele funkcji spo³ecz-
nych. W swojej d³ugoletniej dzia³alno�ci
spo³ecznej i politycznej otrzyma³ wiele
dyplomów, nagród, odznak regionalnych,
oraz odznaczenia pañstwowe.

 Jubilat podziêkowa³ za ¿yczenia.
Podkre�li³, ¿e przez wszystkie lata swo-
jej pracy zawodowej stara³ siê posiadan¹

wiedzê i swoje mo¿liwo�ci wykorzystaæ
jak najlepiej. Koncentracja na tym co
wspólne, przy jednoczesnej otwarto�ci dla
wszystkich, zaowocowa³y serdeczn¹
wdziêczno�ci¹ i g³êbokim szacunkiem
osób, które razem z Nim pracowa³y.

Swoj¹ prac¹ zawodow¹, niezwyk³¹
pasjê spo³ecznikowsk¹ i niebanaln¹ oso-
bowo�ci¹ w sposób bardzo wyrazisty za-
znacza siê w Radzie Powiatu. Wszêdzie
s³u¿y pomoc¹ i zaanga¿owaniem w trud-
nych ludzkich sprawach codziennych.
Wyczulony na krzywdê spo³eczn¹, stara siê
pomagaæ dzieciom i biednym rodzinom.

***
IV Integracyjne Spotka-
nie Rodzin Zastêpczych

22 wrze�nia w O�rodku Wypoczyn-
kowym �Pod Ostr¹� w Starej Wsi odby³o
siê IV Integracyjne Spotkanie Rodzin Za-
stêpczych z terenu powiatu limanowskie-
go. Idea spotkañ zrodzi³a siê ju¿ przed trze-
ma laty i z roku na rok przyci¹ga wiêksze
grono zainteresowanych. Impreza orga-
nizowana jest przez Powiatowe Centrum
Pomocy Rodzinie i na sta³e wpisa³a siê w
kalendarz imprez tej jednostki. Dziêki ta-
kim spotkaniom zastêpczy rodzice mog¹
wymieniæ siê do�wiadczeniami oraz uzy-
skaæ pomoc i wsparcie. W�ród atrakcji
tegorocznego spotkania znalaz³y siê m.in.
gry i zabawy, takie jak na przyk³ad: poszu-
kiwanie skarbu, malowanie na szkle.
Ogromn¹ atrakcj¹, która cieszy³a siê za-
interesowaniem w�ród dzieci i m³odzie-
¿y, by³ pokaz tañca breake dance zespo³u
OLD FOOLS a tak¿e prezentacja wozu
stra¿ackiego. Nagrody za udzia³ w kon-
kursach zosta³y przekazane przez dwie
pary nowo¿eñców: Sylwiê i Andrzeja Te-
reszyñskich oraz Monikê i Wies³awa Ko-
walczyk. Imprezê zaszczycili swoj¹ obec-
no�ci¹ przedstawiciele w³adz lokalnych,
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�wiêto Drze
Powiatowe Centrum Ekolo-

giczne dzia³aj¹ce w Wydziale Ochro-
ny �rodowiska, Rolnictwa i Le�nic-
twa ju¿ po raz trzeci zorganizowa³o
�wiêto Drzewa na terenie powiatu
limanowskiego.

�wiêto drzewa to ogólnopolska i
miêdzynarodowa akcja sadzenia drzew.
Prekursorem tej akcji od 2003 r. jest
Klub Gaja w Wilkowicach. �wiêto Drze-
wa obchodzone jest co roku 10 pa�dzier-
nika. Jest to program edukacji ekologicz-
nej, który opiera siê na lokalnej aktywno-
�ci, w szczególno�ci m³odzie¿y, przy
udziale przedstawicieli ró¿nych instytu-
cji, lokalnych spo³eczno�ci, samorz¹dów,
biznesu i organizacji pozarz¹dowych.

Celem programu �wiêto Drzewa
jest zainspirowanie dzieci, m³odzie¿y,
nauczycieli i wszystkich uczestników do
podejmowania dzia³añ proekologicz-
nych dotycz¹cych sadzenia i ochrony
drzew. Jak co roku naszym partnerem
by³o Nadle�nictwo Limanowa. Dziêki
uprzejmo�ci Jana Legutko nadle�nicze-
go z Nadle�nictwa Limanowa mogli�my
w tym roku pobiæ rekord nie tylko w licz-
bie posadzonych drzew, ale równie¿ w
ilo�ci szkó³, które zdecydowa³y siê tego
dnia posadziæ drzewa.

Dla przypomnienia w roku 2005 �
posadzili�my 270 drzewek w 8 szko³ach,
w 2006 � 340 drzewek w 9 szko³ach.
Chcieli�my utrzymaæ tendencjê rosn¹c¹
i uda³o nam siê to w 100 procentach, a
nawet lepiej, gdy¿ posadzili�my 768 drze-
wek, a¿ w 24 szko³ach po³o¿onych w ró¿-
nych czê�ciach powiatu limanowskiego.
W tym roku równie¿ urozmaicili�my ga-
tunki sadzonek, m. in. sadzili�my �wier-
ki, sosny, lipy, jod³y koreañskie, brzozy, a
nawet krzewy � berberysy.

Wraz z m³odzie¿¹, jak co roku,
drzewa sadzi³ dyrektor Wydzia³u Ochro-
ny �rodowiska, Rolnictwa i Le�nictwa
Anna Fabia, jak równie¿ nie zabrak³o

w�ród których znale�li siê miedzy inny-
mi: Jan Pucha³a starosta limanowski,
Franciszek Dziedzina, wicestarosta lima-
nowski, Franciszek Bieda zastêpca wójta
Gminy Limanowa, a tak¿e Halina Matras
- dyrektor Miejskiej Biblioteki.

 ***
100-lecie Domu
Wczasów Dzieciêcych
w Porêbie Wielkiej

prób i do�wiadczeñ dziejowych. (...) Dzia-
³alno�æ tego o�rodka ma na celu krzewie-
nie kultury polskiej, kultury regionalnej,
a tak¿e rozwijanie talentów dzieci i m³o-
dzie¿y. (�) Dziêki bogactwu naturalne-
mu; obfitym z³o¿om solanki, które posia-
daj¹ wybitne w³a�ciwo�ci lecznicze, za-
pewne bêd¹ one ogromn¹ szans¹ rozwo-
ju nie tylko tej placówki, ale ca³ego po-
wiatu. Chcemy by w przysz³o�ci w Domu
Wczasów Dzieciêcych prowadzone by³y
ró¿norodne zabiegi lecznicze z zastoso-

100 lat! Dok³adnie taki jubileusz
obchodzi³a jedna z najstarszych placówek
w kraju-Dom Wczasów Dzieciêcych w
Porêbie Wielkiej. Jest to placówka o bar-
dzo bogatej historii. Pocz¹tki istnienia
tego o�rodka datuje siê nawet na rok
1905, kiedy to prof. dr Henryk Jordan z
Uniwersytetu Jagielloñskiego za zebra-
ne �rodki z darowizn, zakupi³ od hrabiego
Antoniego Wodzickiego domek podwor-
ski i urz¹dzono w nim DWD pod kierow-
nictwem profesora W³adys³awa Kocha,
który zorganizowa³ tam pierwsz¹ koloniê
dla dzieci i m³odzie¿y. Od tego momentu
wie� i jej mieszkañcy goszcz¹ dzieci z
ca³ej Polski. Teraz nikt nie wyobra¿a so-
bie Porêby Wielkiej bez odwiedzaj¹cych
j¹ dzieci. Od chwili powstania przewinê-
³o siê przez ni¹ kilkadziesi¹t tysiêcy dzieci
i m³odzie¿y. Obecnie placówk¹ kieruje
Adela Duda, która wraz ze swoimi pra-
cownikami zorganizowa³a te obchody. Jak
mówi³ Jan Pucha³a starosta limanowski
podczas swojego wyst¹pienia: �(�)
W dniu dzisiejszym przypada 100. rocz-
nica istnienia tego obiektu, okres ten, by³
dla Polski czasem ogromnych przemian,

waniem solanki; k¹piele solankowe w
wannach, czy podwodne masa¿e. Ufam i
mam nadziejê, ¿e wszystkie dobre dzia³a-
nia i inicjatywy bêd¹ nie tylko kontynu-
owane, ale i rozwijane, aby wykorzystaæ
szansê rozwoju tego obiektu(�)�.

***
Targi Sztuki Ludowej

W dniu 23 sierpnia br. podczas XXXI
Targów Sztuki Ludowej na Rynku G³ów-
nym w Krakowie, powiat limanowski przy
wspó³pracy z gminami przedstawi³ doro-
bek kulturalny powiatu, prezentuj¹c m.in.
malarstwo Zygmunta K³osowskiego z
Mêciny, malarstwo i rysunek Marty Sob-
czak-Piêtoñ z Pod³opienia oraz wyroby
rzemios³a artystycznego autorstwa Wan-
dy Majerskiej z Laskowej Górnej.

Prezentacja dzie³ naszych twórców
cieszy³a siê du¿ym zainteresowaniem
w�ród odwiedzaj¹cych tegoroczny kra-
kowski kiermasz artystyczny i stanowi-
³a znakomit¹ promocjê kulturalno-tury-
styczn¹ naszego regionu.

Wiadomo�ci ze starostwa opracowa³a:
Justyna Tokarczyk
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wa - V edycja
w³adz samorz¹dowych. W Zespole Szkó³
Ponadgimnazjalnych w Mszanie Dolnej
w sadzeniu drzew pomaga³ wicestarosta
limanowski Franciszek Dziedzina. W
Szkole Podstawowej w Starej Wsi Woli
swojej fachowej wiedzy i pomocy w sa-
dzeniu udziela³ nadle�niczy Nadle�nic-
twa Limanowa Jan Legutko.

Podczas sadzenia drzew le�niczo-
wie, pracownicy starostwa, nauczyciele
przeprowadzali prelekcje zwi¹zane z eko-
logi¹, drzewami, ochron¹ �rodowiska.

W Zespole Szkó³ Nr 1 w Limano-
wej Agnieszka Su³kowska przeprowadzi-
³a konkurs zwi¹zany ze �wiêtem Drzewa.
Oceniane m. in. by³y prace plastyczne
(pierwsze miejsce Weronika Królik),
wiersze (pierwsze miejsce Karolina Woj-
tas), referaty (pierwsze miejsce Wojciech
Duda, Piotr Chlipa³a, Micha³ Mrózek),
inne formy artystyczne (pierwsze miej-
sce Wiktor Lachor, Wojciech Tokarczyk,
Micha³ Wiêc³aw). W komisji konkurso-
wej zasiedli: wicedyrektor szko³y Anna
Zaj¹c, nauczyciel biologii Agnieszka Su³-
kowska, przedstawiciel Powiatowego
Centrum Ekologicznego, Piotr Ociepka
oraz pracownicy Nadle�nictwa Maria Mi-
ko³ajczyk i Jakub Zygarowicz. Nagrody
zosta³y ufundowane przez szko³ê, Staro-
stwo Powiatowe w Limanowej oraz Nad-
le�nictwo Limanowa.

W Zespole Szkó³ Technicznych i
Ogólnokszta³c¹cych go�cili�my równie¿
radio Galicja z Nowego S¹cza, które
umo¿liwi³o s³uchaczom poznanie zapa-
³u i motywacji m³odzie¿y tej szko³y w
sadzeniu drzew.

Dodam tylko na zakoñczenie, ¿e nie-
zbyt ciekawa i zimna aura pa�dziernikowa
tego dnia zmieni³a siê w piêkny, ciep³y i
s³oneczny dzieñ, umo¿liwiaj¹c posadze-
nie drzewek ponad 700 dzieciom.

Czy w przysz³ym roku znowu uda
nam siê ustanowiæ rekord?...

Piotr Ociepka

Wraz z m³odzie¿a, jak co roku, drzewa sadzili: wicestarosta Franciszek Dziedzina i dyrektor Wydzia³u Ochrony
�rodowiska Rolnictwa  i Le�nictwa w powiecie limanowskim Anna Fabia.

W szkole podstawowej w £ukowicy z m³odzie¿¹ drzewa sadzi³ pracownik Nadle�nictwa Jakub Zygarowicz.

Tradycyjnie drzewa sadzono przy ZSS 3 w Limanowej.
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Dobrych kabaretów 
Rozmowa z £ukaszem Rybarskim z Kabaretu Pod Wyrwigroszem

W I Liceum Ogólnokszta³c¹cym lider Kabaretu Pod Wyrwigroszem
� £ukasz Rybarski prowadzi warsztaty kabaretowe dla m³odzie¿y. Ucznio-
wie maj¹ niesamowit¹ okazjê obserwowaæ pracê twórcz¹ na ¿ywo. Scenki
w re¿yserii kabareciarza powstaj¹ bowiem na gor¹co. Przy okazji m³o-
dzie¿ mo¿e przekonaæ siê, ¿e aktorstwo to ciê¿ka i wymagaj¹ca praca. Ko-
rzystaj¹c ze sposobno�ci, przedstawicielki ko³a dziennikarskiego przepro-
wadzi³y rozmowê z by³ym uczniem �Orkana�, ciekawe jego wspomnieñ
ze szko³y i obecnej pracy.

- Czy od dziecka wiedzia³ Pan, ¿e bêdzie
wystêpowa³ na scenie?
- Nie. Ale wystêpowa³em jako dziecko,
robi³em show dla moich sióstr.

- Wystêpowa³ Pan na akademiach, mówi³
wierszyki w szkole i tym podobne?
- Tak, tak, wystêpowa³em.

- Jak wspomina Pan lata szkolne ? Jak
posz³a Panu matura?
- Matura? No posz³a, powiem uczciwie -
dziêki ¿yczliwo�ci profesorów tej szko³y.
Oni wiedzieli, ¿e fizyk j¹drowy ze mnie nie
bêdzie, ani wybitny humanista, wiêc dali mi
szansê. W szkole nie by³em nigdy or³em,
do czego siê przyznajê. Zreszt¹ w przyro-
dzie nic nie ginie bo to, ¿e chemii i fizyki
nie pozna³em w takim zakresie jak wyma-
ga³a tego szko³a �rednia, �procentuje� teraz.
Koñczê w³a�nie kurs pilota¿u, jestem na
cztery godziny przed egzaminem koñco-
wym licencji PPL i tam niestety najwa¿niej-

sze jest jedena�cie przedmiotów teoretycz-
nych. P³aka³em i wali³em g³ow¹ w �cianê
po pierwszych zajêciach np. z mechaniki lo-
tów. Gdybym siê uczy³ fizyki w szkole, to
mia³bym po prostu bardzo solidne podsta-
wy, ¿eby siê nauczyæ tego co jest potrzeb-
ne, ¿eby poznaæ lotnictwo. Ja siê tego uczê
ju¿ dwa lata, zda³em ju¿ egzaminy teoretycz-
ne, wiêc �z otwart¹ przy³bic¹� mogê powie-
dzieæ, ¿e ju¿ fizykê pozna³em. Podobnie by³o
z jêzykami obcymi, których nie chcia³em
uczyæ siê w szkole. Pojecha³em do Francji
na pierwszy festiwal i nagle zobaczy³em, ¿e
jestem �kalek¹ jêzykowym�. Zapar³em siê i
przez dwa lata sam nauczy³em siê francu-
skiego, koresponduj¹c z jak¹� Francuzk¹ i
Francuzem. Teraz uczê siê angielskiego,
którego w szkole nie mia³em, a do komuni-
kacji radiowej jest potrzebny na wy¿szym
stopniu. Ja to wszystko nadrabiam. Oczy-
wi�cie teraz trochê ¿a³ujê, ¿e nie korzysta-
³em z tych podstaw, które mi pchano do g³o-

wy, uczy³em siê, nie wiedz¹c po co. Nie chcê
tutaj dawaæ wam przes³ania: �uczcie siê, bo
to siê przydaje�. Ka¿dy musi to zrozumieæ
sam. Ka¿dy musi sam odnale�æ cel.

- Z czego �miej¹ siê Polacy ?
- Polacy przez ostatnie dwa lata �miej¹ siê
z polityki. Zawdziêczamy to rz¹dowi, któ-
ry robi taki kabaret. Natomiast generalnie
�miej¹ siê z obyczajowo�ci, ze stosunków
mêsko-damskich, z picia wódki, takich
swoich wad, które na co dzieñ siê widzi.

- A co Pana �mieszy ?
- Mnie �mieszy wszystko, co jest �miesz-
ne, naprawdê. Jestem bardzo krytyczny, z
bólem stwierdzam, ¿e wiele rzeczy, które
ma byæ, zabawne nie jest zabawne. Czasami
siê zastanawiam czy to jest tak, ¿e ja jestem
jakim� ponurakiem, starzejê siê? Ale jak s¹
momenty, kiedy widzê np. co� dobrego, wte-
dy mówiê, ¿e warto ¿yæ i bardzo mnie to
mobilizuje do dalszej pracy. A kiedy widzê,
¿e kto� zrobi³ co� �miesznego, to dostajê
sza³u, ¿e ja tego nie wymy�li³em wcze�niej,
a to jest tak �mieszne, tak dowcipne, tak in-
teligentne. Mobilizuje mnie to.

- Czy w ¿yciu prywatnym jest Pan rów-
nie zabawny i weso³y jak na scenie?
- Nie! Absolutnie nie. Jestem tak zmêczo-
ny prac¹...  Dwa razy w tygodniu musimy
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nie jest du¿o
do RMF-u napisaæ nowy odcinek historii
Krasowiaków. To nie s¹ ¿arty, dwa razy w
tygodniu musimy napisaæ now¹ rzecz. To jest
odcinek, który ma w emisji 1,5 minuty czy
1,40 min, a my piszemy go cztery godziny.
Cztery godziny plus dojazd w korkach na
Kopiec w Krakowie � dwie godziny, nagra-
nie w studiu - godzina. To jest w sumie sie-
dem godzin na tak¹ wtorkow¹ minutê w ra-
diu. Potem na czwartek kolejna minuta i ko-
lejne siedem godzin. I dzieñ w dzieñ tak od
dwóch lat. Teraz dochodz¹ do tego telewi-
zje, które te¿ chc¹ nowych rzeczy, wiêc ca³y
czas trzeba pisaæ, wymy�laæ co� nowego. W
tak zwanym miêdzyczasie trzeba je�dziæ po
Polsce, ¿eby siê spotykaæ z lud�mi, graæ to i
sprawdzaæ, jak ludzie ¿ywi na to reaguj¹. Oni
te¿ tego chc¹, bo telewizja zupe³nie inaczej
pewne rzeczy pokazuje.

- Kabaret Pod Wyrwigroszem gra ju¿ 13
lat. Pojawia siê jeszcze u Was trema?
- Trema jest zawsze i powinna byæ, tyle ¿e
pozytywna trema. Zawsze trzeba mieæ sza-
cunek do widza przed wyj�ciem na scenê. Ja
go mam zawsze, bo ka¿de wyj�cie, ka¿da
widownia jest inna, ka¿da scena, ka¿da tele-
wizja. Zw³aszcza je�li robisz now¹ rzecz, nie
wiesz czy to �chwyci�, wiêc trzeba wyj�æ na
scenê nie spiêtym, ale skoncentrowanym.
Trzeba byæ bardzo dobrze przygotowanym,
nie ma co wierzyæ, ¿e improwizacja sama z
siebie siê powiedzie. Improwizacja to oczy-
wi�cie bardzo fajna rzecz i daje ona niepraw-

dopodobne efekty, a widz natychmiast wi-
dzi, kiedy s¹ fragmenty naprawdê impro-
wizowane. Ale improwizacjê trzeba mieæ
przygotowan¹.

- D³ugo poszukiwali�cie stylu, kierunku,
w którym pójdzie kabaret ?
- Ca³y czas poszukujemy. To s¹ ci¹g³e po-
szukiwania, bo sk³ad kabaretu siê zmienia³.
Teraz powoli zaczynamy ju¿ widzieæ swoj¹
drogê, któr¹ trzeba i�æ. Trzeba coraz wiêcej
pracowaæ i robiæ �mieszne rzeczy i niczym
innym siê nie przejmowaæ. My zaczêli�my
odcinaæ siê od polityki, mówili�my, ¿e nie
bêdziemy robiæ tego samego co inni, bê-
dziemy drwiæ, patrzyæ co robi¹ inni i kryty-
kowaæ ich. Taka by³a nasza pierwsza polity-
ka, nieprogramowa, nie by³o to zapisane w
konstytucji kabaretu. Teraz z perspektywy
czasu my�lê, ¿e to nie by³o dobre.

- Czy spotkali�cie siê z cenzur¹?
- Tak, absolutnie! Ca³a w³adza siê zmienia-
³a, w telewizji zmienili dyrektorów i ci lu-
dzie, którzy na dole o tym decyduj¹, ze stra-
chu, ¿eby nie straciæ chleba i móc wy¿y-
wiæ rodzinê, wycinali fragmenty. Nieraz na
wszelki wypadek. To by³o i pewnie bêdzie,
ale to nic nowego.

- Jakich tematów unikacie w swojej
twórczo�ci?
- Generalnie unikamy wulgaryzmów, o ile
nie s¹ potrzebne. Bo czasem siê zdarza, ¿e
wulgaryzm dobrze u¿yty nie mo¿e byæ ni-
czym zast¹piony, ale staramy siê unikaæ
takiego s³ownictwa.

- Co s¹dzi Pan o dzisiejszej scenie kaba-
retowej?
- Trudne pytanie, zw³aszcza do kabarecia-
rza, bo nie³atwo jest siê odnie�æ do konku-
rencji. Cokolwiek siê powie z³ego, mo¿e
byæ poczytane za rodzaj zawi�ci, zazdro�ci,
dlatego niezrêcznie mi siê wypowiadaæ.
Gdybym by³ politykiem po prostu wy�li-
zgn¹³bym siê z tego pytania... Dobr¹ stron¹
dzisiejszej sceny kabaretowej jest to, ¿e
coraz wiêcej ludzi ma odwagê to robiæ. Gdy
zaczynali�my by³a tylko Piwnica pod Bara-
nami, Loch Kamelot, Marcin Daniec, Je-
rzy Kryszak i my. Teraz jest ich tyle, ¿e ja
nie nad¹¿am, myl¹  mi siê wszyscy, oni mi-
gruj¹, szukaj¹ swojej drogi i jest ich coraz
wiêcej. I to jest dobre, bo co� siê dzieje w
temacie. Natomiast dobrych kabaretów nie
jest du¿o. Te, które powstaj¹, nie maj¹ swo-
jego stylu, odtwarzaj¹, na�laduj¹, dbaj¹ o
image zewnêtrzny, a nic tam pod spodem
nie ma. Trzeba zastanowiæ siê nad tym, ¿eby
poziom by³ lepszy.

- Czy uwa¿a Pan kogo� za swój autorytet?
- Dla mnie autorytetem byli zawsze: przy-
jaciel Marcin Daniec i Jurek Kryszak, to
s¹ mistrzowie gatunku. Co maj¹ wspania-
³ego? Mo¿na siê spieraæ, bo ró¿nie siê
mówi o Marcinie. Ale ja zapraszam tych
wszystkich krytyków, którzy mówi¹, ¿e
�dla wojska takie ¿arty, ¿e prymitywne�,
¿eby wyszli na scenê i bêd¹c sam na sam
z 5 tysi¹cami ludzi, zabawiali ich przez
dwie godziny tak, ¿eby oni p³akali ze
�miechu. Takich malkontentów zapraszam
równie¿ na koncert Kryszaka.
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Naj³atwiej jest krytykowaæ. Ja nienawi-
dzê takiej bezsensownej krytyki, a Mar-
cin Daniec i Jurek Kryszak s¹ wspania-
li, maj¹ charyzmê.

- Jakie ma Pan plany na najbli¿szy
rok?
- Chcia³bym wypromowaæ kabaret w
mediach i odci¹æ siê od mediów pu-
blicznych. Od pocz¹tku zwi¹zali�my siê
z Dwójk¹ i to by³ b³¹d. Dwójka jest ska-
zana na bycie �rz¹dow¹ telewizj¹�, rada
programowa, zmiana dyrektorów, pro-
filów, itd. � z tego zrobi³ siê ba³agan.
Przez to tak naprawdê nie wypromowa-
li�my swojej marki, dlatego teraz prze-
chodzimy do Polsatu. Nie zrywamy z
Dwójk¹ kontaktu, aczkolwiek robimy
cykliczny program w Polsacie � �Ba³-
troczyk zaprasza�. W tym roku nagrali-
�my ju¿ pierwsze cztery odcinki. Bê-
dziemy w ka¿dym odcinku wystêpowaæ
jako Wyrwigrosz, który ¿artobliwie ko-
mentuje zjawiska, jakie pojawiaj¹ siê na
scenie. Ja bêdê wystêpowa³ jako te�cio-
wa. My�lê, ¿e jak przez rok czasu �po-
hulamy� w Polsacie, to poznamy co siê
dzieje w kabarecie polskim i nasza na-
zwa bêdzie kojarzona z naszymi twarza-
mi, to jest potrzebne. Dlaczego? Bo w
tej chwili na scenê wychodz¹ koledzy,
którzy s¹ bardzo znani z seriali, tam nic
nie musz¹ robiæ, dostaj¹ napisany tekst,
parz¹ herbatê, kochaj¹ siê, nie kochaj¹
siê itd., 370 odcinków. Taki kolega zo-
staje zaproszony na jak¹� imprezê i ma
wiêksze brawa na wej�cie ni¿ na zej�cie.
I to jest przykre. On ma taki kredyt za-
ufania tylko dlatego, ¿e ludzie go znaj¹,
wiêc to �niemo¿liwe�, ¿eby jego wystêp
by³ z³y. I tak po dziesiêciu, dwudziestu
minutach okazuje siê, ¿e schodzi tak, ¿e
s³yszy têtent w³asnych stóp, bo bawie-
nie publiczno�ci nie jest takie ³atwe. My
mamy tak¹ sytuacjê, ¿e wchodzimy na
scenê i owszem ludzie nas lubi¹, ceni¹,
ale nie wszyscy. D¹¿ymy do tego, ¿eby
zrobiæ sobie tak¹ twarz, ¿eby wej�æ na
scenê i nie musieæ pracowaæ przez
pierwsze dwadzie�cia minut po to, ¿eby
potem bisowaæ przez godzinê. Tak siê
zdarza, wychodzimy i bisom nie ma koñ-
ca: �o jakie to dobre, my tego nie znali-
�my�. Trzeba zrobiæ sobie dobr¹ twarz,
¿eby ludziom siê dobrze kojarzy³a, pó�-
niej ³atwiej jest ¿yæ, ³atwiej proponowaæ
swoj¹ osobowo�æ na scenie.

Rozmawia³y: Agnieszka Znój
i Dorota Grosicka

Dotar³o do mnie, ku mojej wielkiej ra-
do�ci, piêkne dzie³o �Ksiêga limanowian�.
Autorka, El¿bieta Wojtas Ciborska wraz z
ca³ym Zespo³em Redakcyjnym stworzy³a w
ci¹gu 5 lat niezwyk³¹ ksi¹¿kê, pierwsz¹ tego
typu w dziejach Limanowej i okolicy.

�Ksiêga limanowian� nie jest tylko
ksi¹¿k¹ ¿yciorysów znacz¹cych ludzi, ale
jest chyba traktatem o ludziach dobrej i sku-
tecznej dzia³alno�ci.

Ksi¹¿ka utrwala pamiêæ o ludziach te-
ra�niejszych i z przesz³o�ci, wydobywa z
archiwów i pamiêci osoby, do dziejów któ-
rych ma³o kto ma dostêp. Jest nieocenion¹
pomoc¹ dla nauczycieli, uczniów i zainte-
resowanych swoim regionem ludzi.

Bohaterów biogramów jest wielu, a
s¹ tak ciekawi, ¿e nie mo¿na przestaæ wer-
towania utworu. Czytaj¹c �Ksiêgê lima-
nowian� czujê jak bije serce tego miasta
i regionu, podziwiam wielki trud tylu po-
koleñ w pracy dla regionu i dla Polski.

My�lê, ¿e historia Polski to historia
miast, miasteczek, wiosek, rodzin - te tre-
�ci spe³nia ta publikacja.

Mo¿na by za Wyspiañskim powiedzieæ
�A to Polska w³a�nie�.

Biogramy nie maj¹ jednolitego
schematu, chocia¿ spe³niaj¹ warunki hi-
storyczne, jedne s¹ oszczêdne, lakonicz-
ne, inne barwne jak w literaturze piêknej.

�Ksiêga limanowian� to tak¿e panora-
ma dziejów miasta i regionu od czasów hi-
storycznych, poprzez XIX w., XX � lecie
miêdzywojenne, okres II wojny �wiatowej
a¿ do czasów najnowszych.

Tematy przedstawione w biogramach to
walki o wolno�æ kraju, budowanie i rozwój
miasta, sztuki piêknej, rolnictwo, sport i in.

Biogramy przedstawiaj¹ ludzi ró¿nych
warstw spo³ecznych, ró¿nych zawodów,
ró¿nego wieku.

Ka¿de has³o w tym dziele koñczy siê
podaniem �ród³a - mog¹ to byæ materia³y
drukowane lub informacje od osób.

Najczê�ciej przywo³ywane s¹ takie po-
zycje jak: �Dzieje miasta� t. 1,2, �S³awni lu-
dzie Ziemi Limanowskiej� - oprac. Miej-
skiej Biblioteki Publicznej, �S³ownik biogra-
ficzny dzia³aczy ruchu ludowego�, �S³ownik
nauczycieli� Bronis³awy Szczepaniec (msp.),
czasopisma: �Echo Limanowskie�, �Alma-
nach Ziemi Limanowskiej� i in.

Jako mieszkaniec Marcinkowic - wsi
le¿¹cej ju¿ w pow. nowos¹deckim - ucieszy-

Józef Go�ciej

³em siê równie¿ z kilkakrotnego wymienia-
nia tej miejscowo�ci, np. przy ¿yciorysie Cze-
s³awa i Krystyny Bogacz (ukrywali siê w cza-
sie II wojny �wiatowej we dworze Moraw-
skich w Marcinkowicach), a Jerzy Bogacz w
�Anielskim czasie� napisa³ piêknie o tym
pobycie jego rodziny w naszej wsi (s. 32, 33).

Przy biogramie J. Pi³sudskiego jest tak-
¿e wzmianka o bitwie marcinkowickiej
06.12.1914 r. (nie go�ci³ wtedy komendant
u Morawskich, którzy nabyli maj¹tek dopie-
ro w 1921 r.,  lecz u Alberta Fauck i nie zgo-
li³ wtedy brody w naszej wsi, zrobi³ to pó�-
niej w Nowym S¹czu).

Przy biogramie Aleksandra �luzara jest
tak¿e wzmianka, ¿e by³ nauczycielem w £oso-
sinie Górnej i w Marcinkowicach - w szko-
³ach rolniczych. Z absolwentów Technikum
Rachunkowo�ci Rolnej w Marcinkowicach
przedstawieni s¹: El. Ciborska i  A. Kulig. Tych
dwoje absolwentów ukoñczy³o studia w War-
szawie i tam pozosta³o jako pracownicy na-
ukowi wy¿szych uczelni, ale nie zerwali kon-
taktu ze swoj¹ najbli¿sz¹ ojczyzn¹.

My�lê, ¿e w nastêpnych tomach �Ksiê-
gi� znajd¹ siê indeksy nazwisk, miejscowo-
�ci, co u³atwi³oby odnalezienie poszukiwa-
nej informacji, a tak¿e nazwiska osób po-
miniêtych w I tomie.

Mo¿na by ujednoliciæ kwalifikatory za-
wodów przy nazwiskach kobiet. Tam gdzie jest
mo¿liwe nale¿y u¿yæ nie okre�lenia r. mêskie-
go, lecz ¿eñskiego. Dobrze jest np. przy ha-
�le: Jolanta Krasowska - nauczycielka, rze�-
biarka, malarka (s. 265), ale na s. 437 przy
nazwisku kobiety - u¿yty jest wyraz: pracow-
nik, dzia³acz kultury, a przecie¿ mo¿na by by³o
napisaæ: pracownica i dzia³aczka.

W �Ksiêdze limanowian� nie znalaz³o
siê wielu ciekawych ludzi, np. Emilia i Józef
Ptakowie - nauczyciele z £ososiny Górnej i
Marcinkowic, Marian Bukowiec - absolwent
TRR z Marcinkowic, sportowiec, naukowiec
AWF w Krakowie, rektor tej uczelni.

Na zakoñczenie powiem, ¿e bardzo po-
doba mi siê to, ¿e Autorka zadedykowa³a
ksi¹¿kê Rodzicom i Krewnym, bo to �wiad-
czy o ¿ywych i trwa³ych wiêzach pokoleñ.

�Ksiêga limanowian� bardzo mi siê po-
doba, bêdê do niej zagl¹da³ czêsto.

Gratulujê Autorce, Zespo³owi Redak-
cyjnemu, w³adzom miasta i powiatu odwa-
gi, �mia³o�ci i skuteczno�ci w tworzeniu tak
piêknej ksi¹¿ki.

Tak siê cieszê!

A to Polska w³a�nie
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Dwie Gale Biznesu
Podczas Letniej Wielkiej Gali BCC na polach S³u¿ewca.

Trzy miesi¹ce temu, 23 czerwca br.
firma �Gold Drop� zosta³a nagrodzona
ósmym Diamentem do Z³otej Statuetki
Lidera Polskiego Biznesu. Tradycyjnie
uroczysto�æ wrêczenia Diamentów od-
by³a siê podczas Letniej Wielkiej Gali
BCC na polach S³u¿ewca. Z r¹k Mini-
stra Gospodarki Grzegorza Wo�niaka i
Prezesa BCC Marka Goliszewskiego
nagrodê odebra³a Dorota Janczy-Sto¿ek,
dyrektor Biura Zarz¹du �Gold Dropu�.

Obecnie firma przygotowuje siê do
trzeciej edycji Gali Limanowskiego Biz-
nesu. Podczas uroczysto�ci prezes Za-
rz¹du �Gold Dropu� Stanis³aw G¹ga³a bê-
dzie pe³ni³ funkcje wspó³gospodarza �
jako prezes Rady Przedsiêbiorczo�ci
Powiatu, organizuj¹cej wspólnie ze sta-
rostwem konkurs Lider Przedsiêbior-
czo�ci Powiatu Limanowskiego. Podob-
nie jak podczas Letniej Gali BCC zostan¹
wrêczone statuetki, a dla firm laureatek
z poprzednich lat � diamenty.

***
Ósmy diament �Z³ota Kropla� otrzy-

ma³a za �utrzymanie znakomitej dynamiki
rozwojowej� na rynku. Firma nagradzana
jest diamentami co roku, od momentu uzy-
skania tytu³u Lidera Polskiego Biznesu w
1999 r. Wyró¿nienia nie przyznaje jury ob-
ligatoryjnie z roku na rok, za ka¿dym ra-
zem bierze pod uwagê wysoko�æ obrotów,
zyskowno�æ, poziom kredytów, nale¿no-
�ci i zobowi¹zania oraz stan zatrudnienia.

Organizatorzy Letniej Gali BCC za-
pewnili obecnym liczne atrakcje: pokazy
mody i bi¿uterii, koncerty, pokazy futbolu
amerykañskiego oraz wy�cigi konne ze
s³ynn¹ �diamentow¹� gonitw¹.

Prezes Zarz¹du �Gold Dropu� pe³ni¹-
cy równie¿ funkcjê prezesa Rady Przed-
siêbiorczo�ci przyj¹³ na siebie obowi¹zek
zorganizowania Gali Limanowskiego Biz-
nesu. Zbli¿aj¹cej siê uroczysto�ci zosta³o
po�wiêcone spotkanie, które odby³o siê 27

wrze�nia br. w siedzibie firmy. Regulamin
konkursu zosta³ opracowany przez Radê
Przedsiêbiorczo�ci Powiatu i Starostwo
Powiatowe, w tym roku uczestniczy w nim
37 firm, w�ród których s¹ równie¿ laureaci
poprzednich edycji.

�Uroczysto�æ odbêdzie siê 9 listopada
br. w LDK� � mówi prezes S. G¹ga³a. �Pra-
gniemy, aby nasze �wiêto, �wiêto limanow-
skiego biznesu, kojarzy³o siê ze �wiêtem Nie-
podleg³o�ci. Oprócz nagrodzenia wyró¿-
niaj¹cych siê firm pragniemy te¿ promowaæ
przedsiêbiorczo�æ w�ród m³odzie¿y, dlatego
zaprosili�my ubieg³orocznych laureatów kon-
kursu �Pomys³ na biznes�, w którym uczest-
niczyli uczniowie szkó³ ponadgimnazjalnych.

Podczas wspomnianego spotkania, na
którym byli obecni reprezentanci w³adz sa-
morz¹dowych i kandydaci do Parlamentu RP,
omawiano sprawy aktualne m. in. dyskuto-
wano o barierach, które musz¹ pokonywaæ
ma³e i �rednie przedsiêbiorstwa. Starosta Jan
Pucha³a zapozna³ obecnych z niektórymi za-
daniami realizowanymi przez powiat m. in.
zapewnieniem odpowiednich zasobów wody,
rozwojem sieci komunikacyjnej i popraw¹
jako�ci dróg.

***
Ostatni kwarta³ roku przyniós³ �Z³otej

Kropelce� kolejne wyró¿nienie. P³yn do
mycia naczyñ �Gold Cytrus� zosta³ nomino-
wany do tytu³u �Jako�æ Roku 2007�. Cieszy,
¿e na rynku podobn¹ popularno�æ jak �Lu-
dwik�, którego marka znana jest od lat �Gold
Cytrus�, p³yn do mycia szyb �Window�,
krochmal �£uga�, serie Dix i Booster s¹ mar-
kowymi produktami �Gold Dropu�, rozpo-
znawalnymi na rynku zagranicznym. Umoc-
nienie marki, jak zapewni³ prezes Stanis³aw
G¹ga³a, stanie siê w najbli¿szych latach jed-
nym z g³ównych zadañ w polityce firmy.

Gratulujemy firmie �Gold Drop� ko-
lejnych sukcesów.

Ilona Machowicz-JurowiczSpotkanie w siedzibie �Gold Dropu� po�wiêcone organizacji Gali Limanowskiego Biznesu.  Fot. J. Tokarczyk
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Tego nie wiecie
o naszym powiecie

Z m³odzie¿¹ wyje¿d¿a siê do piêknych zak¹tków Polski, nieraz za gra-
nicê. I wspaniale. Nic tak nie kszta³ci jak podró¿e! Okazuje siê jednak, ¿e
m³odzi ludzie nie znaj¹ najbli¿szych rejonów, te¿ przecie¿ bogatych kultu-
rowo i historycznie, z atrakcjami godnymi woja¿y. Na cieplejsze jesienne
dni polecam zatem wyprawê... po naszym uroczym powiecie limanowskim.
Zapewniam, ¿e dostarczy ona niema³ych wra¿eñ, a przy okazji bêdzie kszta³-
towaæ poczucie patriotyzmu lokalnego.

Nasza wycieczka trwa³a dwa dni, tyl-
ko dwa dni. Wprawdzie niektórzy s³ysz¹c
o wyje�dzie z pow¹tpieniem kiwali g³o-
wami, pytaj¹c, co bêdziemy robiæ a¿
przez dwa dni na Ziemi Limanowskiej. A
my po wyprawie czuli�my ogromny nie-
dosyt, bo odwiedzili�my tylko nieliczne
miejsca godne uwagi.

Swoje zwiedzanie rozpoczêli�my od
Muzeum Regionalnego Ziemi Limanow-
skiej, obejrzeli�my sta³e wystawy i zaj-
rzeli�my do pracowni �nadwornego rze�-
biarza� Aleksandra Majerskiego. Rozmo-
wa z rze�biarzem-samoukiem to cenne
do�wiadczenie nie tylko dla tych, którzy
szukaj¹ inspiracji w tworzeniu sztuki. Na-
stêpnym punktem wyprawy by³ cmentarz
wojenny na Jab³oñcu. Wzgórze, gdzie
wielka historia zostawi³a krwawy, ale i
chlubny �lad, przy aurze z³otej polskiej
jesieni dostarcza niezapomnianych wra-
¿eñ estetycznych, wyciszenia i refleksji.

Nasza wyprawa skoncentrowana
by³a na Szlaku Architektury Drewnianej.
Niestety, mieszkañcy powiatu limanow-
skiego chyba nie doceniaj¹ pere³ek roz-
sianych na naszej ziemi. My najpierw
zajrzeli�my do ko�cio³a pw. �w. Jana
Ewangelisty zbudowanego w 1713 r. w
Pisarzowej. O niesamowitej, i chyba
ma³o znanej historii ko�cio³a, opowia-
da³ nam proboszcz Adam Gul. Warto
pos³uchaæ relacji o podnoszeniu drew-
nianego ko�ció³ka, czy zamordowaniu
ksiêdza przy o³tarzu w Pisarzowej, bo
przecie¿ nie tak dawne czasy szybko od-
chodz¹ w zapomnienie.

Nastêpnym punktem na mapie Szla-
ku Architektury Drewnianej by³ ko�ció³
pw. �w. Antoniego Pustelnika z XVI w
Mêcinie. Jak¿e ró¿ni siê to miejsce od
pere³ki w Pisarzowej. Zaniedbany, b³aga
o remont. W Mêcinie odkrywali�my jesz-
cze jeden skarb � pracowniê Jolanty

i Zygmunta K³osowskich. Malarze s³yn-
ni chyba na ca³ym Podhalu albo i dalej,
opowiadali o swej twórczej pracy i ory-
ginalnej pasji � zbieraniu starych pami¹-
tek. Dla m³odzie¿y to by³o niezapomnia-
ne prze¿ycie. �Wreszcie mogli�my do-
tkn¹æ cennych eksponatów, a nie tylko
spogl¹daæ na nie w zaszklonych gablotach
muzealnych� � mówili.

Pisarzowa, Mêcina i... przejazd przez
Limanow¹ do £ososiny Górnej, gdzie
kryje siê kolejna pere³ka Szlaku Architek-
tury Drewnianej - ko�ció³ pw. Wszystkich
�wiêtych z 1778 r. Stamt¹d ruszyli�my
do Dobrej, gdzie mie�ci siê równie uro-
czy ko�ció³ pw. �wiêtych Szymona i Judy
Tadeusza Aposto³ów z 1678 r. Na miej-
scu o jego historii w kontek�cie dziejów
Polski opowiada³ nam ksi¹dz rezydent
W³adys³aw Tarasek. Przy okazji m³odzie¿
�odkry³a�, ¿e nazwa £ososina wziê³a siê
od ³ososi, które tamtêdy przep³ywa³y.

Ostatnim miejscem, które odwiedzi-
li�my pierwszego dnia by³ ko�ció³ pw.
Matki Bo¿ej Nieustaj¹cej Pomocy w Jur-
kowie. Polecam szczególnie zagadki sta-
wiane przez oprowadzaj¹cego ksiêdza re-
zydenta Józefa Pucha³ê. M³odzie¿ nie�le
³ama³a sobie g³owy nad rozwi¹zaniami.

Dzieñ zakoñczyli�my w gospodar-
stwie agroturystycznym pañstwa Micha-
liny i Stanis³awa Rysiów w Porêbie Wiel-
kiej. Miejsce godne polecenia ze wzglê-
du na mo¿liwo�æ zakwaterowania liczniej-
szej grupy (nawet 50 osób), smaczne je-
dzenie i sympatyczne pokoiki. Gospodar-
stwo ma jeszcze jedn¹ bardzo istotn¹ za-

U Aleksandra Majerskiego Ko�ció³ w Mêcinie

Tekst i fotografie:
Jolanta Bugajska
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letê � urocz¹ �wietlicê w stylu góralskim.
My wykorzystali�my j¹ na wieczorne spo-
tkanie, na którym rozegrali�my konkurs
wiedzy �Tego nie wiecie o naszym powie-
cie� i konkurs bajania legend. Có¿ poka-
za³ konkurs wiedzy? Na pewno udowod-
ni³, ¿e niestety m³odzie¿ (z ca³ym szacun-
kiem dla cudownej m³odzie¿y) nie zna
najbli¿szej okolicy. Rabka, Krynica by³y
wymieniane jako miejsca le¿¹ce w powie-
cie limanowskim, a usytuowanie w tym-
¿e powiecie Kamienicy wywo³a³o niema-

³e zdziwienie. To kolejny dowód na to, ¿e
takie wyprawy po rodzimym regionie s¹
niemal¿e konieczno�ci¹. W legendarn¹
przesz³o�æ przenios³y nas opowie�ci
uczniów, którzy przygotowali gawêdy o
znanych sobie miejscach. Przy blasku
�wiec wys³uchali�my opowie�ci o z³ej
dziedziczce z Mordarki, czy o wsi Szyk,
która wed³ug podania by³a kiedy� stolic¹
Polski. Sympatyczny wieczór zakoñczy-
li�my �piewem przy gitarach. Takie mo-
menty zostaj¹ w pamiêci na wiele lat.

Kolejny dzieñ to kolejne pere³ki ze
Szlaku Architektury Drewnianej. Naj-
pierw ko�ció³ pw. �w. Marii Magdaleny z
1678 r. w Kasinie Wielkiej oraz ko�ció³
parafialny pw. �w. Miko³aja Biskupa z XVl
w. w Skrzydlnej. Oba obejrzeli�my z ze-
wn¹trz, w Kasinie trwa bowiem remont
cennego zabytku naszej Ziemi Limanow-
skiej. Nastêpnym bez w¹tpienia godnym
uwagi miejscem by³o muzeum klasztorne
O. Cystersów w Szczyrzycu. Zw³aszcza
niektóre muzealne zbiory Cystersów s¹

W Jod³owniku W pracowni Zygmunta K³osowskiego

Warsztaty u pañstwa Zbro¿ków W Kasinie Wielkiej
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unikatem na skalê europejsk¹. Oczywi-
�cie opuszczaj¹c Szczyrzyc nie mogli-
�my pomin¹æ Diabelskiego Kamienia,
o którym legendê opowiada³ nam brat
Mateusz. I znów okaza³o siê, ¿e tylko
nieliczni znali to miejsce, które jesz-
cze nie tak dawno s³ynê³o z �w³asnego�
pustelnika. Zwiedzanie powiatu lima-
nowskiego jako skarbca architektury
drewnianej zakoñczyli�my najpierw wi-
zyt¹ w ko�ciele pw. Narodzenia Naj-
�wiêtszej Marii Panny z II. po³. XVI w.
w Jod³owniku, po którym oprowadzi³
nas o. Wies³aw Rymarczyk, a nastêpnie
w ko�ciele parafialnym pw. �w. Stani-
s³awa Biskupa i �w. Barbary z I. po³.
XVll w. w Szyku, którego historiê
przedstawi³ ksi¹dz rezydent Józef Bo-
dziony. Nasze spotkanie z osobliwo-
�ciami powiatu limanowskiego zakoñ-
czyli�my w pracowni rze�biarzy El¿bie-
ty i Piotra Zbro¿ków w Szyku. M³odzie¿
nie tylko pozna³a tajniki pracy rze�bia-
rzy � zawodowców, ale i sama popró-
bowa³a swych twórczych mo¿liwo�ci.
Rze�bienie w glinie okaza³o siê inspi-
ruj¹cym i fascynuj¹cym zajêciem.

Tak w pobie¿nej relacji wygl¹da³a
nasza wyprawa po powiecie limanow-
skim. Pokaza³a ona przede wszystkim,
¿e najbli¿sza nam okolica obfituje w
miejsca godne uwagi. Niejednokrotnie
w trakcie zwiedzania mo¿na by³o us³y-
szeæ westchnienie: �Mieszkam nieda-
leko a nie wiedzia³em, ¿e co� takiego
tu jest�.  Nasza wycieczka pokaza³a te¿,
¿e na Ziemi Limanowskiej nie brakuje
ludzi sztuki, ale i te¿ po prostu ¿yczli-
wych, serdecznych mieszkañców.

Wycieczka by³a wspó³finansowa-
na przez Ministerstwo Edukacji Naro-
dowej w ramach projektu �Podró¿e hi-
storyczno - kulturowe w czasie i prze-
strzeni�. Zapewniam jednak, ¿e przy
dobrej organizacji koszty takiej dwu-
dniowej wyprawy wcale nie s¹ wielkie,
a dostarcza ona niezapomnianych wra-
¿eñ. Wcze�niej korzystaj¹c z tych sa-
mych �rodków ruszyli�my na ziemiê
kieleck¹ szlakiem �Od Reja do ̄ erom-
skiego�. Wyprawa te¿ interesuj¹ca, ale
bynajmniej powiat limanowski nie musi
czuæ siê gorszy! Naprawdê warto od-
krywaæ uroki naszej �ma³ej Ojczyzny�!

Tekst i fotografie:
Jolanta Bugajska

Czarownice
Daj babie placek, a ona jeszcze wy¿ej siêdzie! - mówi sentencja; podob-

nie Wokulskiemu z �Lalki�, obserwuj¹cemu niewydarzone manewry czte-
rech je�d�ców w uje¿d¿alni i zrêczn¹ konn¹ jazdê amazonki, przysz³o na my�l,
¿e �nie ma dla kobiety pozycji ani niewygodnej, ani niebezpiecznej�.

Trudno powiedzieæ, kiedy kobieta po
raz pierwszy zasiad³a za sterami samolotu;
pewne jest, ¿e by³o to ju¿ w pionierskim
okresie lotnictwa. Wyczynowe osi¹gniê-
cia takich pilotek jak Angielki Amy John-
son czy Amerykanki Jacqueline Cochran
do dzi� robi¹ wra¿enie.

W 1937 r. Polka Wanda Modlibow-
ska na polskim szybowcu �Komar� doko-
nuje lotu trwaj¹cego 24 godz. 14 min. -
rekord �wiata pobity dopiero pod koniec
lat czterdziestych. Po wojnie za owym bab-
skim ciosem posz³y jak burza dwie szy-
bowniczki: Pelagia Majewska � 17 re-
kordów �wiata(!) i Adela Dankowska - 12!

A wracaj¹c jeszcze do czasów przed
1939, licencje pilotek sportowych i woj-
skowych uzyska³o wiêcej dziewczyn. A
trzy z nich � w ich liczbie Jadwiga Pi³-
sudska, córka( tak, tak!) Józefa � podjê³y
w czasie wojny w Anglii niezwykle trudn¹
i ciê¿k¹ s³u¿bê ferry pilotów w ATA pole-
gaj¹c¹ na dostarczaniu na lotniska bojo-
we samolotów z wytwórni lub remontów
- maszyn wszelkich typów od my�liwców
po ciê¿kie bombowce czy transportow-
ce. Straty w�ród ferry pilotów by³y po-
równywalne do tych w dywizjonach bo-
jowych, w tej s³u¿bie zginê³a m. in. wy-
mieniona rekordzistka Amy Johnson.

Dzisiaj zawodowych pilotek te¿ nie
brakuje, zasiadaj¹ za sterami samolotów
pasa¿erskich i spotkaæ je mo¿na w�ród
wojskowego personelu lataj¹cego. Dla
przyk³adu - w prezentowanej 26 czerwca
b.r. w Krzesinach lataj¹cej na F- 16 ame-
rykañskiej grupie akrobacyjnej �Thunder-
birds� by³a porucznik Malahovsky(!)

Charakterystyczne dla zawodowych
lotników jest to, ¿e odpoczywaj¹ od la-

Ryszard Jaworz�Dutka
Zbigniew Su³kowski

I kto tu rejwodzi?

Pamiêtaj - M³odej kobiety siê bój, przed star¹ uciekaj!
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tania... lataj¹c na innego rodzaju sprzê-
cie, najczê�ciej rekreacyjno - sporto-
wym. S¹ te¿ oczywi�cie tacy, którzy
sportem wyczynowym w powietrzu zaj-
muj¹ siê profesjonalnie. Dotyczy to
oczywi�cie tak¿e lataj¹cych pañ. I dosz³y
kobiety do wniosku, ¿e dobrze siê od
czasu do czasu spotkaæ i ¿e nie musi to
byæ tylko przy okazji zawodów lotni-
czych. I tak siê zaczê³y �:Sabaty�, bo w
koñcu o dziewczyny lataj¹ce chodzi �
takie, którym przed wiekami stosik dre-
wek pod stopami grozi³, za to dzi� co
najwy¿ej osmêdzenie dymem przy
wspólnym ognisku. Sabaty z natury rze-
czy odbywaj¹ siê na lotniskach aeroklu-
bowych, tegoroczny jubileuszowy dzie-
si¹ty na lotnisku w £ososinie Dolnej

i na pobliskiej górze Jod³owiec - w o�rod-
ku S¹deckiego Towarzystwa Lotniczego
�Orlik�. Przyby³o ok. 60 �czarownic�.
Niezrêcznie tu kogo� wyró¿niaæ, wiêc
odwo³amy siê jedynie do ju¿ wymienio-
nych - by³a oczywi�cie Adela Dankowska
oraz Irena Kostka, siostra nie¿yj¹cej ju¿
Pelagii Majewskiej( zginê³a �mierci¹ lot-
nika) te¿ znana szybowniczka wyczyno-
wa. Na lotnisku, a w³a�ciwie nad nim,
wszystkie trzy dwuosobowe ³ososiñskie
szybowce zatacza³y krêgi - pilotki z aktu-
alnymi uprawnieniami wozi³y te kole¿an-
ki, które z powodu wieku czy zdrowia owe
uprawnienia utraci³y.

Natomiast z latania na miotle wokó³
ogniska na Jod³owcu ¿adna ju¿ uczestnicz-
ka sabatu wymigaæ siê nie mog³a. Lata³y
wszystkie, a mo¿e i inni uczestnicy te¿.

Wracam ko³o pó³nocy do domu, a
tu co� nad £ys¹ Gór¹ jakby lata. Apa-
ge � krzyknê � si³o wszeteczna � Nic.
Lata. Przeto Boga pochwali³em i, po-
niewa¿ nikt nie widzia³, uciek³em.

Na pewno nie lata³ na miotle obecny
na miejscu ojciec Dominik Orczykowski,
duszpasterz �ludzi lataj¹cych� na czymkol-
wiek, a wiêc i czarownic tak¿e. Bo czy nie
wiêksza rado�æ z jednej nawróconej cza-
rownicy ni¿ notorycznej dewotki?

O ojcu Dominiku czytelnicy �Echa�
du¿o wiedz¹, wiêc nie bêdê tu Jego oso-
by przedstawia³.

A w�ród polskich lataj¹cych cza-
rownic jest te¿ limanowianka pp³k Hali-
na Dudek, zapisana w �Ksiêdze limano-
wian�. Podobnie jak ojciec Dominik z
Mêciny siê wywodz¹ca.

Leci! Leci! Uniform s³u¿bowy

W SZD-8  Bocian
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HISTORIA PARAFII LIMANOWA-
Widok ogólny Sowlin, dzielnicy Limanowa.

Budynek szko³y przy drodze z Limanowej do Sowlin - lata miêdzywojenne. �Krzy¿owa� - skrzy¿owanie dróg w kierunkach Mszany 

Polityczne, kulturowe i spo³eczne dzieje naszego pañstwa szczególnie
u jego zarania �ci�le wi¹¿¹ siê z histori¹ i dzia³alno�ci¹ Ko�cio³a. Z cza-
sem wiele funkcji przejê³y instytucje �wieckie, ale nadal parafia pe³ni³a
wa¿n¹ rolê w integrowaniu lokalnej spo³eczno�ci. Z du¿ej parafii lima-
nowskiej w ubieg³ym wieku wy³oni³y siê nowe, a jedn¹ z nich by³a parafia
Limanowa-Sowliny. Posiada ona w³asn¹, bardzo ciekaw¹ historiê, z któ-
rej mieszkañcy Sowlin mog¹ byæ dumni.

Najstarsze wzmianki o wsi Sowliny
pochodz¹ z XV wieku. Pierwsi w³a�cicie-
le Miko³aj i Bartosz Skarbkowie sprzedali
wie� Miko³ajowi S³upskiemu. Dziedzic ten
w 1520 roku sprzeda³ j¹ Achacemu Jorda-
nowi z Zakliczyna. W ten sposób wie� sta-
³a siê czê�ci¹ tak zwanego klucza limanow-
skiego, którym przez wiele lat zarz¹dzali
Jordanowie. W roku 1640 ca³y klucz naby³
Achacy Przy³êcki. W drugiej po³owie
XVII wieku nast¹pi³o rozbicie maj¹tku, a
Sowliny przypad³y Katarzynie Gaboñskiej,

która sprzeda³a maj¹tek Trzycieskim. Wie�
dzier¿awion¹ przez Feliksa Sêdzimira od-
kupi³ nowy dziedzic Limanowej Ignacy
Dydyñski. Kolejni w³a�ciciele wsi Duni-
kowscy przekazali maj¹tek ̄ elechowskim.
W drugiej po³owie XIX wieku Sowliny
naby³ od Jana Borowskiego Antoni Mars
w³a�ciciel Limanowej i Starej Wsi. Przez
wieki wie� rozwija³a siê niezale¿nie, choæ
od pocz¹tku nale¿a³a do rozleg³ej parafii
limanowskiej, w której szczególn¹ czci¹
otaczano figurê Matki Boskiej Bolesnej.

Mieszkañcy Sowlin tradycyjnie zajmowa-
li siê rolnictwem, korzystaj¹c z rozleg³ej
doliny Sowlinki. Wie� wyró¿nia³ biegn¹-
cy przez ni¹ stary trakt, który w tym miej-
scu ³¹czy³ siê z drog¹ z Bochni.

Na pocz¹tku XX wieku w³a�cicielem
Sowlin by³ Kazimierz Mars. Pod koniec
¿ycia sprzeda³ swój maj¹tek, a jedn¹ z par-
cel wraz z budynkami dworskimi kupi³a fran-
cuska spó³ka. W latach 1906-1909 w po-
bli¿u linii kolejowej, która funkcjonowa³a
od roku 1884 powsta³a du¿a jak na warunki
galicyjskie rafineria nafty. Ca³y zespó³ za-
budowañ fabrycznych cechowa³a funkcjo-
nalno�æ, estetyka i nowoczesno�æ. W rafi-
nerii pracê podjêli mieszkañcy Sowlin, bli¿-
szych i dalszych miejscowo�ci oraz fachow-
cy z ró¿nych stron Polski. Zarz¹d firmy sta-
nowili Francuzi, dla których wybudowano
budynki willowe. Te niespodziewane zmia-
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Fot. Dariusz Ociepka

Zespó³ zabudowañ fabrycznych rafinerii nafty w Sowlinach - 1928 r.

ny wywo³a³y poczucie sukcesu i awansu spo-
³ecznego w wielu rodzinach. Przemys³owy
charakter miejscowo�ci wyra�nie odró¿nia³
j¹ od okolicznych wsi i miasteczka. W roz-
wijaj¹cej siê osadzie pojawi³a siê my�l bu-
dowy kaplicy zak³adowej. Jednak w tym cza-
sie Limanowa przygotowa³a siê do budowy
nowej �wi¹tyni. Na pro�bê ksiêdza pra³ata
Kazimierza £azarskiego plany od³o¿ono na
pó�niejsze czasy. Wspólnymi si³ami ca³ej
parafii wybudowano w latach 1912-1918
wspania³¹ �wi¹tyniê góruj¹c¹ nad biedn¹
wówczas Limanow¹. Pieszo lub bryczkami
mieszkañcy Sowlin w niedziele i �wiêta
pod¹¿ali do ko�cio³a parafialnego, którego
urz¹dzanie i upiêkszanie trwa³o przez ca³y
okres miêdzywojenny. Tymczasem kryzys
gospodarczy lat trzydziestych spowodowa³,
¿e rafineria zaczê³a podupadaæ. Ograniczo-
no produkcjê a zak³ad, który budzi³ tyle na-

dziei zmaga³ siê z gro�b¹ ca³kowitej likwi-
dacji. Budowa kaplicy zak³adowej wydawa-
³a siê ju¿ niecelowa. Mimo pewnych prote-
stów czê�æ Sowlin zosta³a w³¹czona do mia-
sta. W uzasadnieniu z roku 1933 czytamy:
�czê�æ wsi Sowliny, w³¹czona niniejszym
rozporz¹dzeniem jest z miastem Lima-
now¹ gospodarczo, terytorialnie i komu-
nikacyjnie zwi¹zana, posiada charakter
podmiejski i po³o¿ona jest ko³o dworca
kolejowego Limanowa. Przy³¹czenie oma-
wianego terytorium do miasta bêdzie dla
tego ostatniego z du¿¹ korzy�ci¹, ze
wzglêdu na przeznaczenia nowych tere-
nów pod rozbudowê, za� gmina Sowliny
nie poniesie zbyt licznych strat.�

W okresie II wojny �wiatowej, korzy-
staj¹c z niewolniczej pracy okolicznych
mieszkañców i jeñców wojennych, Niem-
cy na terenie rafinerii urz¹dzili du¿y sk³ad
paliw. Obiekty te by³y dla nich wa¿niejsze
ni¿ samo miasto, o czym �wiadczy przygo-
towywana obrona. Wojna w powa¿ny spo-

sób zmieni³a strukturê demograficzn¹. Wie-
lu mieszkañców Sowlin zginê³o lub zosta³o
rozrzuconych po �wiecie. Pojawili siê nowi,
w�ród których byli wygnañcy ze Wschodu.

Na fali powojennego entuzjazmu w
roku 1945 rozpoczê³o pracê Gimnazjum,
Liceum Pedagogiczne, Liceum Matema-
tyczno-Fizyczne oraz Humanistyczne. Od-
powiedni¹ dla tych celów lokalizacj¹ oka-
za³y siê Sowliny. W ten sposób nabra³y no-
wego, uczelnianego charakteru. M³odzieñ-
czy zapa³ i marzenia wspierali i kszta³towali
do�wiadczeni pedagodzy czêsto zaanga¿o-
wani w okresie okupacji w tajne nauczanie.
W�ród nich by³ miêdzy innymi katecheta
ksi¹dz W³adys³aw Ry�. Jego osobowo�æ i
zrozumienie specyfiki lokalnego spo³e-
czeñstwa sprawi³a, ¿e po kilku miesi¹cach
pracy w Nowym S¹czu ponownie zosta³
skierowany przez w³adze ko�cielne do Sow-
lin. �Pierwsze dni po przybyciu przez mie-
si¹c listopad dochodzi³em ze Sowlin do
Limanowej, by w Limanowej odprawiæ

-SOWLINY

Dolnej i Bochni - 1937 r.
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Mszê �w. tak w dni powszednie jak i w nie-
dzielê i �wiêta. By³o to bardzo uci¹¿liwe
zwa¿ywszy to, ¿e od 8 trzeba by³o byæ ju¿
w �Rafinerii�, czyli w Sowlinach w kla-
sach na lekcji (...). Zaczêli�my wiêc zasta-
nawiaæ siê jak rozwi¹zaæ sprawê jakiej�
kaplicy czy ewentualnego ko�ció³ka szkol-
nego tak bardzo potrzebnego (...)�

Kto� podsun¹³ pomys³ urz¹dzenia jej
w nale¿¹cym do rafinerii baraku, o którym
mo¿na przeczytaæ równie¿ w tym numerze.
Dyrektor zak³adu in¿. Józef Florian wyrazi³
zgodê i z pomoc¹ mieszkañców Sowlin uda-
³o siê doprowadziæ do uroczystego po�wiê-
cenia kaplicy 8 grudnia 1945 roku. Patro-
nem zosta³ �w. Stanis³aw Kostka opiekun
m³odzie¿y szkolnej. Wykonane na kartonie
antypedium zawiera³o monogram Chrystu-
sa i kaganek o�wiaty, które ³¹czy³ krzy¿.
Wychowana w katolickich domach m³o-
dzie¿ i dzieci w sposób naturalny przyjmo-
wa³y wspó³pracê ko�cio³a ze szko³¹.

Prac¹ duszpastersk¹ nowej placówki
objête zosta³y nie tyko szko³y. Na wiosnê
1948 roku w budynku dawnego kasyna
otwarto Pogotowie Chirurgiczno-Po³o¿ni-
cze, przekszta³cone pó�niej w Szpital Po-
wiatowy. Ksi¹dz W³adys³aw Ry� i jego na-
stêpcy pe³nili odt¹d równie¿ obowi¹zki ka-
pelana szpitalnego. Na prze³omie 1948/
1949 do pracy w szpitalu skierowane zo-
sta³y jako pielêgniarki i salowe siostry Fran-
ciszkanki Rodziny Maryi decyzj¹ prowin-
cji krakowskiej. S³u¿¹c ludziom w szpitalu
nigdy nie zapomina³y o skromnej sowliñ-
skiej kaplicy. A ta z czasem gromadzi³a nie
tylko uczniów pobliskich szkó³, ale równie¿
mieszkañców Sowlin. Pierwsza wizytacja
biskupia w roku 1949 wypad³a bardzo po-

my�lnie. Ponownie pojawi³a siê nie�mia³a
my�l budowy ko�cio³a, który zast¹pi³by pro-
wizoryczn¹ kaplicê.

Kolejne lata okaza³y siê jednak wyj¹t-
kowo niesprzyjaj¹ce. W³adza ludowa okrze-
p³a i coraz pewniej narzuca³a swoj¹ wolê
sprzeczn¹ z d¹¿eniami narodu. Obietnicami
i zastraszaniem stara³a siê nak³oniæ do w³a-
snej wizji spo³eczeñstwa bez Boga. W roku
szkolnym 1951/1952 wstrzymano naukê
religii w Liceum Pedagogicznym. Odpo-
wiedzi¹ by³ strajk uczniowski. Zaskoczone
w³adze komunistyczne musia³y szukaæ kom-
promisu. Liczono, ¿e zmiana lubianego
ksiêdza wywo³a wewnêtrzny konflikt w�ród
ksiê¿y i spo³eczno�ci sowliñskiej.

W pa�dzierniku 1951 roku ksiêdza Ry-
sia zast¹pi³ ks. W³adys³aw �lêk dotychcza-
sowy wikariusz w Limanowej. Zadanie
przed nim postawione okaza³o siê niezwy-
kle trudne. W pocz¹tkach lat piêædziesi¹-
tych w³adze podjê³y otwart¹ walkê z Ko�cio-
³em. W 1954 ponownie usuniêto religiê i
krzy¿e ze szkó³. Ksi¹dz �lêk obdarzony tem-
peramentem i barwn¹ osobowo�ci¹ we w³a-
�ciwy dla siebie sposób broni³ warto�ci, w
które wierzy³. Warunki materialne jego po-
s³ugi by³y trudne. Mimo to uda³o siê w 1954
roku przeprowadziæ pierwszy remont kapli-
cy. Po odwil¿y w 1956 roku ponowiono sta-
rania o budowê ko�cio³a w Sowlinach. Spra-
wa przeci¹ga³a siê, a w 1961 roku ksi¹dz
W³adys³aw uleg³ powa¿nemu wypadkowi.
Mimo pogarszaj¹cego siê stanu zdrowia nie
przerywa³ swych obowi¹zków duszpaster-
skich. Wizytacje dobrze ocenia³y pracê sow-
liñskiej wikarii. W roku 1962 zosta³a prze-
kszta³cona w bardziej samodzielny rekto-
rat, który w prawie ko�cielnym zrównany

Sowliny z lotu ptaka.                                                                

by³ z parafi¹. Jako osobna placówka otrzy-
ma³a nazwê Limanowa �Sowliny. Skupiona
wokó³ kaplicy spo³eczno�æ stanowi³a ju¿
wtedy silnie zintegrowan¹ przez lata dzia³añ
i praktyk religijnych wspólnotê. Sowliny
równie¿ powoli zaczê³y siê zmieniaæ. Licz-
ba mieszkañców ros³a, pojawia³y siê nowe
domy, poprawi³a siê komunikacja miejska.
Nowo utworzone szko³y �rednie otrzyma-
³y nowe siedziby.

W latach sze�ædziesi¹tych Limanowa
przygotowywa³a siê do uroczysto�ci koro-
nacyjnych. W pracach tych bra³ udzia³ ks.
Jan Bukowiec, od 1964 roku wikariusz sow-
liñskiego rektoratu. Jego energia i zdolno-
�ci organizacyjne okaza³y siê bardzo przy-
datne w Sowlinach. W roku 1969 zosta³

mianowany administratorem tej placówki.
Ksi¹dz Jan Bukowiec wraz z kolejnymi wi-
kariuszami prowadzi³ aktywn¹ pracê dusz-
pastersk¹, która przynosi³a efekty. Proble-
mem nadal by³o skromne zaplecze tej dzia-
³alno�ci. Bardzo wa¿na sta³a siê budowa
nowego ko�cio³a dla rosn¹cej liczby wier-
nych. Czasy by³y tylko pozornie sprzyjaj¹-
ce. Po wydarzeniach na Wybrze¿u w³adze
PRL zmieni³y sposób dzia³ania. Chc¹c unik-
n¹æ bezpo�redniej konfrontacji ze spo³e-
czeñstwem zapewni³y pewn¹ poprawê wa-
runków ¿ycia i ograniczon¹ swobodê dzia-
³ania. Ksi¹dz Jan wspierany z ró¿nych stron
wytrwale stara³ siê o pozwolenie na budo-
wê. W 1975 roku zanotowa³ rado�nie w kro-
nice �Historyczne wydarzenie: Limano-
wa-Sowliny otrzymuj¹ pozwolenie na
budowê kaplicy nowej w miejsce zniszczo-

Kaplica-barak. Rozbiórki dokonano w 1996 r.
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sta³ zmieniony. By³a to kolejna decyzja po
lokalizacji, której celem by³o ukrycie reli-
gijnego ducha tej czê�ci Limanowej.

Budowê, jak wszystkie ko�cio³y w
owych czasach, prowadzono systemem go-
spodarczym. 22 czerwca 1980 roku biskup
ordynariusz Jerzy Ablewicz uroczy�cie
wmurowa³ kamieñ wêgielny ko�cio³a, po-
�wiêcony przez Jana Paw³a II w Nowym
Targu. Budowa ju¿ trwa³a, gdy 13 grudnia
1981 roku og³oszono stan wojenny. Wzno-
szona �wi¹tynia i parafia, któr¹ oficjalnie po-
wo³ano 8 grudnia 1980 roku sta³y siê miej-
scem, gdzie manifestowa³y siê odczucia
spo³eczne. Wspólny cel jednoczy³ i wydo-
bywa³ ukryte si³y. Mieszkañcy Sowlin do-
t¹d czêsto sobie obcy poznawali siê i wza-
jemnie wspierali. Efekty tej spo³ecznej mo-
bilizacji by³y widoczne na placu budowy.
Mimo kryzysu gospodarczego w roku 1984
ks. bp. Piotr Bednarczyk móg³ po�wiêciæ
dolny parter ko�cio³a z obszern¹ kaplic¹,
salami katechetycznymi i pomieszczenia-
mi gospodarczymi. U³atwi³o to prowadzon¹
przez parafiê dzia³alno�æ charytatywn¹ i
duszpastersk¹. Mimo trudno�ci prace bu-
dowlane prowadzono przez kolejne lata.
Ukoñczono je w suwerennej i szanuj¹cej tra-
dycje chrze�cijañskie Ojczy�nie. 16 maja
1993 roku uroczystej konsekracji ko�cio³a
górnego dokona³ ks. bp Józef ¯yciñski. W
ten sposób mieszkañcy Sowlin zrealizowali
swoje plany z pocz¹tku wieku. By³o to mo¿-
liwe dziêki modlitwie, wytrwa³o�ci i wspól-
nej pracy. Kolejne lata, ju¿ w nowej rzeczy-
wisto�ci politycznej i ekonomicznej, wyko-
rzystano do wykoñczenia i upiêkszenia �wi¹-
tyni. Trwa³y prace wokó³ ko�cio³a i wznie-
sionej w miêdzyczasie plebanii, która w koñ-

cu rozwi¹za³a problemy mieszkaniowe pra-
cuj¹cych w parafii ksiê¿y. W lipcu 1997 roku
po³o¿onemu blisko rzeki ko�cio³owi zagro-
zi³a wielka powód�. Zalane zosta³y dolne po-
mieszczenia, w tym zbiory biblioteczne.
Zniszczenia z pomoc¹ wielu ludzi zosta³y
usuniête, a kolejne przeciwno�ci losu prze-
zwyciê¿one. Ostateczny kszta³t �wi¹tynia
uzyska³a w roku 2004, gdy ukoñczono wie-
¿yczkê z sygnaturk¹. Swoje w³a�ciwe miej-
sce znalaz³y zamówione wcze�niej dzwony.
Podobnie jak wie¿a pozwalaj¹ z daleka do-
strzec ko�ció³, który jest sercem wspó³cze-
snych Sowlin. Po latach niestrudzonej pracy
ksi¹dz Jan Bukowiec w roku 2004 przekaza³
swoje obowi¹zki nowemu proboszczowi
ksiêdzu Tadeuszowi �mierciakowi.

Parafia �w. Stanis³awa Kostki w Lima-
nowej-Sowlinach istnieje oficjalnie stosun-
kowo nied³ugo. Tworzy j¹ jednak spo³ecz-
no�æ, któr¹ ukszta³towa³y d³ugie lata histo-
rii. Pocz¹tkowo wie� a pó�niej dzielnica
Limanowej posiada w³asne cechy i poczu-
cie odrêbno�ci. Powo³anie parafii by³o
uwieñczeniem tego procesu. Dzieje Sow-
lin sta³y siê tematem wielu publikacji miê-
dzy innymi  Zbigniewa Su³kowskiego, Jó-
zefa Szymona Wroñskiego, Jana Wielka,
Jerzego Bogacza czy Marii Kowalskiej.
Dalsze badania licznych przekazów i doku-
mentów pozwol¹ mieszkañcom Sowlin zro-
zumieæ w³asn¹ przesz³o�æ, a tym samym
okre�liæ siê w obecnych czasach. Niezwy-
kle pomocna w tym mo¿e okazaæ siê wie-
dza i do�wiadczenie ksiêdza pra³ata Jana Bu-
kowca, któremu pragniemy podziêkowaæ za
po�wiêcony czas i cenne uwagi.

Tekst: Stanis³aw Król
Fot. archiwalne ze zbiorów redakcji

nej technicznie�. Zdawa³ sobie jednak spra-
wê, ¿e to dopiero pocz¹tek d³ugiej drogi.
Nieco dalej zapisa³ �Komunistyczna meto-
da walki z Ko�cio³em na tej p³aszczy�nie
polega na trzech stopniach: 1) Nie daæ
zezwolenia. Je¿eli trzeba ust¹piæ;
2)Utrudniaæ lokalizacjê. Je�li to przebrn¹;
3) Wstrzymaæ rozpoczêcie budowy�.

Tymczasem lata siedemdziesi¹te przy-
nios³y dalszy rozwój Sowlin. Po reformie
administracyjnej Limanowa znacznie po-
wiêkszy³a swój obszar, wch³aniaj¹c okolicz-
ne wsie. Najdogodniejszym miejscem na
du¿e inwestycje tego okresu by³y w³a�nie
Sowliny. Wybudowano nowy szpital, o któ-
rym my�lano ju¿ pod koniec lat czterdzie-
stych. Pojawi³y siê nowe bloki mieszkalne

i domy jednorodzinne. Dawnymi zabudo-
waniami rafinerii gospodarowa³ CPN, pla-
nowano budowê nowej siedziby KFAP-u
oraz wielu innych instytucji i przedsiê-
biorstw miejskich. Sowliny sta³y siê prze-
mys³ow¹ dzielnic¹ Limanowej, kontynu-
uj¹c przedwojenne tradycje.

Dalej jednak nie by³o miejsca na nowy
ko�ció³. Na jednej z dzia³ek zamiast niego
stanê³a drewniana karczma, która w nied³u-
gim czasie sp³onê³a. Ten nieuporz¹dkowa-
ny i czasami nieracjonalny rozwój dobiega³
koñca. Pod koniec lat siedemdziesi¹tych
pojawi³y siê pierwsze oznaki kryzysu. Mimo
to, a mo¿e w³a�nie dlatego, znalaz³o siê w
koñcu miejsce miêdzy ulic¹ Lipow¹ i Kra-
kowsk¹. Rozpoczêto przygotowania placu
i gromadzenie potrzebnych  materia³ów.
Projekt ko�cio³a pod naciskiem w³adz zo- Ko�ció³ w Limanowej-Sowlinach. Kamieñ wêgielny pod budowê wmurowano w 1980 r. Fot. Dariusz Ociepka

                                                      Fot. Franciszek Natanek
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DZIEJE KAPLICY W SOWLINACH
Barak przy ul. Fabrycznej zosta³ wybudowany oko³o 1942 roku przez Niemców dla celów administracyj-

nych. Po wkroczeniu wojsk radzieckich zorganizowano w nim magazyn, w którym przechowywano ¿ywno�æ.
Posiada³ jedn¹ kondygnacjê o rzucie regularnego prostok¹ta bez odpowiednich fundamentów. Do wykonania
konstrukcji, �cian i dwuspadowego dachu u¿yto desek i s³upków �wierkowych. Materia³ i prosta konstrukcja
wskazywa³y na tymczasowy charakter obiektu.

W roku 1945 ksi¹dz W³adys³aw Ry�
otrzyma³ zgodê na urz¹dzenie w nim kapli-
cy szkolnej. Pierwsze prace adaptacyjne
budynku wykonali Franciszek Dro¿d¿ak i
Jan Twaróg. Usuniêto �cianki dzia³owe i
sufit, wzmocniono wi¹zania dachu. Zbudo-
wano prost¹ wie¿yczkê zakoñczon¹ krzy¿y-
kiem, wej�cie os³oniêto daszkiem. Wnêtrze
pomalowano i wstawiono skromne balaski.
Dla ksiê¿y i ministrantów urz¹dzono pro-
wizoryczn¹ zakrystiê. Uroczystego po�wiê-
cenia w grudniu 1945 roku dokona³ ksi¹dz
Dziekan z Ujanowic Bernardyn Dziedziak.
Na uroczysto�ci przyby³o 23 ksiê¿y oraz
m³odzie¿ szkó³ �rednich i szko³y podsta-
wowej z rodzicami. Do kaplicy sprawiono
najpotrzebniejsze rzeczy do odprawiania na-
bo¿eñstw. Szaty liturgiczne, kielichy oraz
msza³y dostarczono z parafii Limanowa. W
o³tarzu wstawiono tymczasowo figurê Mat-
ki Bo¿ej Niepokalanej, któr¹ pozostawi³a
przed wojn¹ Krakowska Kolonia Sodalicyj-
na. Wykorzystano równie¿ ma³¹ fisharmo-
niê, któr¹ dopiero po 5 latach wymieniono
na now¹. W roku 1949 Stacje Drogi Krzy-
¿owej po�wiêci³ Redemptorysta z Tucho-
wa ks. Grodniewski. Ofiarowan¹ przez pa-
rafiê £ososina Górna monstrancjê poz³o-
cono i posrebrzono. Z czasem sprawiono
nowy dywan, lichtarze, baldachim, komodê
w zakrystii oraz szaty liturgiczne. Obs³ugê
kaplicy zapewniali ludzie dobrej woli z Sow-
lin i okolic. Aktywna by³a m³odzie¿ i nauczy-
ciele, dla których udzia³ w nabo¿eñstwach
by³ czê�ci¹ procesu wychowawczego. Wiele
wysi³ku w upiêkszenie i funkcjonowanie
kaplicy szkolnej wk³ada³y siostry francisz-
kanki pracuj¹ce w szpitalu. Zaczê³o siê wte-
dy prawie normalne ¿ycie parafialne. Oprócz
mszy �wiêtych odprawiano nabo¿eñstwa
zgodnie z kalendarzem liturgicznym. W
Oktawie Bo¿ego Cia³a odbywa³a siê proce-
sja do czterech o³tarzy, które budowano na
frontonach lub balkonach budynków rafine-
rii. Zdarza³y siê równie¿ wyj¹tkowo chrzty i
�luby. W 1951 roku w wyniku napiêæ zwi¹-
zanych z usuniêciem religii ze szkó³ ksi¹dz
W³adys³aw Ry� opu�ci³ Sowliny.

Nowy gospodarz kaplicy ksi¹dz W³a-
dys³aw �lêk mimo skromnych �rodków

wzbogaca³ jej wyposa¿enie. Wiosn¹ 1954
roku przeprowadzi³ konieczny pierwszy re-
mont. Zmieniono papê na dachu i obicie
�cian oraz sufitu. Prace te prowadzi³ cie�la
Jan Twaróg oraz malarze z Limanowej Bu-
gajski i Je¿. Stanis³aw Szymczak za³o¿y³
nowe o�wietlenie. Starania o nowy ko�ció³
nie przynosi³y efektów, a po usuniêciu reli-
gii ze szkó³ kaplica zaczê³a pe³niæ rolê sali
katechetycznej. W 1961 ksi¹dz �lêk plano-
wa³ kolejny powa¿ny remont po³¹czony z

modernizacj¹. Planowane by³o podwy¿sze-
nie kaplicy ponad pó³ metra, wykonanie so-
lidnych fundamentów, które w razie potrze-
by umo¿liwia³yby dalsze jej podniesienie.
By³a ceg³a, potrzebne drewno, ale ksi¹dz
uleg³ powa¿nemu wypadkowi.

W 1969 roku administratorem rekto-
ratu zosta³ ksi¹dz Jan Bukowiec. Zbieg³o siê
to z uroczysto�ciami nawiedzenia placów-
ki przez Naj�wiêtsz¹ Mariê Pannê w sym-
bolach Pustej Ramy. Po uwiêzieniu przez

Lodowisko przed budynkiem rafinerii nafty w Sowlinach - lata 30-te XX w. W tym miejscu postawiono barak,
który w latach 40-tych zamieniono na kaplicê.

Kaplica-barak po�wiêcona w grudniu 1945 r. przez ks. dziekana z Ujanowic Bernardyna Dziedziaka.
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w³adze komunistyczne do Sowlin przyby³a
z Limanowej �wieca i Pismo �wiête. Ksi¹dz
Bukowiec przygotowa³ wymown¹ dekora-
cjê za kratami i siedmioma rado�ciami
N.M.P. W nastêpnym roku zaplanowano i
przeprowadzono remont kaplicy. Zniszczo-
ne �ciany wewnêtrzne wy³o¿ono p³yt¹ pil-
�niow¹ a Kazimierz Rogowski, pomalowa³
farb¹ olejn¹ imituj¹c¹ marmur. �ciany ze-
wnêtrze uszkodzone przez wilgoæ i czas za-
bezpieczono pokostem. Naprawy wymaga³a
równie¿ instalacja elektryczna. Przy okazji
prac remontowych kupiono nowe taberna-
kulum. Tymczasem trwa³y wytê¿one stara-
nia o uzyskanie zgody na budowê ko�cio³a.
Prowizoryczna kaplica z lat czterdziestych
nadal s³u¿y³a rozwijaj¹cej siê dzielnicy, ale
ju¿ dawno by³a za ciasna. Bywa³o, ¿e w cza-
sie mszy �wiêtej na zewn¹trz trwa³a lekcja
religii lub wywiadówka. W roku 1974 in¿.
Zenon Piotrowski dokona³ analizy budyn-
ku i wyda³ orzeczenie o jego stanie tech-
nicznym. Jak wspomina ks. Jan Bukowiec
wszystkim zale¿a³o, aby wydano zgodê na
dalsze jego u¿ytkowanie. Jednocze�nie li-
czono, ¿e ekspertyza wyra�nie da do zrozu-
mienia w³adzom, ¿e budowa nowego ko-
�cio³a jest niezbêdna. Rok pó�niej zgodê
tak¹ otrzymano, ale do czasu rozpoczêcia
budowy i jej ukoñczenia up³ynê³o wiele lat.
Przeprowadzka sta³a siê mo¿liwa dopiero
w roku 1984 kiedy to oddano parter dolny
wznoszonej �wi¹tyni. Parafia przygotowa³a
siê do tej uroczysto�ci rekolekcjami wiel-
kopostnymi. Zgodnie z decyzj¹ Kurii Die-
cezjalnej w Tarnowie uroczysto�æ odby³a siê
w Wielkanoc 22 kwietnia. ̄ ycie wspólno-
ty przenios³o siê do tak d³ugo oczekiwane-
go ko�cio³a, którego wykoñczenie wyma-
ga³o jeszcze wielu wysi³ków.

Tymczasem stara kaplica niszcza³a i
niestety by³a dewastowana. Decyzja o roz-
biórce wymaga³a zgody w³a�ciciela, czyli
CPN-u w Krakowie. Potrzebna by³a rów-
nie¿ zgoda Kurii Diecezjalnej w Tarnowie,
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków,
Urzêdu Miasta i Urzêdu Rejonowego w Li-
manowej. Po d³ugoletnich staraniach w roku
1996 otrzymano zgodê na rozbiórkê kapli-
cy. By³a to smutna decyzja, ale wymaga³ tego
stan techniczny budynku. Ksi¹dz proboszcz
zastrzeg³ sobie mo¿liwo�æ upamiêtnienia w
przysz³o�ci miejsca, które przez wiele lat
s³u¿y³o Bogu i ludziom.

W ten sposób z wielkim ¿alem po¿e-
gnano skromny budynek, który sta³ siê  tak
wa¿nym etapem w rozwoju istniej¹cej pa-
rafii. Sowliñska kaplica istnieje dzisiaj w pa-
miêci i sercach mieszkañców, ale nie tyl-
ko. Czê�æ dobrze zachowanego drewna wy-
korzystano symbolicznie w nowym ko�cie-

le i na plebanii. W dolnym ko�ciele umiesz-
czono w artystycznej oprawie obraz �w. Sta-
nis³awa Kostki, który patronowa³ wspólno-
cie u jej pocz¹tków. Szczególnie wymow-
nym �wiadectwem ci¹g³o�ci funkcjonowa-
nia parafii jest odnowiony obraz Opatrzno-
�ci Bo¿ej nad wej�ciem do zakrystii w no-
wym ko�ciele. Poczernia³y i zniszczony czu-
wa³ przez lata nad drewnian¹ kaplic¹ i Sow-
linami. Czêsto to, co wydawa³o siê lub wy-
daje nieszczê�ciem, po jakim czasie przy-
nosi rado�æ. Tak by³o równie¿ z uszkodzon¹
figur¹ Matki Boskiej z ulicy Krakowskiej.
Dziêki staraniom obecnego proboszcza
ksiêdza Tadeusza �mierciaka przy pomocy
miasta uda³o siê po renowacji umie�ciæ j¹
w miejscu rozebranej kaplicy. W ten spo-
sób upamiêtniono zak¹tek Sowlin, który na
to zas³ugiwa³.

Tekst: Stanis³aw Król
Fot. ze zbiorów arch. redakcji

O³tarz i tabernakulum w kaplicy-baraku lata 1945-46. Jedna z wielu uroczysto�ci religijnych koncelebrowanych przez ks. J. Bukowca w otoczeniu kaplicy - lata 80-te.

Figura Matki Boskiej umieszczona w 2006 r. w miejscu rozebranej wcze�niej kaplicy.
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Arty�ci
wysokokaratowi

Tekst: Jolanta Bugajska
Fotografie ze zbiorów:

 Aleksandra Majerskiego

Limanowscy arty�ci - rze�biarz Aleksander Majerski i malarz Wies³aw
Mamak w wakacje go�cili w niemieckiej szkole plastycznej w zamku wod-
nym w Reipoldskichen. Wernisa¿, odbywaj¹cy siê pod has³em �Prze¿ycie
sztuki�, po³¹czony by³ z malowaniem i rze�bieniem na oczach zwiedzaj¹-
cych. W ten sposób sztuka stawa³a siê prze¿yciem dla publiczno�ci, ale i dla
artystów, którzy przez tydzieñ w natchnieniu spontanicznie wykorzystywa-
li atmosferê miejsca. � Chcê siê pozwoliæ zainspirowaæ i rozkoszowaæ ma-
larstwem � mówi³ dla niemieckiej prasy Wies³aw Mamak. Dziêki temu
powsta³o kilkana�cie prac inspirowanych klimatem �redniowiecznego zam-
ku. W ten sposób sztuka by³a prze¿ywana, a prze¿ycie stawa³o siê sztuk¹
i jak siê okaza³o obcy jêzyk czy kultura nie by³y w tym przeszkod¹.

Warto przypomnieæ, ¿e Aleksander
Majerski, obecnie emerytowany nauczy-
ciel ZTiO w Limanowej, rze�bi w ja-
snym, surowym drewnie, wykorzystuj¹c
motywy kobiecych twarzy, g³ów ptaków
i ro�linne ornamenty.

- Bêd¹c sam na sam z kawa³kiem
drewna lipowego, staram siê w niego
ws³uchaæ i zrozumieæ nieme wskazania
zawarte w �ladach, które objawiaj¹ siê w
biegu pnia, rysunku s³ojów i sêków �
mówi rze�biarz-samouk. - Mo¿na tam
znale�æ zapisy pamiêciowe, a nawet sce-
ny symboliczne, które odpowiednio wy-

korzystane tworz¹ potem integraln¹ ca-
³o�æ z gotowym dzie³em. Ju¿ bowiem
dog³êbna interpretacja materia³u mo¿e
znacznie wzbogaciæ powstaj¹c¹ rze�bê.
Ja �tylko� wykorzystujê �fantazjê drew-
na�, realizuj¹c w³asne pomys³y. Jest to
piêkna praca daj¹ca wiele satysfakcji.
Drewno jest bowiem materia³em, które
ma w sobie si³ê inspiruj¹c¹ wyobra�niê
twórcz¹. Niekiedy ma wrêcz dzia³anie
magiczne i metafizyczne. Dziêki niemu
rodz¹ siê g³êbsze refleksje, które nastêp-
nie osi¹gaj¹ w³a�ciwy zamys³ artystycz-
ny. To pozwala spe³niæ i wyraziæ poszu-

kiwane sacrum, które przenika �wiat
rze�b niczym dusza. Tylko za pomoc¹
metafory mo¿na okre�liæ moj¹ twór-
czo�æ � symboliczn¹ i prost¹ zarazem.
Staram siê za pomoc¹ rze�b wyraziæ moj¹
refleksjê nad �wiatem, cz³owiekiem i
mi³o�ci¹, nie wy³¹czaj¹c sacrum.

Wies³aw Mamak z kolei jest nauczy-
cielem w Zespole Szkó³ w Mordarce. Ma-
luje odk¹d tylko pamiêta. Dlatego wybra³
liceum plastyczne w Nowym Wi�niczu,
a nastêpnie wychowanie plastyczne w
Wy¿szej Szkole Pedagogicznej w Krako-
wie. Teraz pracuje z dzieæmi, uczy plasty-
ki w szkole w Mordarce, a jego ¿yciow¹
pasj¹ jest malarstwo. O swoich pracach
mówi do�æ niechêtnie. Woli, aby obrazy
same przemawia³y do odbiorów.

Jego obecne radosne obrazy wyró¿-
niaj¹ siê prost¹ form¹, odwa¿nymi kolo-
rami i ukryt¹ symbolik¹. Prace przedsta-
wiaj¹ �wiat widziany oczami dziecka, ale
przepuszczony przez pryzmat postrzega-
nia dojrza³ego artysty, który �wiadomie
obiera tak¹, a nie inn¹ formê wyrazu. �Ma-
mak o�wietla swoimi obrazami koloro-
wy �wiat dzieciêcej fantazji, któr¹ wzbo-
gaca bajkowymi postaciami� � napisa³ w
powystawowej recenzji �Kusel News�.

Limanowscy twórcy zaprezentowali
w Reipoldskichen 36 rze�b i 26 obrazów,
które wspaniale wtopi³y siê w t³o wodne-
go zamku. Niemiecka prasa po wystawie
okre�li³a Mamaka i Majerskiego mianem
�wysokokaratowych polskich artystów�.

Aleksander Majerski inspirowany �redniowiecznym klimatem zamku, rze�bi na oczach zwiedzaj¹cych.
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Czytelnikom �Echa� przypomina-
my, ¿e o twórczo�ci artystów pisali�my
na ³amach naszego miesiêcznika.
O Aleksandrze Majerskim w numerze
109-110 z pa�dziernika-listopada 2003 r.,
za� o Wies³awie Mamaku w numerze
114 z marca 2004 r.

Wernisa¿
�Prze¿ycie

sztuki�
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Zbigniew Su³kowski

Poniewa¿ od czego� trzeba zacz¹æ
- o co spytaæ kogo�, kto 30 lat prowadzi
za³o¿ony przez siebie teatr?

Dlaczego to robisz?!?
Józefa Oppenheima, naczelnika

TOPR przed wojn¹, nagabn¹³ w ka-
wiarni warszawski dziennikarz - Nie-
ch¿e mi pan powie, dlaczego w Tatrach
gin¹ ludzie? Sk¹d, u licha, tyle tych tra-
gicznych wypadków?

- Nie by³oby tego wszystkiego, gdy-
by siê ludzie nie zabijali na �mieræ � bez
mrugniêcia okiem odpar³ Oppenheim.

- Hmm... To ciekawe... Zaraz, za-
raz.... Pan ze mnie kpi � krzykn¹³ dzien-
nikarz za odchodz¹cym naczelnikiem.

No w³a�nie, �nie by³oby tego wszyst-
kiego, gdyby� Jerzy Zoñ z zas³u¿onej ro-
dziny nauczycielskiej z Siekierczyny i
absolwent polonistyki na UJ nie zwi¹za³
siê z Teatrem STU Krzysztofa Jasiñskie-
go. Kto wiedzia³, jaki to by³ �kultowy� te-
atr polski na prze³omie lat 60 /70, ten by
jeszcze bardziej siê zdziwi³ - Zoñ rzuca
tak¹ dobr¹ stajniê, puszcza siê na kolejne
szaleñstwo i zak³ada teatr w³asny. Bez lo-
kalu, jedynie ze zdatnym na magazyn po-
austriackim barakiem przy ulicy, po¿al siê
Bo¿e, Gzymsików, z jak¹� tam ja³mu¿n¹
z bud¿etu dzielnicy Krowodrza - na ¿ycie
trzeba by³o dorabiaæ produkcj¹ damskich
broszek, zreszt¹ personel artystyczno �
techniczny teatru, póki nie mia³ dzieci, ¿y³
byle czym na dzi� i nadziej¹ na przysz³o�æ.

KTO. Sk¹d i co za nazwa? Z wywia-
du w Dzienniku Polskim (nr 215/14. 09.
07) z okazji Jubileuszu:

Spotka³em siê z rozszyfrowaniem
nazwy KTO jako Krakowski Teatr Oso-
bliwo�ci...

B³¹d! Spotka³em te¿ wersjê Kra-
kowski Teatr Objazdowy, a nawet...
Okropny! Tak naprawdê nazwê wymy�li³
Bronis³aw Maj, ¿e to �Krakowski Teatr�
i doda³ �o�, bo to ³adna samog³oska, a
jeszcze ca³o�æ tworzy zaimek pytaj¹cy.

By³y te¿ rozwiniêcia skrótu w
kszta³cie �Krakowski Teatr Otwarty� czy
�Krótka Teoria Optymizmu�. Pierwsze
prezentacje mia³y miejsce w obiektach
Teatru STU, ale po kilku latach najwa¿-
niejsze przedsiêwziêcia Zonia wysz³y na
ulicê (dos³ownie) jako przedstawienia

plenerowe. Wróæmy jeszcze
do wywiadu w Dzienniku:

STU to by³ teatr publi-
cystyczno- polityczny w tym
najlepszym znaczeniu (...) i
spektakle KTO z I po³. lat 80
� tych te¿ by³y polityczne,
ale ja ju¿ mia³em tego do�æ.
Je¿d¿¹c po �wiecie, widzia-
³em, ¿e s³owa docieraj¹ do
raptem 50 osób, ¿e trzeba
szukaæ innego jêzyka (...)
S³owa trzeba prze³o¿yæ na
ruch aktora, scenografiê,
obraz. Wci¹¿ jako wielki
komplement odbieram py-
tanie, jak¹ akademiê pla-
styczn¹ skoñczy³em...

Mo¿na by uzupe³niæ, ¿e
istotne te¿ by³o ukoñczenie
polonistyki � dla poruszania
siê w szerokim polu litera-
tury, naszej i obcej. I poszu-
kiwania formu³y uniwersalnej dla szero-
kiego krêgu odbiorców, od dziewczyn z
kolczykami w brzuchach po nobliwych
koneserów. Teatr plebejski dzisiaj inne-
go rodzaju �Bibli¹ pauperum� posi³ko-
waæ siê musi, bo analfabetyzm wspó³-
czesny jest te¿ inny ni¿ przed wiekami.

�Teatr mój widzê ogromny�... Tak¹
mieæ scenê i tak¹ dekoracjê - mia³ wes-
tchn¹æ Wyspiañski, gdy uda³o mu siê raz
dotrzeæ do tatrzañskiego Czarnego Sta-
wu. W tradycyjnym teatrze niemo¿liwe.
Za to widowisko plenerowe wpisane w
�wielkie powietrzne przestrzenie� za-
pewnia bezpo�redni kontakt z olbrzymi¹
widowni¹. Dla przyk³adu rozgrywany na
krêgu o �rednicy 40 m �Zapach czasu� J.
Zonia mo¿e z bliska ogl¹daæ 3 tys. ludzi.

Ow¹ wielk¹ przestrzeñ teatraln¹ po
mistrzowsku wykorzystuje Teatr KTO w
okazjonalnych widowiskach plenero-
wych prezentowanych w najrozmait-
szych miejscach. Wymieniê kilka:

Na 650 � lecie Nowego Targu w
1996 r. (10000 widzów); �Vivat Acade-
mia� 600 � lecie odnowienia Uniwersy-
tetu Jagielloñskiego (2000 widzów) ; Mil-
lenijny Sylwester w Warszawie � Plac
Zamkowy (30 tys. widzów) otwarcie
mostów �wiêtokrzyskiego i Siekierkow-

skiego w Warszawie (rok 2000 i 2002
ok. 60 tys. i 100 tys. widzów); �Kronika
Polska 2004� z okazji wej�cia Polski do
UE - 60 tys. w Krakowie etc. etc. Ostatni
taki okoliczno�ciowy spektakl u�wietni³
8 wrze�nia br. 10 � lecie elektrowni wod-
nej Niedzica (zdjêcie). Ale siê dzia³o!
Nawet �z wra¿enia� zadzia³a³ system bez-
pieczeñstwa, na dwie minuty wy³¹czaj¹c
pr¹d w elektrowni! A nikt z os³upia³ych
widzów tego nie zauwa¿y³.

¯eby do koñca uporaæ siê z jubile-
uszowymi cyframi dodam, ¿e KTO wy-
stêpowa³ w 23 krajach rozrzuconych na
5 kontynentach, a od 20 lat jest gospo-
darzem Miêdzynarodowych Festiwali
Teatrów Ulicznych w Krakowie.

�wiat jest wielki i �wiat jest ma³y.
W 1993 r. KTO lecia³ z �Apokryfem� na
Kostarykê via Nowy Jork. Z tym, ¿e z
powodu fatalnych warunków samolot
l¹dowa³ w Chicago. Dodatkow¹ atrakcj¹
by³o zgubienie w czelu�ciach lotnisko-
wych po³owy rekwizytów, itd. itd. i
�mieszniej, bo wszystko siê pozytywnie
zakoñczy³o. Za jaki� czas rozmawiam z
Ryszardem J., który jest kapitanem LOT�u
- Takiego rejsu do Ameryki jeszcze nie
mia³em - burze, turbulencje, �nie¿yca,

30 lat Teatru KTO

Jerzy Zoñ
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N. Jork zamkniêty, musimy lecieæ do
Chicago. Do tego przychodzi stewardes-
sa i mówi: Panie kapitanie, na dodatek
leci z nami jaki� przepie... (powiedzmy:
przepiêkny) teatrzyk z trzema trumnami!
(Oczywi�cie: rekwizyty)

I tak wybitne limanowskie indywi-
dualno�ci spotka³y siê nic o tym nie wie-
dz¹c na transatlantyckim szlaku.

A Limanowa widzia³a nastêpuj¹ce
kreacje teatralne Jerzego Zonia:

widowiska plenerowe - �Wie¿a Ba-
bel�, �Apokryf� (Grupa Teatralna SOT-
TI przy Lim. Domu Kultury pod kierow-
nictwem J. Zonia) genetycznie zwi¹zany
z Limanow¹ �Zapach czasu�, �Mazepa�
i wystawian¹ na �zwyk³ej� scenie s³o-
wack¹ tragifarsê �Stryczek na dwóch�.

Miejmy nadziejê zobaczenia w Li-
manowej najnowszej produkcji plenero-
wej KTO � �Quijotage�u�.

 Uroczysty bankiet jubileuszowy
odby³ siê 15 wrze�nia wieczór na podwó-
rzu magazynów teatru pod Kopcem Ko-
�ciuszki. By³o peryferyjnie i przewiewnie,
�wieci³o kilkaset �wiec i gdzieniegdzie elek-
tryczno�æ, gra³a kapela z Francji, nawet raz
zatañczy³em. Dawano gor¹c¹ strawê i co
trzeba ; go�ci - w szatach i bez szat godo-
wych - huk! Prezydent Krakowa prof. Jacek
Majchrowski udekorowa³ Dyrektora i jesz-
cze kilka osób medalem Honoris Gratia.

Oko³o 200 wraz z pewnym nowo pozna-
nym... Zbyszkiem udali�my siê na nocleg do
jednego z krakowskich klasztorów (!). Rano
Zbyszek przyzna³ siê, ¿e jest ksiêdzem i
polskim proboszczem (!) we W³oszech.
Sk¹d zna Zonia? A kto go nie zna? Jeszcze
tego ranka ks. Zbyszek odlatywa³ do Italii.
Podwióz³ mnie, nawet przy dworcu PKS
wysiad³, pogadali�my jeszcze. Bardzo �wia-
t³y. Szkoda, ¿e co mamy z substancji ludz-
kiej najlepszego, eksportujemy za grani-
cê. Pewnie siê ju¿ nie spotkamy.

A Jubileusz w miêdzyczasie prze-
niós³ siê na Kazimierz, gdzie dalej siê
bawiono jak bohema.

Tekst i fot.: Zbigniew Su³kowski

- Wydaje siê, ¿e nie tak dawno by³e�
uczniem limanowskiego Orkana i wy-
stêpowa³e� w szkolnych spektaklach.
Nie tak dawno by³e� niemal¿e atrakcj¹
turystyczn¹ w Laskowej � pokazywa-
no Ciê jako tego, który chodzi na szczu-
d³ach. A jednak od tamtego czasu mi-
nê³o niemal¿e 10 lat. Co w tym czasie
dzia³o siê w Twoim ¿yciu?
- Atrakcj¹ turystyczn¹? To prawda, ¿e na
szczud³ach uczy³em siê chodziæ w La-
skowej, przygotowywa³em siê do roli w
�Zapachu czasu,� Jerzego Zonia, praw-
dopodobnie dla wielu by³o to dziwne -
m³ody Joniec zwariowa³, có¿ ...  minê³o
10 lat. W tym czasie skoñczy³em dwie
szko³y: SPOT- dwuletnie Studium Aktor-
skie i wreszcie wymarzon¹, krakowsk¹
PWST. Ju¿ na trzecim roku studiów Je-
rzy Fedorowicz przyj¹³ mnie do swoje-
go zespo³u w Teatrze Ludowym w Kra-
kowie i tak ju¿ zosta³o. Robiê to co lu-
biê, pracujê z fantastycznymi lud�mi. A
co najwa¿niejsze o¿eni³em siê z moj¹
szkoln¹ mi³o�ci¹ - Magd¹ i mamy dwój-
kê fantastycznych dzieci, Mi³oszka i
Milenkê. Nie ka¿dy ma tyle szczê�cia...

- Obecnie jeste� aktorem Teatru Ludo-
wego w Krakowie. To praca, która daje
Ci satysfakcjê?
- Tak, robiê to co lubiê, choæ wiadomo,
¿e niektóre role daj¹ mniejsze, a niektó-
re wiêksze zadowolenia, jak to zwykle
bywa. Nie nudzê siê, co rusz dostajê
nowe wyzwania. W teatrze tworzymy
zgrany zespó³, pracuje siê.

- Aktorem chcia³e� byæ �od zawsze�?
- Chyba nie� chcia³em byæ stra¿a-
kiem� jak wiêkszo�æ ma³ych ch³opców.
Kiedy zaczê³o siê tak na powa¿nie? Od-
k¹d pamiêtam bra³em udzia³ w akade-
miach i przedstawieniach szkolnych, ale
jako dziecko nie my�la³em powa¿nie o
zawodzie aktora. Dopiero w liceum za-
czê³y siê szkolne przedstawienia, akade-
mie i grupa teatralna SOTI dzia³aj¹ca przy
Limanowskim Domu Kultury, do której
nale¿a³em. Pieczê nad zespo³em dzier-
¿y³ wtedy Jerzy Zoñ, a zajêcia prowadzi-
³a pani Stanis³awa Obrzut. Od tego czasu
zacz¹³em powa¿nie my�leæ o aktorstwie.

- Wielkie role pewnie jeszcze przed
Tob¹. A w obecnym dorobku, któr¹
rolê uwa¿asz osobi�cie za najbardziej
znacz¹c¹?
- Najwiêcej pracy w³o¿y³em w przygo-
towanie roli dyplomowej w PWST, w
spektaklu �III akt wed³ug Szewców� w
re¿yserii Jerzego Jareckiego, gra³em
postaæ Sajetana. By³a to bardzo ciê¿ka
praca, ale praca z panem Jareckim wiele
mnie nauczy³a, przynios³a efekty i satys-
fakcjê. Wiele przyjemno�ci sprawi³a mi
praca nad rol¹ w spektaklu �Zima pod
sto³em,� Topora, ale te¿ w �Minesota
Blues� - musicalu rockowym wed³ug li-
bretta Arkadiusza Jakubika z muzyk¹ i
tekstami piosenek Krzysztofa Jaryczew-
skiego lidera i za³o¿yciela zespo³u Od-
dzia³ Zamkniêty. Obecnie wiele przy-
jemno�ci daje mi rola w farsie �Bizness�
Lloyda i Chapmana, twórców s³ynnego
�Allo, allo�.

Rozmowa z Jackiem Joñcem, 

Jacek Joniec z synkiem.

Splendor!

W teatrze jest magia
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- Coraz czê�ciej nie-
stety aktor kojarzony
przez publiczno�æ to
aktor graj¹cy w seria-
lach telewizyjnych.
Nie brakuje Ci tego
typu popularno�ci?
- Mo¿e przyjdzie taki
czas, ¿e zobaczy mnie
te¿ publiczno�æ przed
telewizorami. Telewi-
zja, kino przynosi czê-
sto s³awê, ale kontakt
z widzem w teatrze jest

magi¹, której nie daje ekran. Aktor to ta-
kie pró¿ne stworzenie potrzebuj¹ce
aprobaty i konfrontacji z widzem. Nie
mówiê, ¿e nie brakuje mi takiego rodza-
ju pracy, ale czekam cierpliwie, mo¿e
kiedy��.

- Ostatnio wyst¹pi³e� w spektaklu �Qu-
ijotage� krakowskiego teatru KTO.
Znów zagra³e� pod kierunkiem Jerze-
go Zonia. W³a�ciwie zatoczy³e� pewne
ko³o, bo chyba mo¿na powiedzieæ, ¿e
od wystêpu u Zonia zaczyna³e� przy-
godê z aktorstwem?
- Tak, jak ju¿ wspomnia³em zaczê³o siê
od grupy SOTI, a gdy nie dosta³em siê do
PWST, pan Zoñ wzi¹³ mnie pod swoje
skrzyd³a i w teatrze KTO spêdzi³em pra-
wie trzy lata. Potem by³a Szko³a Teatral-
na i niestety musia³em po¿egnaæ siê z te-
atrem, poniewa¿ absurdalnie bêd¹c stu-
dentem PWST nie mo¿na wystêpowaæ w

spektaklach i braæ
udzia³u w produk-
cjach telewizyjnych,
jedynie nieliczni do-
staj¹ na to zgodê
dziekanatu. W tym
roku przed wakacja-
mi dyrektor Jerzy
Zoñ zaprosi³ mnie do
wspó³pracy. Zrobi-
³em dwa zastêpstwa w
spektaklach Teatru
KTO i wzi¹³em udzia³
w nowej produkcji.
Tak, historia zatoczy-
³a ko³o. Po 10 latach
znów wspó³pracujê z
KTO, z czego siê
bardzo cieszê, po-

niewa¿ sentyment do tego teatru pozosta³
we mnie przez te lata. Nigdy nie zapo-
mnia³em, gdzie zaczyna³em swoj¹ przy-
godê z aktorstwem.

- Jak wygl¹da³y przygotowania do
tego spektaklu? Wszak nie jest to �zwy-
k³y� teatr.
- I nie jest zwyk³a praca� Trochê jest jak
w tradycyjnym teatrze: próby o wyzna-
czonych godzinach, praca nad rol¹, ru-
chem, ustawianiem poszczególnych scen,
by tworzy³y ca³o�æ. Niezwyk³o�æ polega
na tym, ¿e sam spektakl odbywa siê na
placu o wymiarach 40m2 pod go³ym nie-
bem. Aktorzy sami przygotowuj¹ deko-
racje, a jest tego oko³o 6 ton� Monta¿
trwa do 5 godzin, ma³a przerwa, próba,
spektakl i demonta¿ dekoracji � to ciê¿-
ka praca, ale tak jest w teatrze ulicznym.
W tradycyjnym wszystko mamy przygo-
towane przez zespó³ techniczny. Zasad-
nicza ró¿nica polega jednak na odbiorcy.
Do tradycyjnego teatru przychodz¹ ludzie
�wiadomie wybieraj¹c teatr, sztukê i ak-
torów. Teatr uliczny przyci¹ga przypadko-
wego widza, pêdz¹cego gdzie�� , który
jednak zatrzymuje siê i na chwilê prze-
nosi siê w �inn¹� rzeczywisto�æ. Ogrom-
ne machiny, ogieñ, dym, muzyka, gra ge-
stem � to wszystko tworzy tê inn¹ rze-
czywisto�æ, specyficzn¹ atmosferê i to
wywiera zupe³nie inne wra¿enia na widzu.

- Grany przez Ciebie Sancho Pansa te¿
nie jest tym poczciwym giermkiem z po-
wie�ci Cervantesa?

- Giermkiem jest� ale do uczciwo�ci
mu daleko. Jest to typowy karierowicz,
biznesmen goni¹cy za mamon¹ i ucie-
chami ¿ycia. Opiekuje siê swoim panem
nie z mi³o�ci, ale dla korzy�ci material-
nej. Zmienia siê w trakcje spektaklu, czy
na lepsze, tego nie zdradzê. Byæ mo¿e
limanowska publiczno�æ bêdzie mia³a
okazjê zobaczyæ ten spektakl.

- Zamierzasz zwi¹zaæ siê swoj¹ drogê
aktorsk¹ z Teatrem KTO?
- Teatr Ludowy jest moim rodzimym te-
atrem i tam czujê siê najlepiej. Wspó³pra-
ca z KTO cieszy mnie bardzo i mam na-
dziejê, ¿e nadal bêdê tam mile widziany.

- Jakie masz zawodowe plany na naj-
bli¿sz¹ przysz³o�æ?
- Obecnie pracujê nad dwoma produk-
cjami w Teatrze Ludowym: �Król Je-
leñ�- Carlo Gozzi i �Historia o zwyczaj-
nym szaleñstwie� - Petra Zelenki. W
KTO gram w spektaklu � Sprzedam dom,
w którym ju¿ nie mogê mieszkaæ�- Bo-
humila Hrabala i w Teatrze S³owa i Tañ-
ca w spektaklu �Przygody Sindbada
¯eglarza�. Prowadzê te¿ zajêcia z trudn¹
m³odzie¿¹ w IPOW (Interwencyjna Pal-
cówka Opiekuñczo-Wychowawcza) pod
patronatem Jerzego Fedorowicza, który
realizuje program �terapia przez sztukê�.
W ubieg³ym roku przygotowali�my pro-
gram dla dzieci i grali�my w krakowskich
szpitalach. To bardzo trudna i zaniedba-
na m³odzie¿ i ciê¿ko do niej trafiæ, ale
ma du¿y potencja³ i fantastycznie, ¿e
Teatr Ludowy prowadzi tego typu dzia-
³alno�æ. Zamierzam to kontynuowaæ i
dalej te¿ bawiæ widza najlepiej jak po-
trafiê. To s¹ moje plany.

- Twoja rodzina mieszka w Limanowej.
Przy takiej ilo�ci zajêæ masz czas na
czêste wizyty w naszym mie�cie?
- Có¿� nie jest to ³atwe zw³aszcza dla
mojej ¿ony, wiele obowi¹zków zwi¹za-
nych z wychowaniem dzieci spada na ni¹,
ale tak¹ podjêli�my decyzjê. Kraków nie
jest na koñcu �wiata, wielu codziennie
doje¿d¿a tam do pracy. Ja te¿ w ka¿dej
wolnej chwili wsiadam w samochód i
jestem w Limanowej.

Jolanta Bugajska

aktorem Teatru Ludowego w Krakowie
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Geodeta, poeta, ornitolog 
Sylwetka Zbigniewa Kazimierza Wrony

�ród³em poezji Zbigniewa Kazimierza Wrony jest spontanicznie po-
jawiaj¹ca siê my�l, lecz zanim powstanie wiersz, twórca poszukuje �s³ów
dla ¿ywego �wiata�.

We wstêpie otwieraj¹cym przygotowany do wydania pierwszy tomik
poezji autor pisze: �Z potoku s³ów poeta skre�la te banalne, pierwsze z
brzegu, pospolite, bez emocji, w poszukiwaniu wa¿nych i uderzaj¹cych.
Serce poety jest jak dziecko, jak góralskie skrzypce, bywa ¿e musi zap³a-
kaæ, aby urodzi³ siê dobry wiersz. Poszukuj¹c s³ów, których nikt nie wy-
powiedzia³, czy te¿ metafory, której nikt nie u¿y³, my�li, której nikt dot¹d
nie odkry³, chce siê wpisaæ w dzie³o stwarzania �wiata maj¹c �wiadomo�æ,
¿e w tym dziele przypisano mu rolê sekretarza�.

Zbigniew Kazimierz Wrona, poeta limanowski, przedstawia w wier-
szach w³asn¹ interpretacjê �wiata. W utworach pojawiaj¹ siê najbli¿si,
wspomnienia rodzinnego domu, zatrzymane nastroje czterech pór roku w
górach, refleksje o Bogu i cz³owieku i relacjach miêdzy cz³owiekiem a
Stwórc¹. Jego poezja pozwala dostrzec piêkno i dobro, dotkn¹æ wieczno-
�ci, zrozumieæ autora i siebie. Dla poety stanowi dope³nienie ¿ycia, które
tworz¹: wspania³a rodzina, praca geodety i pasje lotnicze. Zbigniew Ka-
zimierz Wrona mówi o sobie: �Jestem geodet¹, poet¹, ornitologiem me-
talowych ptaków�.

PAMIÊÆ

Groby ¿ywe pamiêci¹
przybrane
niezapominajkami modlitwy
i têsknot¹ nie�miertelników,
a obok chryzantema zadumy.
Pali siê tu ogieñ
podsycony obietnic¹
wiecznego trwania.
Na grobach
¿ywych pamiêci¹
wiatr delikatnie muska
p³omienie wiary
i bada ich autentyczno�æ.
Na nagrobkach,
krzy¿em wymodlona prawda
mówi o nadziei
starannie ukrytej
w z³otych
tajemnicach �witu.Moje wiersze

przychodz¹ znienacka�
�Potrzeba pisania tkwi³a we mnie

od dawna, choæ d³ugo nie przyznawa³em
siê nikomu, ¿e próbujê tworzyæ wiersze.
Interesowa³em siê technik¹, ocenê z j.
polskiego utrzymywa³em w tzw. górnej
strefie stanów �rednich, co oznacza, ¿e
pani profesor Jadwiga Kowalczyk oce-
ni³a mnie na dobry. Pierwszy, moim zda-
niem, udany wiersz powsta³ w okresie
praktyki studenckiej� - mówi Zbigniew
Kazimierz Wrona.

Tworzeniu towarzyszy³a niepew-
no�æ dotycz¹ca warto�ci wierszy. Mo¿-
liwo�æ ich oceny dawa³y konkursy lite-
rackie, dlatego te¿ osiem lat temu wy-
s³a³ po raz pierwszy swe wiersze na Kon-
kurs Poezji Religijnej organizowany
przez Zwi¹zek Podhalan w Lud�mierzu i
Sanktuarium Matki Bo¿ej Lud�mier-
skiej. Konkurs odbywa³ siê pod patro-
natem ks. prof. Józefa Tischnera, a po
jego �mierci zosta³ nazwany jego imie-
niem. W pierwszym roku wiersze zosta-
³y przeznaczone do publikacji, w nastêp-
nym zosta³ laureatem. Po zdobytym wy-

ró¿nieniu w Konkursie Poezji Religij-
nej zaproszono go do wydawnictwa �A
Duch wieje, kêdy chce�, nazywanego naj-
wiêkszym polskim psa³terzem, gdy¿ li-
czy 12 tomów. Publikowaæ w nim mo¿-
na tylko raz � umieszczenie wierszy
traktowane jest jako nagroda.

Twórczo�æ Zbigniewa Kazimierza
Wrony doceni³o równie¿ jury konkursu
�Credo�, zorganizowanego przez Stowa-
rzyszenie Promocji Kultury �Podbeski-
dzie� ku pamiêci Ojca �wiêtego Jana
Paw³a II w roku Jego �mierci. Publika-
cjê nagrodzonych wierszy koñczy³ utwór
�Za�nij� autorstwa limanowskiego poety.
Z tego wiersza zrodzi³a siê kolêda, któ-
ra dwukrotnie zwyciê¿y³a podczas Kon-
kursu Kolêd i Pastora³ek w LDK. Ostat-
nio wykona³a j¹ córka poety Maria,
uczennica klasy drugiej I LO, a muzykê
skomponowa³ syn Grzegorz. Zwyciê-
stwo by³o wiêc wspólnym sukcesem
ca³ej rodziny.

Wspomniane ju¿ stowarzyszenie
�Podbeskidzie� w 2000 r. og³osi³o kon-
kurs �Taka to nasza kochana Ojczyzna�,
przeznaczony dla osób pisz¹cych w jê-
zyku polskim z kraju i zagranicy. Nade-
s³ano ok. 1500 wierszy z 14 krajów.
Nagrodê stanowi³o zakwalifikowanie
utworu do wydawnictwa � w publikacji
znalaz³ siê wiersz Z. K. Wrony �Bociany
moje�.

Wydawnictwo pokonkursowe XIII Konkursu Poezji
Religijnej im. prof. Józefa Tischnera - Lud�mierz 2005.
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�Moje wiersze przychodz¹ znienacka,
czasem noc¹ ruszaj¹ na ³owy��

PRZY ZASYPIANIU

Cieniem ciê pamiêtam
na brzegu spojrzenia,
têczowych kolorów
zaledwie po�wiat¹.
Medalik na szyi
i warkocz na g³owie,
i twoich oczu
u�miechniête lato.
Niebo pamiêtam
z szerok¹ �renic¹
a obok drugie,
ko³yski skrzypienie.
Têczowych kolorów
zaledwie po�wiat¹
na brzegu spojrzenia,
pamiêtam ciê cieniem. Zbigniew Kazimierz Wrona w pracowni.

W wielu utworach poety mo¿na
odnale�æ zwi¹zki z regionem, a zw³asz-
cza z rodzim¹ natur¹ � jej obrazy od-
zwierciedlaj¹ stany duszy twórcy. Wier-
sze � impresje górskie zosta³y ostatnio
nagrodzone w miêdzynarodowym kon-
kursie �Wrzosowisko�. Utwory Z. K.
Wrony umieszczono tak¿e w publikacji,
zawieraj¹cej utwory pisarzy z Limano-
wej i Dolnego Kubina, zatytu³owanej
�Tam, gdzie �pi olbrzym�.

�Uczestniczê  w konkursach � pod-
sumowuje autor � gdy¿ daj¹ mo¿liwo�æ
oceny mojej poezji. Czterokrotnie na-
zwano mnie laureatem, w konkursowych
wydawnictwach ukaza³o siê kilkadziesi¹t
wierszy. Te sukcesy daj¹ nadziejê, inspi-
ruj¹ do tworzenia. Obecnie przygotowu-
jê do wydania pierwszy, profesjonalny
tomik wierszy. Powinien ukazaæ siê w
przysz³ym roku�.

¯yczeniem Z. K. Wrony by³o, aby
recenzentk¹ jego poezji zosta³a jego pani
profesor i wychowawczyni, Jadwiga
Kowalczyk. Podczas wizyty u Pani Pro-
fesor poprosi³ j¹ o przeczytanie utwo-
rów, przygotowanych do wydania. Oko-
liczno�ci losu jednak sprawi³y, ¿e nie
wys³ucha³ opinii Pani Profesor � prze-

szkodzi³y jego obowi¹zki zawodowe, a
pó�niej choroba nauczycielki. Kiedy p.
Jadwiga Kowalczyk le¿a³a w szpitalu,
odwiedzi³a j¹ ¿ona Z. K. Wrony � Anna.
Przynios³a w prezencie tomik, zawiera-
j¹cy wiersze nagrodzone w konkursie
religijnym. Dalsz¹ czê�æ tej historii opi-
sa³a bêd¹ca �wiadkiem rozmowy Teresa
Zabramny w �Gazecie Limanowskiej�.
Wed³ug jej relacji, Pani Profesor prze-
prowadzi³a ostatni¹ lekcjê j. polskiego.
Po przeczytaniu wierszy powiedzia³a:
�Tak pisze in¿ynier. Nigdy nie podejrze-
wa³abym, ¿e tak �cis³y umys³ potrafi tak
wra¿liwie postrzegaæ �wiat. Poezja jest
jak matematyka � w niej musi siê wszyst-
ko zgadzaæ. Wszystko�. A potem Pani
Profesor zwróci³a siê do ¿ony: �Powiedz
Zbyszkowi, ¿e dobrze pisze, ¿e napraw-
dê dobrze pisze�.

�Gdybym odwiedzi³ wtedy Pani¹
Profesor � mówi autor � zapewne us³y-
sza³bym wiele cennych uwag na temat
wierszy. Najwa¿niejsze jest jednak, ¿e
otrzyma³em odpowied� na pytanie: �Czy
warto pisaæ?�. Choæ zawsze pozostan¹
w¹tpliwo�ci, a tworzeniu bêdzie towa-
rzyszyæ niepewno�æ�.

Zapytany o wiersze szczególnie
wa¿ne w jego twórczo�ci wskazuje dwa
�Przy zasypianiu� i �Bêdziemy kochaæ�,

zwi¹zane z domem rodzinnym. Recenzj¹
niech stan¹ siê s³owa krewnej autora,
która po ich przeczytaniu powiedzia³a:
�Gdy czytam te wiersze, czujê zapach
ziemniaczanej zupy, gotowanej przez
twoj¹ mamê�. Uderza w tych wierszach
autentyzm miejsc, postaci i uczuæ.

Poeta powinien pod¹¿aæ w³asn¹
drog¹. Zbigniew Wrona ma w pamiêci
s³owa pani profesor Kowalczyk: �Je¿eli
chcesz co� osi¹gn¹æ, nie id� utartymi
�cie¿kami, szukaj w³asnych�. Chêtnie
siêga po tomiki wierszy innych poetów,
ale stara siê nimi nie sugerowaæ. Ceni
poezjê Zbigniewa Herberta, ks. Jana
Twardowskiego i Agnieszki Osieckiej,
pozostaje pod wra¿eniem ducha M³odej
Polski.

�Poezja jest wolna od przymusów i
zobowi¹zañ, je�li pragnie swoj¹ form¹
powracaæ do przesz³o�ci, niech to czy-
ni, gdy¿ nie podlega prawu grubej kre-
ski� � stwierdza autor w cytowanym
wcze�niej wstêpie do I tomiku poezji.
�Wolna jak wiatr, stworzona wraz z cz³o-
wiekiem, bêdzie mu towarzyszyæ a¿ do
koñca. Winna byæ piêknem � gdy wkra-
daj¹ siê do niej wulgaryzmy, staje siê mar-
nym strzêpem zgrzebnej prozy. Nie tra-
ci z pola widzenia rzeczywisto�ci, jest
obserwatork¹ ¿ycia�.

metalowych ptaków�
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Ornitolog
metalowych ptaków

Zainteresowania Zbigniewa Wrony
zawsze koncentrowa³y siê wokó³ techniki.
Matematyka i fizyka by³y mu o wiele bli¿-
sze ni¿ jêzyki czy literatura. Wybór studiów
geodezyjnych i obecna praca s¹ zgodne z
jego powo³aniem, daj¹ poczucie realizacji
i spe³nienia. Poezjê traktuje jako �bezpiecz-
nik�, dziêki niej nabiera potrzebnego dy-
stansu do siebie i do �wiata.

Wielk¹ pasj¹ autora ju¿ w latach li-
ceum by³o lotnictwo. �Zawsze poci¹ga³
mnie romantyzm latania, o którym pisa³
A. de Saint-Exupery� � mówi. �Ju¿ wtedy
jednak wiedzia³em, ¿e nie pragnê zostaæ
pilotem lotnictwa komunikacyjnego,
gdy¿ samolot pasa¿erski przypomina
tramwaj przemieszczaj¹cy siê po ustalo-
nym z góry torze. Nie daje tego wra¿enia
wolno�ci, które odczuwa pilot szybowca�.

Zapisa³ siê do Aeroklubu w Nowym
S¹czu, przeszed³ szkolenia teoretyczne,
po badaniach i egzaminach zakwalifiko-
wano go do szkolenia na szybowcach.
Wspomina, jak w soboty doje¿d¿a³ ro-
werem do £ososiny Dolnej, aby zd¹¿yæ
na zajêcia. Wreszcie po 3 godzinach 36
minutach lotów z instruktorem odby³ sw¹
samodzieln¹ podró¿ szybowcem.

Przyszed³ jednak moment, gdy mu-
sia³ podj¹æ jednoznaczn¹ decyzjê, czy wi¹-
¿e z lotnictwem przysz³o�æ zawodow¹, czy
traktuje je hobbystycznie. Wymaga³y tego
w³adze Aeroklubu, maj¹ce na uwadze kosz-
ty szkolenia. Zbli¿a³a siê matura (rocznik
1975), nale¿a³o pomy�leæ o wyborze kie-
runku studiów i przygotowaæ siê do egza-
minów. Je�dzi³ na szkolenia coraz rzadziej,
gdy¿ dano mu do zrozumienia, ¿e Aeroklub
prowadzi szkolenia przede wszystkim na
potrzeby w³asne i dla wojska.

Z tym etapem ¿ycia zwi¹zana jest za-
bawna historia. �Tu¿ przed matur¹ � opo-
wiada Z. K. Wrona � ukaza³a siê w �Skrzy-
dlatej Polsce� informacja o naborze na
podyplomowe studia o specjalno�ci kon-
struktorów silników lotniczych. Wys³a³em
list z zapytaniem, czy mo¿na podj¹æ owe
studia po geodezji � wówczas ju¿ zdecy-
dowa³em siê na wybór tego kierunku. Po
kilku tygodniach otrzyma³em odpowied�
skierowan¹ do mgra in¿. Z. K. Wrony, ¿e
nie jest to mo¿liwe, gdy¿ przyjmuj¹ tylko
absolwentów wydzia³ów mechanicznych.
Tak wiêc jeszcze przed zdaniem egzaminu
maturalnego zosta³em in¿ynierem!�

Nie zrezygnowa³ ze swej m³odzieñ-
czej pasji do dzi�. Co prawda nie upra-
wia sportu, ale stale pog³êbia wiedzê lot-
nicz¹ poprzez czytanie czasopism spe-
cjalistycznych.

� geodeta�
W 1975 r. roku rozpocz¹³ studia na

Wydziale Geodezji Akademii Rolniczej
w Krakowie. Okaza³o siê, ¿e studia nie
oznacza³y po¿egnania z lotnictwem; w
programie umieszczono zajêcia z foto-
grametrii � nauki zajmuj¹cej siê teore-
tycznymi podstawami tworzenia map te-
renu na bazie zdjêæ lotniczych. Zajêcia
prowadzi³ dr in¿. Tadeusz Wrona, wyma-
ga³ zaliczenia materia³u po zakoñczeniu
æwiczeñ z danej dziedziny. �Przygotowy-
wa³em siê do zaliczeñ z dwoma kolega-
mi� � wspomina Z. K. Wrona. �Jednak
kiedy przychodzili�my na egzamin, oni
zdawali, ja � nie (!). Ta sytuacja, ku mojej
irytacji, powtarza³a siê kilkakrotnie, w
koñcu widz¹c moje zdenerwowanie dr T.
Wrona powiedzia³: �Pan nazywa siê tak
samo jak ja. Pan musi u mnie umieæ dwa
razy wiêcej�. Od tej chwili sta³ siê spe-
cjalist¹ w dziedzinie fotogrametrii. Przy-
gotowany przez niego referat, odczytany
podczas Ogólnopolskiego Seminarium
Kó³ Naukowych zdoby³ III miejsce; takie-
go sukcesu nie odniós³ od dawna nikt z
uczelni. Za rok akademicki 1977/78 przy-
znano mu Srebrn¹ Odznakê im. Miko³aja
Kopernika �Primus Inter Pares�. W dniu
obrony pracy magisterskiej otrzyma³ pro-
pozycjê podjêcia pracy naukowej. Wcze-
�niej jednak zaci¹gn¹³ zobowi¹zania wo-
bec Wojewódzkiego Biura Geodezji w
Nowym S¹czu, które przyzna³o mu sty-

pendium fundowane. Warunkiem by³o
odpracowanie go po studiach, ewentual-
nie � co sugerowa³o kierownictwo � jed-
norazowy zwrot ca³ej kwoty. Zrezygno-
wa³ z kariery naukowej i podj¹³ pracê w
WBG. Po likwidacji biura w 2000 r. otwo-
rzy³ samodzieln¹ pracowniê geodezji.
Obecnie wspó³pracuje z synem Grzego-
rzem, studentem IV roku geodezji AGH,
który posiada du¿e do�wiadczenie, gdy¿
od czwartej klasy SP pomaga ojcu przy
terenowych pomiarach.

***
Poezja, praca i pasje lotnicze spra-

wiaj¹, ¿e Zbigniew Wrona czuje siê w
swym ¿yciu spe³niony. Ale poczucie
szczê�cia zawdziêcza przede wszystkim
wspania³ej rodzinie - ¿onie Annie, kole-
¿ance ze szkolnej ³awy, która jest leka-
rzem okulist¹ i pi¹tce dzieci. Najstarszy
syn, nosz¹cy imiê ojca, jest absolwen-
tem AGH, pracuje w firmie Wolimex.
Od niedawna Zbigniew i jego ¿ona, Mar-
ta s¹ szczê�liwymi rodzicami 10-mie-
siêcznej Zuzi, bêd¹cej �promyczkiem� i
rado�ci¹ dziadków. Drugi syn, wspomnia-
ny ju¿ Grzegorz jest praw¹ rêk¹ ojca,
posiada uzdolnienia muzyczne. Trzecia
w kolejno�ci, córka Maria, obecnie
uczennica drugiej klasy I LO posiada
wszechstronne uzdolnienia, uczêszcza
tak¿e do �redniej szko³y muzycznej w
Nowym S¹czu. Czwarte dziecko, Jacek,
uczeñ III klasy gimnazjum interesuje siê
technik¹ i fotografi¹. Najm³odsza pocie-
cha, nosz¹ca imiê mamy � Ania, rozpo-
czê³a w³a�nie naukê w gimnazjum.

Zadowolenie z ¿ycia p³yn¹ce z ak-
ceptacji i zrozumienia �wiata, mi³o�æ ro-
dzinna, blisko�æ z Bogiem znajduj¹ od-
zwierciedlenie w wierszach Zbigniewa
Kazimierza Wrony. Sw¹ poezj¹ pragnie
inspirowaæ czytelnika, wed³ug niego do-
bry wiersz powinien unikaæ jednoznacz-
no�ci � dokoñczyæ go musi odbiorca.

Niech pierwszy tomik poezji, zaty-
tu³owany �Nasz dom�, który uka¿e siê w
przysz³ym roku bêdzie zaproszeniem do
milcz¹cej rozmowy z autorem, do od-
krywania jego i w³asnego spojrzenia na
rzeczywisto�æ.

Ilona Machowicz-Jurowicz

Serdecznie dziêkujê Panu In¿yniero-
wi Zbigniewowi Kazimierzowi Wronie za
po�wiêcony czas i rozmowê o poezji oraz
za umo¿liwienie wys³uchania wierszy w
wykonaniu autora.

Z. K. Wrona przy szybowcu w £ososinie Dolnej.
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Wiersze grupy literackiej FONTANA z Dolnego Kubina

�Poezja jest uintelektualizowaniem jêzyka oraz
wydobyciem z niego nowego piêkna�. Podj¹æ siê t³u-
maczenia poezji z jêzyka obcego, bez dog³êbnej znajo-
mo�ci jego niuansów i frazeologii - do tego, gdy siê
samym nie jest poet¹ � to bezczelno�æ. Có¿, id¹c za cio-

Tomasz Toczek

Kamratom gdzie� hen

Zamys³ów dróg w �wiat druciarze
jeszcze jedna armia
zbawiennych przedsiêwziêæ
rozdmuchanych w ziemi kr¹g
i z powrotem
Kiedy� wszyscy wrócimy
razem jak las s³oneczników
u szczytu lata
z baga¿em tajnych planów
na trwa³o�æ wiecznego pokoju.

Jeszcze rok, mo¿e dwa
do koñca sezonu,
wytrwamy do za s³u¿bê zap³aty.

Otylia Sztepitowa

***

Meteor nim spadnie,
zapisze na niebie
sw¹ drogê.
Aby go Wszech�wiat
bodaj na mgnienie
zechcia³ uwieczniæ.

I wiosna kolejna.
S³onko swe w³osy
w ob³ok zanurza
by mieæ na potem
jesieni z³oto
Mr¹ ludzie
W wybuchaæh, w ogniu,
sumienie drêcz¹.
A s³onko nie odwróci twarzy
Poodkwita³y mlecze,
pusto jako� i go³o,
jak i nam, mój mi³y,
jak i nam.
Rdzeñ owocu jest gorzki.
Za m³odzi�my chyba byli.

Matej Kohar

Jednoro¿ec

Wynios³y, a taki nietrwa³y,
na oko piêkny,
bo dotkn¹æ siê nie da.

Zjawa prawie nieziemska,
zachwyca, zmys³y zniewala

A potem siê okrêci, roztrz¹saj¹c grzywê.
Nie wiem, co robiæ,
chcê, by pozosta³.

Iveta Bobniczowa

Zwodzenie

Grê wstêpn¹
Zaczynaæ delikatnie
Gdy poczujesz
Uskrzydlenie
Tyralier¹
S³ów jak diament
Wielo � p³askich
Gry s³owne
Dobior¹ siê do skóry
Interpretacji
Niechaj¹cy podpisu
Na rzecz rentgenu szczêki
Utoniemy jak kociêta
W melodii hipnozy
Wybaczcie mi
Ludzie przyziemni
Ten nie do powtórzenia
Flirt

Prze³. Zbigniew Su³kowski

sem owej bezczelno�ci, powtórzê za Czes³awem Mi³o-
szem � �Nie ten najlepiej s³u¿y, kto rozumie�. S³u¿my
wiêc, wyodrêbniaj¹c tu fragment jednego z zamieszczo-
nych utworów � �Wybaczcie mi ludzie, ten flirt�...
z poezj¹ s³owack¹.
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Jaki� czas temu w TV pokazali wizytê dyrektora Tatrzañskiego Parku Narodowego u pewnej medialnie znanej pod-
halañskiej ga�dziny. Rozmowa szybko zesz³a na poprzednika go�cia � A jak tam u was lasy, panie, z tymi hrobockami, co
to je Byrcyn sprowadza³ i pielêgnowa³? � Go�æ próbowa³ jakby s³abo oponowaæ przeciw takiemu postawieniu sprawy, ale
jak tu sprzeciwiaæ siê niewie�cie, w jej domu i przy jej stole?

A wiosn¹ us³ysza³em w Limanowej wiadomo�æ, jak to ekolodzy wypu�cili na Mogielicy dwie beczki ¿mij. A jak na
Mogielicy, to i na innych górach pewnie te¿.

No w³a�nie, przed wiekami palono czarownice równie¿ za to, ¿e po polach podstêpnie rozplenia³y chwasty i robactwo,
potomkowie czarownic � imperiali�ci amerykañscy zrzucali na nas z samolotów w czasach stalinowskich stonkê ziemnia-
czan¹. Raz w ¿yciu widzia³em autentyczny radziecki plakat antyklerykalny. Przedstawia³ duchownego nieokre�lonego
wyznania, który rozsiewa³ k¹kole, natychmiast w zbo¿u rozkwitaj¹ce jak w hagiograficznej legendzie.

Jak wiêc widaæ nie lubimy Byrcynów czy innych ekologów nie tylko za to, ¿e sprzeciwiaj¹ siê olimpiadzie w Tatrach
czy autostradzie przez jakie� tam b³ota Rospudy. ¯e te¿ kary na nich, póki co, nie ma!

Którêdy
p³ynie Rospuda?
�Gorców po mojemu� czê�æ II

Zbigniew Su³kowski

To skojarzenie Gorców z Rospud¹
nasunê³o mi siê podczas ostatniej wy-
cieczki ze Szczawy na Gorc. Jego pó³-
nocne stoki kiedy� pokrywa³y lasy im-
ponuj¹ce, Józef Nyka uwa¿a³, ¿e by³ to
efekt w³asno�ci dworskiej tego obsza-
ru. W ka¿dym razie jeszcze d³ugo po
wojnie, jak siê sz³o tym szlakiem, to wi-
dok na pó³noc mo¿liwy by³ dopiero ze
szczytowej wie¿y triangulacyjnej, wcze-
�niej na ca³ej drodze zas³ania³y drzewa.
Pó�niej las tu, jak i w ca³ych Gorcach,
by³ przerzedzany, z podej�cia nad Now¹
Polan¹ coraz wiêcej by³o widaæ przez
przecinki. By³o takie niepisane prawo,
¿e drzewo z namalowanym znakiem szla-
ku turystycznego by³o przez le�ników
oszczêdzane. Brali to chyba pod uwagê
znakarze, zdobi¹c bia³o � kolorowymi
paskami okazy drzew szczególnie dorod-
nych. Wszystko to diabli wziêli w latach
70- tych w zwi¹zku ze zwiêkszeniem w
stopniu rabunkowym norm �pozyskania
grubizny� i projektowan¹ organizacj¹...
Gorczañskiego Parku Narodowego. Tak
wiêc roczne plany wyrêbu by³y zwiêk-
szone, a jaki obszar Gorców i kiedy obej-
mie Park, nikt nie wiedzia³; sami le�ni-
cy cierpko siê pod�miewali, ¿e powsta-
nie jak ju¿ nic nie bêdzie do wyciêcia.
Po zboczach Gorca, Turbacza czy Ku-
d³onia spychaczami wyrabiano drogi �
stokówki, typowa dawniej dla okresu zi-
mowego �cinka sz³a ju¿ teraz okr¹g³y rok.
I nikt siê ju¿ nie przejmowa³ znakowa-

nym olejn¹ farb¹ drzewem, tak jak nie
oszczêdzono wspominanej w przewod-
nikach osobliwo�ci: 14 � pniowego buka
na skraju Nowej Polany! Ale by³y to
jeszcze czasy, kiedy ró¿ne nawiedzone
gorczañskie ³aziki potrafili buchtowaæ
w�ród lasu i polan, lawiruj¹c miêdzy sto-
kówkami. Zreszt¹ buldo¿ery po skoñcze-
niu roboty wycofa³y siê z gór i po sto-
kówkach drzewo zwo¿ono wy³¹cznie
koñmi, bez których (jak bez taczek na
budowie) nikt nie wyobra¿a³ sobie go-
spodarki le�nej w górach. Do czasu.

Jako� od dziecka lasu siê nie ba³em,
ani z³y wilk, ani Baba Jaga nie przema-
wia³y do wyobra�ni, wed³ug której dla
przyk³adu ryk jelenia komu� jednemu
kojarzy siê z krow¹, a drugiemu z roz-
gniewanym nied�wiedziem. Pamiêtam,
jak w wieku �durnochmurnym� wêdro-
wa³em raz pó�n¹ noc¹ przez las poinfor-
mowany przez przewrotn¹ kobietê, ¿e
gdzie� w tej okolicy Cygan siê niedaw-
no powiesi³, wyobra�nia pracowa³a i jed-
nak siê ba³em do momentu, gdy sowa
wrzasnê³a mi niesamowicie nad g³ow¹,
a ja u�wiadomi³em sobie, ¿e to sowa, a
nie dusza Cygana.

Ale raz... By³ rok 1969. Maszero-
wali�my ambitnie samowtór po górach
z Bielska Bia³ej do Wysowej i utknêli-
�my w Gorcach w okolicy Wiatrówek nad
Kamienic¹. Kolega zoperowa³ sobie pê-
cherze na stopach tak skutecznie, ¿e na
parê dni zosta³ inwalid¹. Korzystaj¹c z

tego, zainspirowany �kultowym� dzi�
wydaniem I �Gorców� Nyki z 1959 r.,
wybra³em siê z lekkim plecakiem na
Kiczorê Kamienick¹ przez �puszczê gor-
czañsk¹�, tak¹, jak¹ wg przewodnika w
�Drzewiej� przedstawi³ W³adys³aw Or-
kan. I rzeczywi�cie, pn¹c siê w upalny
dzieñ po stromi�nie, za¿ywa³em dobro-
dziejstwa cienia tak g³êbokiego, ¿e w
pewnym momencie napotka³em z bliska
pogryzaj¹c¹ co� popielicê, cudne p³o-
chliwe stworzonko o nocnym trybie
¿ycia. Nie uda³o siê pilcha sfotografo-
waæ, wiêc ruszy³em dalej w górê i... sta-
n¹³em jak wryty. �cie¿ynkê, któr¹ sze-
d³em brutalnie przerwa³a �wie¿o przeryta
stokówka, jakby pa³¹ zwali³ w ³eb! Gdy-
bym mia³ jeszcze pilcha w pobli¿u, spy-
ta³bym go, jak ów Tetmajerowy k³usow-
nik Bartek Gronikowski jelenia - I co
teraz z nami bêdzie? Wtedy, w 1969 r.
pierwszy raz zobaczy³em z bliska, co
potrafi mechanizacja w górach i auten-
tycznie siê przestraszy³em. Uciec z tego
lasu!

Na szczê�cie zalesiony szczyt Ki-
czory by³ ju¿ blisko, za nim siod³owate
miêdzywierzcho³kowe Jeziorne z ci¹-
giem polan. Widnokr¹g nie za szeroki,
ale gdzie spojrzysz, las. Na Kud³oniu,
Jasieniu, Mogielicy. I nigdzie nie widaæ
�spychówek� czy ich skutków. A naprze-
ciw dzika pó³nocna stromizna Gorca nad
dolin¹ G³êbieñca. Tam chyba spychacz
w ogóle nie da rady?

A potem powsta³ w koñcu w Gor-
cach Park Narodowy w granicach mniej-
szych od oczekiwañ, szczytu Gorca siê-
gaj¹c jedynie ostrym klinem od zacho-
du. Zaczê³o siê leczenie lasów dodatko-
wo zmasakrowanych przez wiatro³omy,
a wcze�niej zasnujê i inne �hrobocki�.
Po 25 latach da³o to jakie� skutki, tym
bardziej, ¿e pozostawiona sobie przyro-
da w zadziwiaj¹cy sposób umie siê od-
radzaæ. Ciekawe, ¿e przyhamowano te¿
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znacz¹co wyr¹b nad dolin¹ G³êbieñca, w otulinie
Parku. Zaczê³y zarastaæ drogi zwózkowe, a widok
ze szlaku turystycznego na pó³noc ju¿ nie by³ tak z
ka¿dego miejsca oczywisty.

Ale widaæ, ¿e temu szaleñstwu przysz³o na
koniec. Do�æ mamy buldo¿erów, traktorów, czo³-
gów, by przykróciæ nadmierne rozbuchanie lasu
gdziekolwiek, byle do�æ szerokie drogi poprowa-
dziæ, gdzie trzeba. Idzie ju¿ taka od w¹wozu G³ê-
bieñca w stronê ju¿ bliskiej polany �winkówka, ju¿
w obszarze Parku le¿¹cej. I pewnie dojdzie.

Ekologia to pojêcie znaczeniowo do�æ pojem-
ne; za PRL ograniczane jedynie do sfery teoretycz-
nej, bo w praktyce mog³o byæ u nas �samo dobro�,
w III RP ekolog sta³ siê ma³p¹ przywi¹zan¹ do drze-
wa nad Rospud¹; pod koniec IV sprawa przycich³a,
strony zaczai³y siê, bo póki co, sprawa Rospudy
nikomu nic dobrego politycznie nie przyniesie. Za
to po wyborach mo¿e byæ dobrym kuku³czym ja-
jem do wci�niêcia wygranemu.

Jak przyroda na tym skorzysta, to
niech! Dlatego chcia³bym, ¿eby Rospu-
da pop³ynê³a choæ trochê przez Gorce.

Zadanie by³o na temat �Przeno�
moj¹ duszê utêsknion¹� � wysz³o ina-
czej. Mo¿e wiêc w ma³o prawdopodob-
nej, ale w koñcu nie wykluczonej czê-
�ci ostatniej Gorców (?)

Widok z Kiczory na Twarogi.                                                                                                     Fot. D. Ociepka

Las na szczycie Turbacza - dzisiaj.                 Fot. Zb. Su³kowski
Poni¿ej: Porêba Wielka.               Fot. Zb. Su³kowski

Gorczañski buk.                                Fot. D. Ociepka
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El¿bieta Wojtas-Ciborska

Obejrza³am nowy film �Katyñ�Andrzeja Wajdy, dedykowa-
ny swoim rodzicom (ojciec Wajdy, kapitan Karol Erazm Wajda,
by³ jedn¹ z ofiar Katynia). Sp³aci³ w ten sposób swoisty d³ug hi-
storii wielkiej i ma³ej, obracaj¹cej siê w krêgu najbli¿szych. Film
cieszy siê sporym powodzeniem i jego widownia mo¿e nieba-
wem przekroczyæ milion widzów, trafiaj¹c z prawd¹ historyczn¹
pod przys³owiowe strzechy. A o to przecie¿ chodzi, je�li wzi¹æ
pod uwagê, ¿e dot¹d prawda o losach oficerów, pojmanych we
wrze�niu 1939 przez Armiê Czerwon¹, ¿y³a w pamiêci jedynie
cienkiej warstewki elit intelektualnych kraju. Bowiem tak¿e ro-
dziny ofiar, plasowa³y siê na ogó³ w tej grupie.

We wrze�niu 1939 do niewoli ra-
dzieckiej trafi³o ponad 200 tysiêcy pol-
skich ¿o³nierzy, w tym liczni funkcjona-
riusze Korpusu Ochrony Pogranicza.
Szeregowców zwolniono, a oficerów za-
mierzono zlikwidowaæ. Beria, szef
NKWD, egzekucje z kwietnia 1940 roku
nazwa³ eufemistycznie �roz³adowaniem�
obozów. Likwidacja objê³a 14,6 tys. jeñ-
ców przetrzymywanych w obozach w
Kozielsku (z tych 4421 rozstrzelano na
terenie wypoczynkowym NKWD obok
wsi Katyñ p. Smoleñskiem), Starobiel-
sku (z tych 3820 rozstrzelano w wiêzie-
niu NKWD w Charkowie) i Ostaszko-
wie (z tych 6311 rozstrzelano w Mied-
noje). Obok tego 11 tys. cywilów, po
zajêciu 17 wrze�nia 1939 roku wschod-
nich Kresów Rzeczypospolitej przez
ZSRR, by³o wiêzionych w Stanis³awo-
wie, Drohobyczu, Lwowie, £ucku i Rów-
nem. Ich los wype³ni³ siê najpewniej na
Ukrainie, tj. w Bykowni p. Kijowem i
Chersoniu.

Film jest bardzo przejmuj¹c¹ ele-
gijn¹ reminiscencj¹ historyczn¹, równo-
legle pokazuj¹c¹ tragediê profesorów UJ,
aresztowanych podstêpnie w listopadzie
1939 roku przez niemieckich okupantów,
gdy stawili siê zwabieni na rzekom¹ inau-
guracjê roku akademickiego. Jeden z pro-
fesorów (grany przez W³adys³awa Ko-
walskiego, jego prochy wracaj¹ po cza-
sie z obozu z Niemiec) jest ojcem rotmi-
strza, wspó³bohatera Katynia, granego
przez Artura ¯mijewskiego. W domach
pozosta³y dzieci oraz kobiety: ¿ony, sio-
stry, te�ciowe wiêc i synowe. I w³a�nie
one nadaj¹ filmowi ton fascynuj¹cymi
aktorskimi interpretacjami. ¯ona profe-
sora, to Maja Komorowska, wzrusza spo-
kojnym bólem. Osch³a, oszczêdna w ge-
stach generalska ¿ona (genera³a w Katy-

niu kreuje Jan Englert) ma
twarz Danuty Stenki. Wresz-
cie mistrzowska Maja Osta-
szewska, w filmie jako Anna,
w jednej osobie ¿ona rotmi-
strza i synowa profesorowej,
ma w filmie najwiêcej do
powiedzenia.  Do koñca wie-
rzy w powrót mê¿a. Wpierw
�wiêcie i bezkrytycznie, potem ju¿ si³¹
determinacji i uporu, mimo kolejnych
oczywistych, upokarzaj¹cych ju¿ wiado-
mo�ci.  Widzimy wiêc Katyñ niemal w
wymiarze prywatnym. Tym wiêc sposo-
bem twórcy filmu pozwalaj¹ ka¿demu
zmierzyæ siê z trudnymi problemami
przesz³o�ci, co z kolei mo¿e prowadziæ
do lepszego wspó³¿ycia miêdzy s¹siada-
mi, tak jak poradzi³y sobie z tym Francja
i Niemcy, zw³aszcza, ¿e nie ma w filmie
akcentów antyrosyjskich. Postaæ ofice-
ra Armii Czerwonej , który ratuje rodzi-
nê polskiego rotmistrza, wiedzie w tym
kierunku.

Równie¿ awanse oficerskie prezy-
denta RP, nadane po�miertnie opisywa-
nym bohaterom, które og³oszone bêd¹
w okolicach tegorocznego �wiêta Nie-
podleg³o�ci, s¹ w jakim� stopniu efek-
tem oswojenia siê z Katyniem poprzez
ten film.

Opisana filmem tragedia nie ominê-
³a bynajmniej limanowian, czego przyk³a-
dy znajdujemy w �Ksiêdze limanowian�.

W Katyniu zostali zamordowani
miêdzy innymi: stryj Pani Barbary Bro-
¿ek, ppor. Jan Bro¿ek, Bronis³aw  Jaku-
bowski (kapitan Wojska Polskiego), oj-
ciec Pana  Tadeusza Wies³awa Jakubow-
skiego,  limanowskiego lekarza, Jerzy
Myszkowski, syn Józefa Myszkowskie-
go, w³a�ciciela dóbr ziemskich w Tym-
barku. W ksi¹¿ce �Katyñ� Andrzeja L.

Szcze�niaka, figuruje na li�cie ofiar na-
zwisko Stanis³awa Alojzego Nowaka,
doktora praw, por. rezerwy, starosty li-
manowskiego w latach 1937�1939.

W Kozielsku wiêziony by³, z rzesz¹
innych oficerów WP, W³odzimierz Ka-
barowski, prawnik.

W zbiorowej mogile w Miednoje
spoczywa brat Piotra Stacha (ksiêdza
profesora), Antoni Stach, doktor praw po
UJ, ¿o³nierz I wojny �wiatowej, wywie-
ziony 15 pa�dziernika 1939 do obozu w
Ostaszkowie, zamordowany w Twerze.

Nie by³abym jednak sob¹, gdybym
nie odnalaz³a nastêpnych biografii zwi¹-
zanych z tym tematem.

I tak Aleksander ¯uk-Skarszewski
urodzi³ siê 21 kwietnia 1893 roku w Przy-
szowej w znanej rodzinie ziemiañskiej
jako syn Adama (jego biografia i wspo-
minek o Aleksandrze jest w �Ksiêdze li-
manowian�) i Aleksandry z Bzowskich,
pochodz¹cej z Drogini k. My�lenic.

W latach 1907-1911 m³ody Alek-
sander uczy³ siê w znakomitym mêskim
Zak³adzie Naukowo-Wychowawczym
OO. Jezuitów w Chyrowie, gdzie zda³
maturê. Dzia³a³ tam te¿ w Sodalicji Ma-
riañskiej. Nastêpnie studiowa³ w Krako-
wie medycynê, osi¹gaj¹c stopieñ nauko-
wy doktora medycyny. Bra³ udzia³ w I
wojnie �wiatowej w wojsku austriackim,
potem polskim  jako chor¹¿y sanitarny.
By³ ranny w bitwach.

Katyñ, groby dowódców.

Po filmie �Katyñ�
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Jako lekarz wyspecjalizowa³ siê w
chorobach wewnêtrznych. W 1931 roku
otworzy³ i prowadzi³ w Przyszowej Za-
k³ad Wodoleczniczy. W t.r. o¿eni³ siê z
Aniel¹ Czeszewsk¹ w Potajewie w Po-
znañskiem, gdzie siê na sta³e przeniós³ i
pracowa³ nastêpnie jako lekarz interni-
sta w Rogo�nie w powiecie obornickim.

W kampanii wrze�niowej 1939
roku dosta³ siê do niewoli sowieckiej.
Wiosn¹ 1940 zosta³ zamordowany w Sta-
robielsku? Katyniu?

Z kolei W³adys³aw Dudziñski uro-
dzi³ siê 9 lutego 1899 roku w Mszanie
Dolnej jako syn W³adys³awa i Marianny.

Pobiera³ nauki przedmaturalne tak-
¿e w Chyrowie w latach l. 1909-1913.
Pó�niej pracowa³ jako urzêdnik pañ-
stwowy w Banku Polskim w Warszawie.

Jako oficer rezerwy w stopniu pod-
porucznika zosta³ zmobilizowany i bra³
udzia³ w kampanii wrze�niowej 1939
roku, a nastêpnie zosta³ uwiêziony przez
NKWD w Kozielsku i zamordowany na
wiosnê 1940 w Katyniu.

Z tego widaæ, ¿e podana lista jest
dalece niekompletna. Warto j¹ uzupe³-
niæ. Chcia³am w tym miejscu serdecz-
nie podziêkowaæ Panu Wincentemu
Gawronowi, za korespondencjê z 17
wrze�nia br. Podzieli³ siê on w niej ze
mn¹ informacj¹ wys³an¹ do Fundacji
O�rodka �Karta� w Warszawie (ul. Na-
rbutta 29), zg³aszaj¹c listê ofiar II wojny

�wiatowej z rodziny Dutków z Mordarki
(z tej czê�ci wsi, która jest obecnie w
granicach miasta Limanowej), w tym
Zofii Dutki, córki Wojciecha, która nie
powróci³a z Ravensbruck. Dodaje, ¿e
Zofia i jej rodzeñstwo: Józef, Rozalia i
Stanis³aw (1902-1972, aktywista Kó³ka
Rolniczego w Mordarce, zaprzyja�nio-
ny z bywa³ym w Limanowej aktorem
Antonim Bednarczykiem, 17 wrze�nia
1939 przedosta³ siê na Wêgry), byli
�wiat³ymi lud�mi.

Natomiast w �Ksiêdze limanowian�
opisana jest wywodz¹ca siê z Dutków
inna Zofia, zamê¿na Starakiewicz, sio-
stra Juliana Jaworz �Dutki.

Równocze�nie Pan Wincenty Gaw-
ron zwróci³ uwagê na braci, tutejszych
rodaków: Antoniego i Franciszka M³y-
narczyków, synów Jana M³ynarczyka ze
Starej Wsi-Woli, oficerów armii au-
striackiej w I wojnie �wiatowej, którzy
po skoñczonej wojnie s³u¿yli w Wojsku
Polskim. Starszy,  Antoni, zgin¹³ w 1920
roku w walce pod Korzcem na Wo³yniu,
m³odszego Franciszka, jako majora
wojsk podhalañskich na Kresach, �mieræ
dosiêg³a w 1940 roku w Katyniu.

Liczê na dalsze korespondencje nie-
zawodnych Czytelników �Echa Lima-
nowskiego�.

Fotografie wykorzystane w artykule po-
wsta³y w czasie wyjazdu do Katynia, miej-
sca symbolu ka�ni Polaków na �nieludz-
kiej� ziemi. W wêdrówkê t¹ we wrze�niu
2001 roku wyruszy³y wówczas uczennice
klasy 4 II LO w Limanowej: Jadwiga Bu-
gajska i Angelika Golonka, które zosta³y
laureatkami Ogólnopolskiego Gdyñskie-
go Konkursu o Zbrodni Katyñskiej.

Katyñ - kamieñ wêgielny. Obok Angelika Golonka.

Katyñ - dzwon pamiêci. Obok Jadwiga Bugajska.

Pamiêæ

Na zapomnianych grobach
dopali³a siê ju¿ ludzka pamiêæ.
Wiatr nie zachwieje tam
p³omienia,
nie ogrzeje
nieobecnych chryzantem,
nie osuszy ³ez
zziêbniêtych bratków.
Na zapomnianych grobach
nie ma odcisków palców,
ani zdrowa�ki nadziei.
Na zapomnianych grobach
tylko wiatr ¿alem wyje
i pyta o wdziêczno�æ,
i prosi
choæby o jedn¹
³zê ró¿añca.

Zbigniew Kazimierz Wrona
Limanowa
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Ca³ym jego ¿yciem by³a szko³a
Józef Bednarz 1904 -1979

O Józefie Bednarzu nauczycielu szkó³ �rednich w notce biograficznej
�Ksiêgi limanowian� m. in. napisano: �Ca³ym jego ¿yciem by³a szko³a.
Skromny i prawdomówny, zasadniczy jak przekazywana wiedza�.

Urodzi³ siê 4 marca 1904 roku w ro-
dzinie mieszczañskiej w Limanowej, gdzie
ukoñczy³ szko³ê powszechn¹. Do gimna-
zjum uczêszcza³ w Nowym S¹czu. Studia
wy¿sze w zakresie nauk �cis³ych: matema-
tyki i fizyki odby³ na Uniwersytecie Jagiel-
loñskim w latach 30-tych ubieg³ego wie-
ku w Krakowie.

Ju¿ jako student dzia³a³ aktywnie w
Zwi¹zku Socjalistycznej M³odzie¿y Stu-
denckiej. Owa ideologia w tamtym czasie,
zarówno w szko³ach �rednich jak i na wy-
¿szych uczelniach cieszy³a siê wielkim za-
interesowaniem. Fascynowa³ go równie¿
sport. W latach 1924-30 gra³ w meczach

w pierwszej dru¿ynie pi³karskiej Klubu
Sportowego �Limanovia�. Nic wiêc dziw-
nego, ¿e w pó�niejszym swoim ¿yciu, a¿
do 70-ciu lat by³ niestrudzonym dzia³a-
czem limanowskiego klubu.

Po ukoñczeniu studiów obj¹³ posadê
nauczyciela w szkole �redniej na Kresach
Wschodnich (£umieniec ko³o Piñska na
Polesiu). Nastêpnie pracowa³ jako nauczy-
ciel w Brze�ciu nad Bugiem, po czym nie-
d³ugo przed wybuchem II wojny �wiato-
wej powróci³ na teren województwa kra-

kowskiego, pracuj¹c jako nauczyciel ma-
tematyki i fizyki m. in. w Szkole Podsta-
wowej w Pisarzowej. Kierownikiem tej
szko³y by³ Antoni Górszczyk, legionista,
wybitny pedagog, samorz¹dowiec i poli-
tyk, prowadz¹cy w tamtym czasie na wy-
sokim poziomie w³asne gospodarstwo rol-
ne, bêd¹ce wzorem i przyk³adem gospo-
darowania dla okolicznych rolników.

Wspó³praca Józefa Bednarza na polu
o�wiaty ze starszym od niego o 12 lat
Górszczykim i z liczn¹ grup¹ limanowskiej
inteligencji, zbie¿no�æ pogl¹dów i przeko-
nañ ideowo-politycznych zdecydowa³y o
dalszych jego losach oraz zaanga¿owaniu

siê w dzia³alno�æ konspiracyjn¹. Przez ca³y
okres okupacji niemieckiej, od 1939 do
1945 roku Józef Bednarz dzia³a³ jako par-
tyzant i wspó³organizator tajnego naucza-
nia na poziomie szko³y podstawowej i �red-
niej w Limanowej i Pisarzowej. Kolpor-
towa³ tajne pisma i artyku³y do konspi-
racyjnych gazetek oraz komunikaty z
nas³uchu radiowego. Jego aktywna dzia-
³alno�æ w ruchu oporu nie mog³a uj�æ
uwadze okupanta. Poszukiwany przez
gestapo, zmuszony by³ do ukrywania siê

w okolicznych wioskach i lasach.  Wów-
czas da³ siê poznaæ jako organizator do-
brze zabezpieczonych kryjówek dla
osób �spalonych� w dzia³alno�ci kon-
spiracyjnej.

Po wojnie w³¹czy³ siê aktywnie w
nurt ¿ycia spo³eczno-gospodarczego, zaj-
muj¹c siê w pierwszej kolejno�ci wraz z
innymi nauczycielami zorganizowaniem
pierwszej szko³y �redniej w Limanowej,
jak¹ by³o koedukacyjne Miejskie Gim-
nazjum i Liceum Ogólnokszta³c¹ce. Po-

Grono pedagogiczne Liceum Ogólnokszta³c¹cego w Limanowej - 1946 r. W pierwszym rzêdzie z prawej  J. Bednarz. W czasie lekcji fizyki - 1948 r.
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�Szukaj prawdy duszy. Patrz jej w oczy,
prawda jest silna i jest moc¹ duszy (�).
S³aby nie znosi widoku prawdy i tarza siê
przed ni¹ w prochu, silny nawet siê chwieje,
ale nigdy nie pada�.

Józef Pi³sudski

Ulica Jana Kiliñskiego. Dom w którym mieszka³ prof. Józef Bednarz (drugi z lewej). Lata 70-te XX w.
W g³êbi ³aweczki, na których gra³ w szachy. Dzisiaj stoj¹ tu bloki mieszkalne.

Józef Bednarz (4 z prawej) w�ród dzia³aczy KS �Limanovia� - 1974 r.

wsta³o ju¿ w dniu 18 stycznia 1945 r. Jó-
zef Bednarz wyk³ada³ w nim matematy-
kê. W pó�niejszym czasie tego przedmio-
tu uczy³ w Liceum Pedagogicznym, a¿ do
koñca swojej kariery pedagogicznej. Ce-
niony by³ przez uczniów za przystêpne i
zrozumia³e przekazywanie wiedzy mate-
matycznej i fizycznej.

Aktywnie dzia³a³ w organizacjach sa-
morz¹dowych i w Zwi¹zku Nauczycielstwa
Polskiego, wspó³kieruj¹c m. in. Komisj¹

Rozdzielcz¹ zajmuj¹c¹ siê zaopatrzeniem
nauczycieli w ¿ywno�æ, co w pierwszych
latach po wojnie stanowi³o powa¿ny pro-
blem. To samo dotyczy³o zaopatrzenia
szko³y w pomoce naukowe, które w ró¿ny
sposób zdobywano w Krakowie.

W tym miejscu warto przypomnieæ,
¿e w wyniku tajnego nauczania w pierw-
szym roku istnienia szko³y, znalaz³o siê w
niej ponad 540 uczniów (na oko³o 700
zg³oszonych). Utworzono 13 oddzia³ów w
tym 7 pierwszych klas gimnazjalnych i 2
licealne. Pracowa³o w nim 22 nauczycie-
li, po�ród których Józef Bednarz nale¿a³
do najd³u¿ej pracuj¹cych pedagogów.

Dzisiaj po 28 latach od jego �mierci
wspominamy go jako wielkiego erudytê o
szerokim zakresie wiedzy. Poza matema-
tyk¹ i fizyk¹ by³ znawc¹ nauk astronomicz-
nych, filozoficznych, a nawet teologii, dzie-
l¹c siê z m³odzie¿¹ jej tajnikami. Mile i z
uznaniem wspominaj¹ go wspó³pracowni-
cy i uczniowie. Franciszek Bieda, by³y wi-
cedyrektor I LO w Limanowej, obecnie
wicewójt Gminy Limanowa tak wspomi-
na profesora Bednarza: �Ca³kowicie odda-
ny szkole i m³odzie¿y nie mia³ czasu po-
my�leæ o za³o¿eniu rodziny. Mieszka³ z
dwoma siostrami w nie najlepszych wa-
runkach lokalowych. Wolne chwile po-
�wiêca³ dzia³alno�ci spo³ecznej � g³ównie
na rzecz sportu, jako entuzjasta klubu pi³ki
no¿nej �Limanovia�. By³ wielkim pasjona-
tem gry w szachy. Sam osi¹ga³ bardzo do-
bre wyniki w tej dyscyplinie sportu. Kiedy
przeszed³ na emeryturê mo¿na go by³o czê-
sto spotkaæ na ³aweczce przy ulicy Kiliñ-
skiego, gdzie mieszka³, jak oddawa³ siê
pasji gry w szachy. Nigdy nikomu nie na-
rzuca³ swoich pogl¹dów i przekonañ. Ka¿-

dego, kto siê z nim spiera³, stara³ siê uwa¿-
nie s³uchaæ i zrozumieæ zgodnie z zasad¹
przyzwoitej tolerancji. Wysoko ceni³ god-
no�æ ka¿dego cz³owieka�.

By³a jego uczennica, pani Maria Lisz-
ka, równie¿ pedagog, nie tylko potwierdzi³a
wszechstronno�æ wiedzy swego mistrza z
zawodu i to, ¿e lubi³ siê swoj¹ wiedz¹ dzie-
liæ z m³odzie¿¹, ale podkre�li³a równie¿,
¿e potrafi³ pozyskaæ wielkie zaufanie i sza-
cunek u m³odych ludzi. By³ dla nich przy-
jazny, interesowa³ siê ich problemami, sta-
raj¹c siê pomóc je rozwi¹zaæ, tak w przy-
padkach indywidualnych, jak i ogólnokla-
sowych, interweniuj¹c u dyrekcji szko³y.
W sposób godny i prawie przyjacielski od-
nosi³ siê do uczniów, którzy z ró¿nych przy-
czyn zaniedbywali naukê lub z³amali sta-
tus zdyscyplinowanego ucznia. Nigdy nie
podniós³ na nich swego g³osu, nie krzycza³,
nie poni¿a³, tylko przekonywa³ i naprowa-
dza³ na w³a�ciw¹ drogê. Podziwiali�my
jego fenomenaln¹ pamiêæ i konsekwencjê
postêpowania. Nigdy nie u¿ywa³ notesu, nie
zapisywa³ ocen. Mia³ je na trwa³e zapisane
w g³owie. To samo dotyczy³o zadawanych
kar (np. napisanie w zeszycie kilkana�cie
razy jakiej� nieprzyswojonej przez ucznia
matematycznej regu³y). On tê karê zapa-
miêtywa³ i w najmniej niespodziewanym
czasie od ucznia egzekwowa³. By³ cz³owie-
kiem szlachetnym, uczciwym, o wielkiej
kulturze bycia.

Zmar³ 3 listopada 1979 roku i spo-
czywa na limanowskim cmentarzu. Na jego
grobie czêsto pojawia siê bukiet kwiatów
po³o¿ony przez rêce wdziêcznych uczniów.

Tekst: W³adys³aw Fr¹czek
Fotografie: arch. redakcji
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